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KOLEDAR PRIREDITEV  na 10. strani

UGODNA IN ŠIROKA PONUDBA  
ZA VAŠ PIKNIK

Dragi bralci, prihodnja πtevilka Kamniπkega obËana bo izπla  
17. maja. Rok za oddajo Ëlankov in fotografij je v petek, 11. maja; za-
hvale in oglase pa lahko oddate πe v ponedeljek, 14. maja, v uredniπtvu 
v Kamniku, Glavni trg 23, tel.: 01/83 91 311, 041/662-450, e-naslov: 
sasa.mejac@siol.net. Aktualno πtevilko Kamniπkega obËana lahko pre-
birate tudi v elektronski izdaji na www.kamnik.si

Kamniπki zbornik  
bogati kulturno æivljenje

Za Kamnik je bilo znaËilno bogato kulturno æivljenje in tako je πe 
danes. Med kulturno bogastvo sodi tudi Kamniπki zbornik, ki se bliæa 
svoji πestdesetletnici. Pred dnevi je bila izdana 21. knjiga. Prva knjiga 
je izπla leta 1955, nato nekaj let ni izhajal. Od leta 1996 pa ObËina 
Kamnik vsaki dve leti izda novo knjigo, letos æe enaindvajseto. 

VeË o vsebini zbornika in Kriænikova zgodba o treh bratih,  
ki so se stepli za kmetijo, na 8. strani.

Prvi maj ∑ praznik obiËajev
Prvi maj ∑ praznik dela je mednarodni praznik delavstva, ki ga 

vsako leto praznujemo v veËini dræav sveta. ©e dandanes je praznik 
dela, praznik obiËajev. Najbolj razπirjen obiËaj je kurjenje kresov 
na predveËer praznika. Tudi v naπi obËini na predveËer prvega maja 
zagori veliko kresov, ki lepo oæarijo nebo. Med prvomajske obiËaje 
spada tudi postavljanje mlaja. Prvomajska budnica malo pred Ëetrto 
uro zjutraj prebudi prve prebivalce mesta.

Ob Mednarodnem prazniku delavstva se bo tudi letos odvijala tra-
dicionalna prireditev v Kamniπki Bistrici v torek, 1. maja, ob 11. uri. 
SreËanja se vsako leto udeleæi veliko πtevilo ljudi in verjamemo, da 
bo tudi letos tako. ObËina Kamnik in Mestna godba Kamnik bosta tudi 
letos nadaljevali tradicijo prvomajske budnice, ki se bo zaËela ob 3:30 v 
Kamniku na Glavnem trgu in konËala v Kamniπki Bistrici ob 11. uri. 

V tokratni anketi smo sogovornike povpraπali kako praznujejo 
prvi maj ∑ praznik dela, kaj jim pomeni ta dan, kako so ga praz-
novali vËasih in kateri obiËaji jim pridejo na misel ob omembi 
tega praznika. VeË na 9. strani.

Lokostrelski klub Kamnik gostil 
148 lokostrelcev iz πestih dræav 

Predlagani varËevalni ukrepi 
vlade RS so ≈pripeljali«  
do stavke javnega sektorja

Sreda, 18. aprila 2012, se bo zapisala v zgodovino kot dan, ko je 
v Sloveniji potekala ena veËjih stavk javnih usluæbencev. Protestni 
shodi so se zaËeli 5 minut do dvanajste ure v vseh enajstih mestnih 
obËinah. NajveË protestnikov se je zbralo v Ljubljani, okoli 8.000 se 
jih je napotilo od vlade proti parlamentu. Po vsej Sloveniji pa je zara-
di napovedanih varËevalnih ukrepov stavkalo preko 100.000 ljudi.

Kako je potekal stavkovni dan v obËini Kamnik na 2. strani.

»astni obËan obËine Kamnik dr. Niko Sadnikar je MatiËni knjiænici 
Kamnik doniral pestro zbirko gradiva iz svoje obseæne knjiænice. 
Kamniπka knjiænica je njegovo velikoduπno donacijo, ki obsega kar 
214 knjig iz obdobja od 16. do 20. stoletja, hvaleæno sprejela. Zbirka 
vsebuje dragocene posebnosti, med njimi Kopitarjevo znanstveno slov-
nico iz leta 1808 in Metelkovo slovnico iz leta 1825, stare molitvenike, 
medicinske, naravoslovne in umetnostne knjige. Zbirka ima kulturno 
in zgodovinsko vrednost, del fonda ima zaradi starosti in redkosti 
velik pomen za kulturno dediπËino. Gradivo, ki ga je dr. Sadnikar 
namenil MatiËni knjiænici Kamnik, veËinoma izhaja iz knjiænice nje-
govega oËeta, veterinarja in znamenitega zbiratelja Josipa Nikolaja 
Sadnikarja. Njegovi kulturni osveπËenosti, ki se je plemenitila prav ob 
teh knjigah, Kamnik mnogo dolguje, saj je ohranila πtevilne izjemne 
dele naπe materialne in duhovne kulturne dediπËine.

S Sadnikarjevo donacijo je kamniπka knjiænica dobila nov najstarejπi 
tisk. Do pridobitve donacije je bila to dunajska izdaja Christliches 
Sittenbuch für den Burger und Landmann nemπkega teologa in pedagoga 
Jakoba Friedricha Feddersena (1736, Schleswig∑1788, Altona) iz leta 
1789. S Sadnikarjevo donacijo se je starost najstarejπega tiska v kam-
niπki knjiænici pomaknila za preko 250 let v preteklost, v leto 1534.

NA© POGOVOR
Z direktorico podjetja Svilanit d.d. Kamnik Mojco ©ubic

Svilanit, srce kamniπke tekstilne 
industrije, πe æivi

na 4. strani

V petek. 13. aprila, je æupan 
Marjan ©arec skupaj z evropskim 
komisarjem za okolje dr. Janezom 
PotoËnikom, ministrom za kmetij-
stvo in okolje Francem BogoviËem 
in predsednikom uprave Elektro 
Ljubljana d.d. Andrejem RibiËem 
uradno odprl prvo elektro Ërpalko 
v obËini Kamnik, namenjeno pol-
njenju elektriËnih vozil. 

Postavljena je na avtomobilskem 
parkiriπËu ob trgovskem centru 
Mercator na Ljubljanski cesti 9 a, 
uporabnikom pa ponuja brezpla-
Ëno polnjenje elektriËnih vozil naj-

Kamnik je dobil prvo elektro Ërpalko za baterijska elektriËna vozila, ki so jo 
s priklopom dveh vozil simboliËno odprli æupan Marjan ©arec, evropski ko-
misar za okolje dr. Janez PotoËnik, minister za kmetijstvo in okolje Franc 
BogoviË in predsednik uprave Elektro Ljubljana d.d. Andrej RibiË.

Prva elektro Ërpalka  
v obËini Kamnik

Knjiæna donacija dr. Nikolaja 
Sadnikarja kamniπki knjiænici

Novi najstarejπi tisk 
v kamniπki knjiænici je 
nastajal v Lyonu v letih 
1534∑1560. V knjigo 
sta vezani dve razliËni 
deli, dve latinski vadnici 
- Ëitanki in sicer Adeps 
elegantiarum Lorenza 
Valla (1407-1457), ki 
jo je leta 1534 natisnil 
lyonski tiskar nemπ-
kega rodu Sebastian 
Gryphius (1492-1556), 
ter Aphtonii Sophistae 
progymnasmata, ki jo 
je leta 1555 prav tako 
v Lyonu natisnil tiskar 
Jean Frellon. Knjiga 
je ovita v pergamentno 
listino, usnjeno hrbti-
πËe knjige je okraπeno 
z rastlinskimi motivi, 

med katerimi se nahajajo medaljoni z moπkimi glavami. Obe deli 
sta vezani v eni knjigi, Ëeprav sta nastali v 20-letnem Ëasovnem 
razmaku, verjetno zato, ker gre za uËbenika latinπËine, nekakπni 
latinski Ëitanki in ju je lastnik æelel imeti skupaj.

VeË na 5. strani.

manj do konca leta 2012. Stroπke 
nabave novega polnilnega mesta 
v obËini Kamnik je financirala 
druæba Elektro Ljubljana d. d., ki 
Ërpalko napaja z Zeleno energi-
jo. Gre za energijo, proizvedeno 
izkljuËno iz obnovljivih virov 
energije, pridobljenih iz majhnih 
hidroelektrarn in sonËnih elek-
trarn, kar πe dodatno predstavlja 
pridobitev za zmanjπevanje iz-
pusta toplogrednih plinov v ob-
Ëini Kamnik, s tem pa izboljπanje 
kakovosti bivanja obËank in ob-
Ëanov. VeË na 3. strani.

Lokostrelski klub Kamnik je v nedeljo, 22. aprila, na nogometnem 
stadionu v Mekinjah prviË gostil 148 lokostrelk in lokostrelcev iz 6 
dræav na tekmi za srednjeevropski pokal v dveh slogih - z ukrivljenim 
(olimpijskim) lokom in sestavljenim lokom. Izredno zahtevna organi-
zacija tako velike tekme je zahtevala dvomeseËne priprave celotne 
klubske ekipe, ki se je na sami tekmi izkazala kot izjemno homogena 
in izpeljala tekmo kljub slabim vremenskim pogojem. Tekme so se poleg 
slovenskih udeleæili tekmovalci iz Italije, Madæarske, Hrvaπke, Avstrije 
in Srbije, ki so bili nad tekmo in Kamnikom navduπeni. Obljubili so, da 
se bodo naslednje leto vrnili v πe veËjem πtevilu. VeË na 12. strani.

Po daljπem obdobju deæevnega vremena se ob prihajajoËih 
prvomajskih praznikih lahko veselimo sonËnih æarkov in po-
mladnih temperatur. KonËno bomo slekli plaπËe in topla oblaËi-
la, se brezskrbno podali v naravo in se nauæili pozitivne energije. 
Narava je poskrbela, da se je suha zemlja dodobra napojila, vse 
je ozelenelo, povsod brsti in cveti, na vsakem koraku je polno 
æivljenja. 

Kot je znaËilno za naπe kraje, pa se prava pomlad priËne z 
razstavo tulipanov, ko v parku Arboretum VolËji Potok zacve-
ti tulipan za vsakega Slovenca. Dan pred objavo, po zadnjem 
moËnem nalivu, ko se je konËno odprlo modro nebo, smo se s 
fotoaparatom v roki sprehodili med polji sveæih tulipanov, ki so 
v teh dneh πe posebej barviti in cvetoËi. Naj vam z njimi zaæelimo 
lepe in vesele prazniËne dni!  VERA MEJA»
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Sreda, 18. aprila 2012, se bo 
zapisala v zgodovino kot dan, ko 
je v Sloveniji potekala ena veËjih 
stavk javnih usluæbencev. Protest-
ni shodi so se zaËeli 5 minut 
do dvanajste ure v vseh enajstih 
mestnih obËinah. NajveË protest-
nikov se je zbralo v Ljubljani, 
okoli 8.000 se jih je napotilo od 
vlade proti parlamentu. Po vsej 
Sloveniji pa je zaradi napoveda-
nih varËevalnih ukrepov stavkalo 
preko 100.000 ljudi.

Stavkovni dan v obËini 
Kamnik

Na stavkovni dan smo se od-
pravili preveriti kako stavka po-
teka v ObËini Kamnik. Najprej 
smo opazili na cesti Kam Bus 
in ugotovili, da prevozi potekajo 
obiËajno. Sonja Zore, direktori-
ca Kam Busa, nam je pojasnila: 
≈Smo delniπka druæba, ki opravlja 
gospodarsko javno sluæ bo javne-
ga prevoza potnikov, ne spada 
pa pod javni sektor. Smo pa za 
danes imeli odpovedane vse πol-
ske prevoze.« Tudi ObËina Kam-
nik in Upravna enota Kamnik 
sta delovali po ustaljenem delo-
vnem Ëasu. Æupan Marjan ©arec 
nam je o stavki povedal: ≈Sindikat 
zaposlenih na ObËini Kamnik me 
je pisno obvestil, da se stavki ne bo 
pridruæil, saj so tako izglasovali. 
Dvomim, da bo stavka prinesla 
kakπno reπitev.« 

Na stavkovni dan smo si tudi 
lahko nemoteno sposodili ali vr-
nili knjigo v MatiËni knjiænici 
Kamnik, za razliko od knjiæni-
ce v Domæalah, kjer to ni bilo 
mogoËe. Tudi Mestne Lekarne in 
Zdravstveni dom dr. Julija Polca 
Kamnik niso kazali niË druga-
Ënega vtisa kot kakπen drug dan. 
Saπo Rebolj, dr. med., spec., direk-
tor ZD Kamnik, nam je prijazno 
pojasnil, da je stavka v organi-
zaciji sindikatov in ne vodstva 
Zdravstvenega doma, ki pa se 
zanjo niso odloËili in so vodstvo 
o tem vnaprej obvestili. Sindikat 
zdravnikov in zobo zdravnikov 
Fides pa se enotno po vsej dræ-
avi ni odloËil za sodelovanje v 
stavki. ≈Æal mi uradna staliπËa 
posameznih Ëlanov naπih sindi-
katov niso poznana, zaradi na-
rave dela in zagotavljanja nujne 
zdravstvene oskrbe bi bila seveda 

Predlagani varËevalni ukrepi vlade RS 
so ≈pripeljali« do stavke javnega sektorja

stavka v vsakem primeru lahko 
le v manjπem obsegu«, pravi dr. 
Rebolj. Ker pregovorno nesreËa 
nikoli ne poËiva, se je ravno na 
ta dan v bliæini MetuljËka zgodi-
la manjπa prometna nezgoda in 
opazili smo, da je intervenirala 
tudi Policijska postaja Kamnik.

Niæanje 
normativov 
pri vzgoji in 
izobraæevanju 
grobo posega v 
varnost otrok 
v predπolskih 
ustanovah 
in kakovost 
izobraæevanja

Stavki so se pri-
druæili O© Stranje, 
O© ©martno v Tuhi-
nju, O© 27. julij, O© 
Toma Brejca ,  O© 
Frana Albrehta, O© 
Marije Vere, ©olski 
center Rudolfa Mai-
stra Kamnik, Cirius 
in Vrtec Antona Med-
veda. 

Starπi predπolskih 
otrok smo bili pra-
voËasno obveπËeni o 
tem, da se je velika 
veËina zaposlenih v 
Vrtcu Antona Med-
veda Kamnik opre-
de l i l a  za s tavko . 
Ravnateljica Renata 
Hojs je na starπe 
naslovila obvesti-
lo: ≈Stavka bo potekala zaradi 
predlaganih ukrepov Vlade RS, 
med drugim poveËanja πtevi-
la otrok v oddelkih in niæanja 
hkratne prisotnosti strokovnih 
delavcev v oddelku (kar pomeni 
manj priloænosti in teæji pristop 
k posamezniku, slabπe organiza-
cijske in prostorske moænosti, 
manj moænosti za kvalitetno iz-
vedbo dejavnosti ter manj pri-
loænosti za raznoliko organiza-
cijo bivanja na prostem). Naπe 
izkuπnje in raziskave kaæejo, da 
naπi vrtci dosegajo visoko raven 
kakovosti. Kvalitetna in strokov-
na predπolska vzgoja je nepre-
cenljiv temelj vsega nadaljnjega 
izobraæevanja. Ker je predπolsko 

obdobje za otroka najobËutlji-
vejπe obdobje, ne moremo in 
ne æelimo podpreti predlaganih 
ukrepov, ki slabπajo pogoje za 
razvoj in izobraæevanje nam 
zaupanih otrok. Dolænost odra-
slih in stroke je, da otroke v 
posebnih okoliπËinah zavaru-

je.« Prosili so za razumevanje 
in podporo, konËno odloËitev 
o nujnosti vkljuËitve otroka v 
vrtec na ta dan pa so prepustili 
nam, starπem. Izkazalo se je, da 
smo starπi podprli njihovo od-
loËitev, saj je bilo na dan stavke 
v vrtcu prisotnih 75 otrok, kar 
predstavlja 7,5 odstotkov v vr-
tec vkljuËenih otrok. ≈Vzgojno 
osebje je poskrbelo, da je bilo 
vzduπje v oddelkih otrokom 
prijetno,« poudarja ravnateljica. 
Vsi zaposleni v vseh enotah so 
bili prisotni na delovnem mestu 
v obiËajnem poslovnem Ëasu 
vrtca in so za prisotne otroke 
ustrezno poskrbeli. Pripravljeni 
so bili tudi vsi obroki. V tem 
Ëasu je nemoteno potekal tudi 
Eko tabor v Vinharjah, kjer so 

bili nekateri strokovni sodelavci 
vrtca in otroci.

Samo varËevanje 
za konËanje krize 
ne bo dovolj

Gospodarstvo naËeloma pod-
pira varËevalne ukrepe. A samo 
varËevanje za konËanje krize 
ne bo dovolj. Trenutno stanje 
dræavne blagajne ni posledica 
razkoπnega æivljenja javnega 
sektorja, ampak zapravljivih 

vlad,« meni gospodarstvenik 
Sandi »eπko. LenËa Kenda, sa-
mostojna podjetnica iz Kamnika, 
pa odloËno in na glas pove, da 
po njenem mnenju ni prav niË 
vaæno kdo iz javnega sektorja 
stavka in kdo ne, Ëeprav je res, 
da vsakdo do stavke vseeno ni 
≈upraviËen«, ampak tudi za to je 
kriva vlada, ki svojih zaposlenih 
ne zna organizirati tako, da bi 
bili bolj uËinkoviti. VarËevalne 
ukrepe sicer podpira, a ob tem 
pove: ≈Naj se vlada sama sooËa s 
posledicami kraj in svojo nespo-
sobnostjo reπevanja problemov 
(z napaË nega konca). Najprej so 
nam leta in leta uspeπno kradli, 
zdaj pa jim ponovno plaËujemo 
nakradeno!«

MAJA ROÆMAN

S predlaganimi varËevalnimi ukrepi bi precej okrnili tudi sprehode otrok v Ëasu, ko 
so v vrtcu. Slika je simboliËna in ni posneta na dan stavke.

ObËina Kamnik je 13. aprila na spletni strani www.kamnik.si v rubriki 
≈javna naroËila in razpisi« objavila razpis za dodelitev sredstev obËinskega 
proraËuna za spodbujanje izvajanja naslednjih ukrepov uËinkovite rabe 
energije in izrabe obnovljivih virov energije v letu 2012: 
— vgradnja solarnih sistemov za ogrevanje sanitarne vode in podporo 

ogrevanju, 
— vgradnja toplotnih Ërpalk za pripravo tople vode, 
— vgradnja toplotnih Ërpalk za ogrevanje prostorov, 
— vgradnja specialnih kurilnih naprav za centralno ogrevanje na lesno 

biomaso. 
Za dodeljevanje nepovratnih sredstev je v letoπnjem obËinskem pro-

raËunu zagotovljeno 17.550,00 evrov. Viπina nepovratnih sredstev, ki jih 
prosilec lahko dobi za posamezen ukrep, se doloËi v skladu z merili za 
dodelitev sredstev, ki so sestavni del razpisa. 

ObËina Kamnik daje v letoπnjem razpisu poudarek subvencioniranju 
vgradnje specialnih kurilnih naprav za centralno ogrevanje na lesno bio-
maso ter vgradnji solarnih sistemov za ogrevanje sanitarne vode in podpo-
ro ogrevanju. »e se investitor odloËi za vgradnjo energijsko uËinkovitega 
kotla, je smiselno izvesti πe drugi ukrep - vgradnjo solarnih sistemov in 
tako zagotoviti celovito reπitev toplotne oskrbe objekta. Nepovratna sred-
stva lahko prosilec pridobi za oba ukrepa in sicer za vgradnjo specialne 
kurilne naprave do 20% cene kurilne naprave, vendar najveË 1.800,00 ¤, 
za vgradnjo solarnih sistemov pa najveË 120,00 ¤/m2 efektivne povrπine 
sprejemnika, vendar najveË za 12,00 m2 sprejemnikov sonËne energije.

Prosilec lahko za izveden ukrep pridobi obËinska in dræavna nepovratna 
sredstva. Javni razpis in dokumentacija za prijavo za pridobitev dræavnih 
nepovratnih sredstev sta objavljena na spletni strani www.ekosklad.si v 
rubriki ≈Razpisi«.

Razpisno dokumentacijo z vlogo za dodelitev obËinskih nepovratnih 
sredstev za posamezne razpisane ukrepe prosilci lahko dobijo v sprejem-
no-informacijski pisarni ObËine Kamnik (soba πt. 1 v pritliËju). Objavljena 
je tudi na spletni strani ObËine Kamnik: www.kamnik.si v rubriki ≈javna 
naroËila in razpisi«. Zadnji rok za oddajo vlog je 25. september 2012.

Prosilci lahko dobijo dodatne informacije o razpisu na ObËini Kamnik 
(Mihela Veternik, soba πt. 59, tel. πt. 8318-248, e-poπta: mihaela.veternik 
@kamnik.si).

OB»INA KAMNIK SPODBUJA 
IZVAJANJE UKREPOV 
U»INKOVITE RABE ENERGIJE 
IN IZRABE OBNOVLJIVIH 
VIROV ENERGIJE

                             - Iz da ja telj Bi stri ca, d.o.o., Ka mnik, Ljubljanska cesta 3/a.
Odgovorna urednica Sa πa Me jaË, univ. dipl. ekon. Na pod la gi mnenja 
Ministrstva za kulturo sodi Ëasopis med proizvode informativne narave. 
Medij Kamniπki obËan je vpisan v razvid medijev, ki ga vodi Ministrstvo 
za kulturo RS, pod zaporedno πtevilko 333. Kamniπki obËan izhaja dvakrat 
meseËno v nakladi 20.000 izvodov. Na slov ure dniπt va: Ka mnik, Glav-
ni trg 23 (zgradba med ob Ëi no in sodiπËem), tel.: 01/83-91-311, 
041/662-450, fax: 01/83-19-860, e-mail: sasa.mejac@siol.net Uradne 
ure: ponedeljek in petek od 9. do 15. ure, sreda od 9. do 12. in od 13. do 
17. ure. NenaroËenih Ëlankov in fotografij ne honoriramo in ne vraËamo. 
GrafiËna priprava in tisk Set d.d., 26. 4. 2012.

ObËina Kamnik na podlagi 6. Ëlena Pravilnika o dodeljevanju 
proraËunskih sredstev za odstranjevanje azbestne kritine (Ur. 
list RS, πt. 22/2009) objavlja

RAZPIS
za dodelitev proraËunskih sredstev za 

odstranjevanje azbestne kritine v letu 2012

Sklep o razpisu in obrazec vloge sta objavljena na spletni 
strani ObËine Kamnik www.kamnik.si v rubriki ≈javna naroËila 
in razpisi«, oziroma sta dosegljiva v sprejemno informacijski 
pisarni ObËine Kamnik (soba πt. 1 v pritliËju). 
Prosilci lahko dobijo dodatne informacije o razpisu na Oddelku 
za gospodarske javne sluæbe ObËine Kamnik (kontaktna 
oseba: Mihela Veternik, soba πt. 59, tel. πt. 8318-248, 
e-poπta: mihela.veternik@kamnik.si).
Rok za predloæitev vlog je 2. oktober 2012.

MARJAN ©AREC
ÆUPAN 

OBVESTILO
ObËina Kamnik obveπËa, da je od dneva objave tega 
obvestila, t.j. od 26. 4. 2012 dalje, na spletni strani 
www.kamnik.si ter na spletni strani www.kamnik-tourism.
si objavljen 
javni razpis za sofinanciranje πportno rekreativnih 
in promocijskih prireditev v obËini Kamnik za leto 
2012. Marjan ©arec, l.r. 

ÆUPAN

Spoπtovane obËanke 
in obËani obËine Kamnik!
Dovolite mi, da Vam Ëestitam ob Dnevu 
upora proti okupatorju, 27. aprilu ter 
mednarodnem prazniku delavstva, 
1. maju, najveËjem praznovanju socialnih 
in gospodarskih doseækov mednarodnega 
delavskega gibanja.

Hkrati Vas vabim, da se udeleæite sveËanosti 
ob Dnevu upora proti okupatorju, ki bo 
v Ëetrtek, 26. aprila 2012, ob 18. uri, v centru 
Kamnika - Park Evropa pri PleËnikovi 
æelezniπki postaji ter tradicionalne prireditve 
ob Mednarodnem prazniku delavstva v torek, 
1. maja 2012, ob 11. uri v Kamniπki Bistrici. 

Vaπ æupan 
Marjan ©arec

Ureditev javne poti Velika Laπna
V sredo, 18. aprila, so se priËela gradbena dela ureditev javne poti Ve-

lika Laπna. Dela v dolæini 260 m bodo obsegala: πiritev voziπËa, zamenjavo 
spodnjega in zgornjega ustroja, ureditev odvodnjavanja, ter asfaltiranje. 
Vrednost investicije znaπa 45.000 evrov. Z deli naj bi podjetje Trimark d.o.o. 
predvidoma konËalo do sredine meseca maja. V Ëasu del je vzpostavljena 
obËasna popolna zapora ceste.

Predstavljena reπitev 
rekonstrukcije uvoza za Snovik

ObËina Kamnik je skupaj z lastniki zemljiπË in projektantom organizirala 
sestanek glede izvedbe projekta ≈Rekonstrukcija prikljuËka LC 161061 Po-
tok - Snovik«. Na sestanku je bila lastnikom zemljiπË predstavljena projek-
tna reπitev, ki zajema ukinitev sedanjega kritiËnega uvoza iz dræavne ceste 
ter izvedba novega. V nadaljevanju bodo sledili pogovori glede odkupa 
zemljiπË in postopki za pridobitev soglasja za izvedbo novega prikljuËka 
s strani dræave. 

Vsi elementi vsebine predpogodb πe niso dogovorjeni, tako da le-te πe 
niso podpisane, dejstvo pa je, da se tako obËina kot tudi dræava in lastniki 
zemljiπË na tem obmoËju zavedajo, da obstojeËi uvoz s prometno-tehniËnega 
vidika ni ustrezen.

����������������������
�������������������������� Vsem želimo lepe

prvomajske praznične dni!

KOMUNALNO PODJETJE KAMNIK d.d.
KAMNIK, Cankarjeva 11



326. april 2012IZ NAŠIH KRAJEV

Prva elektro Ërpalka  
v obËini Kamnik

V petek. 13. aprila, je æupan Marjan ©arec skupaj z evropskim ko-
misarjem za okolje dr. Janezom PotoËnikom, ministrom za kmetijstvo 
in okolje Francem BogoviËem in predsednikom uprave Elektro Ljub-
ljana d.d. Andrejem RibiËem uradno odprl prvo elektro Ërpalko v ob-
Ëini Kamnik, namenjeno polnjenju elektriËnih vozil. Postavljena je na 
avtomobilskem parkiriπËu ob trgovskem centru Mercator na Ljubljanski 
cesti 9 a. 

V letu 2010 sta Sluæba Vlade RS za podnebne spremembe in Elektro 
Ljubljana d.d. podpisala Pismo o nameri za sodelovanje v demonstracij-
skem projektu postavitve polnilnih mest za baterijska elektriËna vozila. V 
okviru projekta v sedmih obËinah: v Mestni obËini Ljubljana, na Vrhniki, 
v Litiji, v Zagorju ob Savi, KoËevju, v Grosuplju ter v Trbovljah je k sodelo-
vanju pristopila tudi obËina Kamnik. Nova elektro Ërpalka predstavlja æe 
trinajsto tovrstno pridobitev, ki vsem uporabnikom ponuja brezplaËno 
polnjenje elektriËnih vozil najmanj do konca leta 2012. Stroπke nabave 
novega polnilnega mesta v obËini Kamnik je financirala druæba Elektro 
Ljubljana d. d., ki Ërpalko napaja z Zeleno energijo. Gre za energijo, pro-
izvedeno izkljuËno iz obnovljivih virov energije, pridobljenih iz majhnih 
hidroelektrarn in sonËnih elektrarn, kar πe dodatno predstavlja prido-
bitev za zmanjπevanje izpusta toplogrednih plinov v obËini Kamnik, s 
tem pa izboljπanje kakovosti bivanja obËank in obËanov. 

Æupan Marjan ©arec je zbrane pozdravil in poudaril pomembnost 
ohranjanja naπe narave ter pomembnost spreminjanja naËina æivljenja, 
ki je nujen pogoj za ohranjanje naπega planeta. Naravo, ki nam je bila 
zaupana v uporabo, brezobzirno izkoriπËamo, pogosto tudi pod pre-
tvezo ekonomske uËinkovitosti. Naπa brezbriæna in malomarna dejanja 
pa puπËajo nepopravljive posledice v naravnem in bivalnem okolju, s 
katerimi se bodo sooËile predvsem prihodnje generacije. ≈Moje æelje 
in prizadevanja sledijo cilju, da bi naπe obËanke in obËani v Ëim veËji 
meri ponotranjili potrebo po ekoloπki naravnanosti in nujnosti bivanja 
v soæitju z naravo«, je poudaril in vse spodbudil k razmisleku, kaj lahko 
vsak posameznik stori koristnega za bolj Ëisto naravno okolje.

Predsednik uprave Elektro Ljubljana d.d. Andrej RibiË je poudaril upa-
nje podjetja, da bi trg z elektriËnimi vozili kmalu zaæivel in da bi bila 
ponudba Ëim veËja. ≈Danaπnji dogodek daje poseben pomen, potrjuje, 
da je naπe podjetje pravilno usmerjeno v ohranjanje okolja, v prido-
bivanje Ëiste elektriËne energije iz obnovljivih virov«.

Odprtje prvega polnilnega mesta za elektriËna vozila v obËini Kamni-
ku sta s svojo prisotnostjo poËastila tudi evropski komisar za okolje dr. 
Janez PotoËnik in minister za kmetijstvo in okolje Franc BogoviË, ki je 
povedal: ≈Resne korake moramo storiti vsak pri sebi. V okviru skupne-
ga ministrstva se zavedamo, da imamo odgovornost, da upravljamo z 
naravnimi viri, pridobivamo koristi za ljudi in smo hkrati tudi odgovorni 
za to, da usmerimo razvoj Slovenije v smer zelene rasti, ki je vedno bolj 
prisotna. Slovensko gospodarstvo se je dobro vpelo v tokove razvoja 
elektriËnih avtomobilov«. 

Slavnostni govornik, evropski komisar za okolje dr. Janez PotoËnik, 
pa je v svojem nagovoru poudaril: ≈Vse bolj oËitno postaja, da bo vzorce 
obnaπanja, ki so del naπega vsakdana, predvsem v razvitem svetu, tako 
na strani proizvodnje kot tudi na strani potroπnje, potrebno spremeniti. 
Elektrifikacija cestnega prometa lahko radikalno spremeni naËin organi-
zacije mobilnosti, πe posebej v mestnih okoljih. Tihi avtobusi in dostavna 
vozila bi izboljπala podobo javnega prevoza in æivljenja v mestu, to pa 
bi prispevalo k obËutno manj onesnaæenim in bolj zelenim in dostopnim 
mestom. Danaπnjemu dogodku in tudi projektu polnilne infrastrukture 
za baterijska elektriËna vozila pripisujem velik pomen. Morda navidezno 
majhen prispevek, ki pa prinaπa pomembne spremembe v naπe proiz-
vodnje ter potroπne vzorce in navade«. 

JANJA ZORMAN MACURA
Odnosi z javnostmi, ObËina Kamnik

Na Osnovni πoli ©martno 
v Tuhinju so s pozornostjo 
do svojih nadarjenih uËencev  
17. aprila pripravili prireditev z 
naslovom ≈VπeË nam je!«.

V zanimivem kulturnem pro-
gramu so se predstavili Mladinski 
pevski zbor, bili smo priËa dram-
ski uprizoritvi DrnjulËice in toËki 
Kaj nam je vπeË v naπih krajih ali 
Turizmu pomaga lastna glava. 
Predstavili so tudi kako so uËenke 
in uËenci πole postali prostovoljci 
in spoznavali vodna bogastva v so-
delovanju z vrstniki iz drugih dræ-
av ter kako skrbijo za varnost in 

Za kulturni program sta poskrbela Janez DovË in Boπtjan GombaË, ki 
sta z igranjem na theremin (prvi elektronski glasbeni instrument) po-
pestrila dogajanje ob novi, okolju prijazni pridobitvi naπega mesta.

mobilnost. Sledila je predstavitev 
njihove ekoloπke ozaveπËenosti, 
dogajanje pa so popestrili tudi 
s plesno toËko. Obiskovalci so si 
lahko ogledali razstavo fotografij 
foto kroæka, likovno razstavo in πe 
nekaj del literarnega kluba.

Æupan Marjan ©arec je nadar-
jenim uËencem πole Ëestital in 
povedal, da na ta naËin otroke 
spodbujamo k tekmovanju za 
znanje. Motiviranje otrok, da se 
redno in vztrajno uËijo, pa pri-
nese marsikatere pozitivne uËinke 
na otrokov miselni razvoj. Vsem 
bistrim, vztrajnim in ambicioznim 
uËencem je zaæelel uspeπno nada-
ljevanje πolskega leta.

JANJA ZORMAN MACURA

Druπtvo general Maister Kam-
nik æe tradicionalno ob obËin-
skem prazniku organizira po-
hod po toËkah, ki so v obËini 
Kamnik povezane z Rudolfom 
Maistrom. Letoπnji, 7. Maistrov 
pohod je potekal v soboto, 14. 
aprila. Start in cilj je bil pri spo-
meniku generala Maistra, pohod 

≈VπeË nam je!«

Tradicionalni 7. Maistrov pohod od spomenika  
generala do ©pice

pa je potekal mimo Maistrove 
rojstne hiπe, ©olskega centra Ru-
dolfa Maistra Kamnik, na ©pico 
in nazaj v Kamnik.

V imenu organizatorja poho-
da je pohodnike pozdravil novi 
predsednik DGM Kamnik Ivan 
SekavËnik. Æupan Marjan ©arec 
je vsem pohodnikom, kljub sla-

DELODAJALCI, POZOR! 
EVROPSKA SREDSTVA ZA KADROVSKO ŠTIPENDIRANJE
Obveščamo vas, da je Regionalna razvojna agencija Ljubljanske urbane regije  
(RRA LUR), v okviru projekta Regijska štipendijska shema (RŠS), 30. 3. 2012 objavila 
na spletni strani www.rralur.si  JAVNI POZIV DELODAJALCEM ZA VKLJUČITEV  
V REGIJSKO ŠTIPENDIJSKO SHEMO LJUBLJANSKE URBANE REGIJE 2012/2013. 
Rok za oddajo vlog na RRA LUR po pošti ali osebno je 29. 6. 2012.

Vključitev v regijsko štipendijsko shemo omogoča 50% SOFINANCIRANJE 
ŠTIPENDIRANJA DELODAJALCEM s sedežem v Ljubljanski regiji, 50% pa 
prispevajo delodajalci, razen v primeru, ko sta štipendist in štipenditor iz Občine 
Kamnik, kjer prispeva občina 15, delodajalec pa 35%.

Projekt Regijske štipendijske sheme Ljubljanske urbane regije je sofinanciran iz 
sredstev Evropske unije, in sicer iz Evropskega socialnega sklada.

Dodatna pojasnila lahko dobite po telefonu (01) 306 19 04 ali (01) 306 19 05 ali 
e-pošti lur@ljubljana.si.

bemu vremenu, zaæelel prijeten 
Maistrov pohod. Poudaril je, da 
imajo spominski pohodi velik 
simbolni pomen, ko se spomni-
mo naπega rojaka in borca za 
severno mejo Rudolfa Maistra, 
nepozabna zgodovinska prete-
klost pa nas opominja na to, da 
moramo biti hvaleæni za mir in 

svobodo. Æupan Marjan ©arec je 
zbrane pospremil do Maistrove 
rojstne hiπe na ©utni, kjer so z 
minuto molka poËastili spomin 
na velikega kamniπkega rojaka.

JANJA ZORMAN MACURA
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Svilanit kljub ≈Ërnim« scenarijem  
v preteklosti æivi in dela
O prevzemu Svilanita, odpuπËanju, ≈Ërnih« scenarijih ... smo v preteklosti 
æe veliko prebrali, zato bi se tokrat osredotoËili na danaπnji Ëas. Kakπne 
razmere v tem trenutku vladajo v podjetju, ki ga vodite?

O Ërnih scenarijih se je res veliko (preveË) pisalo, vendar je treba 
povedati, da Ërnih scenarijev ni bilo, ker Svilanit - resda teæko, vendar 
pri tem ni izjema - æivi in dela. Natolcevanja prejπnjega æupana, gospoda 
Smolnikarja, niso povzroËila tistega, kar je bil morda komu namen: 
izginotja ene zadnjih tekstilnih tovarn v Sloveniji, je pa prav prejπnji 
æupan Svilanitu povzroËil veliko πkode. Ampak, kot ste na zaËetku 
rekli, vodstvo Svilanita je povsem osredotoËeno na sedanji Ëas in se ne 
ukvarja s preteklostjo.

Koliko je v tem trenutku zaposlenih in kako zaposlenim kaæe glede var-
nosti zaposlitve?

Svilanit danes omogoËa kruh 180 ljudem, posredno pa 220. In niË 
si ne ustvarjamo iluzij: nobena zaposlitev danes ni gotova, nobena 
okoliπËina zanesljiva. Toda ukrepi iz leta 2008 potrjujejo, da smo spo-
sobni preæiveti in da smo naredili tisto, kar je bilo nujno in potrebno. 
Svilanitovim zaposlenim ob tem nismo nikdar niæali pravic. Tudi tisti, 
ki so odπli, so prejeli vse odpravnine in sama se zavedam, da so prav 
ljudje bistvo vsega.

Svilanitova proizvodnja ostaja v Kamniku
V veliki veËini podjetja v æelji po dobiËku selijo proizvodnjo v dræa-
ve, kjer je delovna sila cenejπa in ne pomislijo na delavce v domaËem 
okolju, ki zaradi tega ostanejo brez zaposlitve. Kako razmiπlja o tem 
vodstvo Svilanita?

Podjetja ne selijo proizvodnje samo zaradi stroπkov dela, ampak 
tudi zaradi bistveno viπjih stroπkov energentov, okoljskih dajatev,... 
Svilanit bo ostal proizvajalec v Kamniku. To pravzaprav nikoli niti ni 
bilo vpraπanje. Cilj je samo bil, da se ta proizvodnja optimizira - to 
mora biti stalni cilj, kar je seveda logiËno. Svilanit je znana blagovna 
znamka visoke kvalitete, kar je zagotovo velika prednost na trgu, na 
kateri bomo gradili naprej.

Razvoju ponovno namenjajo veliko 
pozornosti
Problem veliko slovenskih podjetij je v previsokih stroπkih zaposlenih in 
odpravnin, tako za vlaganje v opremo, raziskave in razvoj ostane premalo 
sredstev. Koliko sredstev namenjate za razvoj in raziskave? 

V Ëasu krize so ta 
sredstva res bila zma-
njπana, saj je druæba 
za odpravnine name-
nila skoraj 1,5 milijo-
na evrov, hkrati pa se 
je res veliko naporov 
vloæilo v konstantno 
zmanjπevanje zado-
læenosti druæbe. Prav 
nizka zadolæenost 
druæbe je pogoj za 
nadaljnje investicije v 
razvoj, ki mu zopet 
zaËenjamo namenjati 
veliko pozornosti.

Kakπen je vaπ kratko-
roËni razvojni naËrt in 
zastavljeni cilji?

Druæba je v fazi 
spreminjan ja po-
slovnega modela. Iz 
precej zastarelega 
poslovnega modela 

pripravljamo novega, kjer Svilanit ne bo samo proizvajalec, ampak 
aktivni ponudnik proizvodov na novih trgih. Sliπi se mogoËe zelo po-
enostavljeno, vendar menimo, da je to bistvena razlika. Pod to aktiv-
nostjo se namreË skriva izjemno veliko sprememb, o katerih ≈Svilanit 
v prejπnjih letih ni hotel niË sliπati«. Pripravljamo se tudi na πiritev 
dejavnost poslovanja.

Uspeπna prilagoditev razmeram v Ëasu krize
Ohranila so se podjetja, ki so se znala prilagoditi razmeram in nekatera 
so pri tem celo uspeπna, druga na robu propada. Kam se po vaπi oceni 
uvrπËa podjetje Svilanit?

»eravno πe ne ustvarjamo dobiËka, definitivno spadamo v prvo 
skupino. Celo mislim, da se je Svilanit v Ëasu krize izjemno prilagodil 
razmeram. V njem namreË delujemo ljudje, od delavcev do vodstva, s 
ciljem, da bi podjetje delalo in napredovalo. Odgovorno trdim, da je 
Svilanit lahko obstal tudi zato, ker ni bilo plenilskih namenov, ampak 
so tudi zaposleni æe ob prevzemu dali zeleno luË vodstvu za skupen 
boj za trg, delovna mesta in dobiËek. Ta je logiËen cilj, do njega pa 
je πe naporna pot.

Leta 1938 Franjo Lipovec ustanovi lastno mehaniËno tkalnico, deset let pozneje njegovo 
podjetje zaposluje æe petdeset ljudi. Manjπi tekstilni obrati so razdrobljeni po vsem Kamniku 
in okolici. Dobro desetletje pozneje iz manjπih obratov nastane eno podjetje na sedanji lokaciji 
na Perovem. Specializirajo se za izdelavo kravat in izdelkov iz frotirja. Svilanit zaËne rasti in 
se naglo razvijati. V nekdanji Jugoslaviji se Svilanit umeπËa med vodilna tekstilna podjetja 
in je v razmahu razvoja. Z razpadom dræave je zaradi izgube trgov potrebna reorganizacija 
proizvodnje. V novo tisoËletje Svilanit zakoraka z ustanovitvijo hËerinskih druæb v Zagrebu 
(2000) in Beogradu (2001). Sledi obdobje povezovanja. Svilanitu se prikljuËi druæba BPT iz 
TræiËa in vse poslovne funkcije se prenesejo na lokacijo v Kamniku. Gospodarska kriza in 
globalna recesija pripeljeta do teækih Ëasov za podjetje, vodstvo se odloËi za reorganizacijo 
proizvodnje, pride do veËjega odpuπËanja delavcev. Leta 2010 sledi odprtje hËerinske druæbe 
na Poljskem. Blagovna znamka Svilanit je ohranjena, proizvodnja naj bi se nadaljevala v 
Kamniku. Svilanit danes omogoËa kruh 180 ljudem.

Z direktorico podjetja Svilanit d.d. Kamnik Mojco ©ubic smo se pogovarjali o Svilani-
tu danes, pretekle dogodke smo skuπali tokrat pustiti ob strani, saj smo o njih æe veliko 
prebrali.

Z direktorico podjetja Svilanit d.d. Kamnik Mojco ©ubic

Svilanit, srce kamniπke tekstilne industrije, πe æivi 

»asi niso naklonjeni delavcu
Te dni beleæimo 1. maj - praznik dela. NekoË so se delavci uprli in si izborili 
8-urni delavnik, danes se delavci ≈tresejo« za ohranitev sluæbe. Ali ima po 
vaπem mnenju ta praznik sploh πe kaj od prvotnega namena in kako ga 
≈praznujete« v vaπem podjetju?

»asi resniËno niso naklonjeni delavcu, vendar poskuπamo naπim zaposle-
nim izkazati spoπtovanje vsak dan, celo leto, ne samo 1. maja. Mislim, da to 
zaposleni tudi Ëutijo, saj imamo dobre odnose med zaposlenimi, vodstvom, 
sindikatom... Seveda si vsi æelimo viπjih plaË, vendar se hkrati zavedamo, da 
si jih moramo sami zagotoviti. Svilanit so tudi v Kamniku mnogi odpisali, a 
mi nismo odnehali. In tu gre najveËja zahvala delavcem, ker vztrajajo.

Zaposlujete tudi invalide, kako jih vkljuËujete v proces dela? Jim lahko 
zagotovite vse zakonsko doloËene prilagoditve delovnega okolja ali so pri-
morani delati pod enakimi pogoji kot ostali zaposleni?

Invalide vkljuËujemo v vse delovne procese v skladu z zakonodajo in 
delajo pod drugaËnimi pogoji kot ostali zaposleni.

V Sloveniji manjka prikazovanja  
pozitivnih zgodb 
Ob koncu delovnika iz tovarne odhajajo utrujene, apatiËne, depresivne 
delavke. Kako komentirate to ≈sliko«? Je to po vaπem mnenju odraz celo-
tnega dogajanja v dræavi ali posledica delovnega okolja?

Menim, da je to odraz sploπne zaskrbljenosti glede razmer v dræavi 
in bojazni glede prihodnosti. Zagotovo pa lahko reËem, da naπi zapo-
sleni niso utrujeni, apatiËni ali depresivni zaradi Svilanita. Tekstilne 
industrije v Sloveniji skoraj ni veË. Svilanit je preæivel. Zato je nizanje 
≈Ërnih slik« in pavπalnih ocen morda danes moderno, a to ni reπitev. 
No, najbræ smo vsi res utrujeni, ker moramo dnevno posluπati in brati 
samo negativne informacije. V Sloveniji nam zelo manjka prikazovanje 
pozitivnih zgodb, ki jih ni malo.

Od delavk sem æelela pridobiti kakπno izjavo o njihovih delovnih pogojih, 
pa sem naletela na strah, velik strah pred tem, da bi mi karkoli konkret-
nega povedale. Pravijo, da delajo pod hudim pritiskom, vendar se bojijo za 
sluæbe. Spraπujem se in vas - zakaj je temu tako? Delajo, da skromno pre-
æivijo. Kaj jim poleg osnovnih, zakonsko doloËenih pogojev πe nudite? 

Kaj bi rekli tisti, ki so brez dela in ærtve steËajev vseh vrst in oblik? 
Pritisk na vse nas je ogromen, stalen in po tej plati ne bo bolje. Sama ga 
obËutim kot odgovornost do slehernega zaposlenega. A je primeæ Ëisto 
preprost: Ëe se ne bomo prilagodili, Ëe ne bomo spremenili navad, delo-
vnih procesov, nas ne bo veË. V vsakem podjetju pa obstajajo zaposleni, 
ki tega ne morejo sprejeti. Æal to ne bo πlo nikjer veË, saj se morajo pod-
jetja stalno prilagajati trgu. Tukaj ne gre za kaprice vodstva, nadrejenih, 
πefov... ampak to zahteva trg. Res pa je, da zaposleni Ëedalje bolj razumejo 
potrebe po prilagajanju, zato menim, da je v Svilanitu malo takπnih, ki 
nasprotujejo spremembam. V Svilanitu smo do zaposlenih πe vedno zelo 
≈socialni« in razumevajoËi. Zaposlenim nudimo najmanj toliko, kot pred-
videva zakon. Za veË se bomo morali potruditi vsi skupaj.

Zadovoljstvo zaposlenih je kljuË do uspeha 
vsakega podjetja
Kaj menite o vse bolj ≈popularnih« nazivih: druæini prijazno podjetje, za-
poslenim prijazno podjetje? Se v Svilanitu trudite za pridobitev kakπnega 
od teh nazivov?

Æelimo biti prijazni do zaposlenih, partnerjev, kupcev, okolja - v 
praksi to delamo, kolikor zmoremo, nismo pa se odloËili za pridobitev 
katerega od ≈popularnih« nazivov.

Poznamo veË tipov vodenja. Kateri tip vodenja je znaËilen za vas in zakaj?
Mislim, da sta v osnovi samo dve vrsti vodenja: uspeπno in neuspeπno. 

Na zavodu za zaposlovanje je preko 100.000 ljudi.

Dodano vrednost podjetju prinaπa zadovoljen delavec. Se strinjate s to trdit-
vijo in na kakπen naËin ugotavljate zadovoljstvo zaposlenih v podjetju? 

Dodana vrednost Svilanita je v tem, da se ne slepimo ne s frazami, ne 
z laænimi predstavami in zmoremo sprejeti realnost. Sama sem z vsemi 
v vodstvu del te realnosti. Zato spoπtujem slehernega zaposlenega.

Od vsega v æivljenju je najpomembneje to,  
da lahko vsakemu pogledaπ v oËi in ohraniπ 
svoj jaz
Kaj bi æeleli ob tej priloænosti sporoËiti vsem svojim zaposlenim in πirπi 
javnosti?

Pripadam generaciji, ki je bila vzgojena v enem sistemu, zdaj æivim v 
drugem. Bivali smo v eni dræavi, zdaj smo v drugi, svoji. Doæivela sem 
en druæbeni red, zdaj moram sprejeti drugega. V nekem trenutku sem 
se morala odloËiti, ali vsemu temu lahko dodam πe svojo vlogo v Svila-
nitu. Morda bi se danes odloËila drugaËe, a za svojo odloËitvijo stojim 
odgovorno, z vsemu plusi in minusi. Kajti od vsega v æivljenju je najbolj 
pomembno to, da lahko vsakomur pogledaπ v oËi in ohraniπ svoj jaz. 
Zato si æelim v svojem delovnem okolju in nasploh πËepec optimizma, 
volje in hotenja po boljπem jutri. Potem nam bo uspelo.

Pogovarjala se je MAJA ROÆMAN

Mojca ©ubic, direktorica podjetja Svilanit d.d.

Striæni stroj - izvaja se faza enostranskega odstri-
ga, produkt so velur promo in plaæne brisaËe.

Doma v Srcu Slovenije

Nesnovna kulturna dediščina ali živa dedi-
ščina nas obkroža vsepovsod. Pogosto se 
je niti ne zavedamo, saj je del nas in vpeta 
v vsakdanjik. V Srcu Slovenije gradimo 
turistično ponudbo tudi na bogati kulturni 
dediščini, ki zajema in poudarja pomen sta-
rih domačij, gospodarskih poslopij, cerkva, 
kapelic, mlinov ter kozolcev. Tisto, kar daje 
dušo območju in pravi utrip, pa so različne 
praznične in vsakodnevne šege in navade, 
verovanja, ustno izročilo, plesna dediščina, 
znanje o naravi ter posebna znanja domačih 
obrtnikov, ki tukaj živijo.

Na temo dediščine trenutno izvajamo 
mednarodni projekt Vrednotenje nesnovne 
kulturne dediščine (Cultural capital counts)
skupaj s partnerji iz Srednje Evrope. Dra-
gocen kulturni kapital, ki izhaja iz ljudi in 
njihovih znanj, želimo ovrednotiti in mu dati 
dodano vrednost. Predstavljanje, zapisova-
nje in ohranjanje žive dediščine je izredno 
pomembno, predvsem za nosilce in drugo 
lokalno prebivalstvo, ki se močno identifici-
ra s tovrstno dediščino. 

Delček tega smo predstavili v brošuri Naše
kulturno bogastvo o nesnovni kulturni dedi-
ščini v Srcu Slovenije, ki bo izšla v začetku 
meseca maja. Z izbranimi primeri nesnovne 
dediščine v Srcu Slovenije smo skušali 
opozoriti na to, kako bogato in raznoliko 
je naše skupno izročilo. V brošuro smo 
zajeli tudi primere nesnovne dediščine 
iz občine Kamnik. Predstavili smo 
izdelovanje trničev na Veliki Planini, 
skodlarstvo, omenjamo pa tudi peko 

velikonočnih oblatov in druge med seboj 
zelo raznolike elemente nesnovne dedi-
ščine.

Nosilcem nesnovne dediščine želimo 
pomagati pri prijavi za vpis v register žive 
dediščine, ki ga vodi Slovenski etnografski 
muzej. Hkrati jih spodbujamo, da bi dedi-
ščina postala motiv za njihovo podjetniško 

prihodnost.

Mija Bokal, 
Center za razvoj Litija 

Nesnovna dediščina je
duša Srca Slovenije

Center za razvoj Litija in Slovenski etnografski muzej 
vas vljudno vabita na okroglo mizo 

Dediščina – naše bogastvo:
Ohranjanje nesnovne kulturne 
dediščine na lokalni in 
nacionalni ravni.
Četrtek, 10. maj 2012 ob 10.00 v Slovenskem 
etnografskem muzeju na Metelkovi ulici 2 
v Ljubljani. 

K sodelovanju smo povabili zanimive sogovornike, 
med drugimi tudi dr. Janeza Bogataja in dr. Vita Hazlerja.

Dodatne informacije in prijave: 
01 89 62 710, mija.bokal@razvoj.si
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Dragocena knjiæna 
donacija dr. Nikolaja 
Sadnikarja kamniπki 
knjiænici

»astni obËan obËine Kamnik dr. Niko Sadnikar je MatiËni knjiænici 
Kamnik doniral pestro zbirko gradiva iz svoje obseæne knjiænice. Kam-
niπka knjiænica je njegovo velikoduπno donacijo, ki obsega kar 214 knjig 
iz obdobja od 16. do 20. stoletja, hvaleæno sprejela. ≈Knjiæni dar dr. 
Sadnikarja spada med najveËje in najdragocenejπe donacije, ki jih je 
doslej od kakega posameznika prejela MatiËna knjiænica Kamnik«, je ob 
slovesnem prevzemu donacije v sredo, 11. aprila, poudarila direktorica 
Breda Podbreænik Vukmir. Skupaj z dr. Mihaelom Glavanom, izveden-
cem za knjiæno in rokopisno gradivo, sta predstavila vsebino in pomen 
donirane zbirke, ki vsebuje nekaj dragocenih posebnosti, med njimi 
Kopitarjevo znanstveno slovnico iz leta 1808 in Metelkovo slovnico iz 
leta 1825, stare molitvenike, medicinske, naravoslovne in umetnostne 
knjige. Zbirka ima kulturno in zgodovinsko vrednost, del fonda ima 
zaradi starosti in redkosti velik pomen za kulturno dediπËino. Posebno 
mesto v zbirki zavzema 16 medicinskih knjig iz sredine in druge pol-
ovice 19. stoletja iz zapuπËine Augusta Walterja, viπjega ranocelnika v 
kamniπki smodniπnici, ki pomenijo πe dodatno kulturnozgodovinsko 
vrednost in zanimivost.

Gradivo, ki ga je dr. Sadnikar namenil MatiËni knjiænici Kamnik veËi-
noma izhaja iz knjiænice njegovega oËeta, veterinarja in znamenitega 
zbiratelja Josipa Nikolaja Sadnikarja. Njegovi kulturi osveπËenosti, ki 
se je plemenitila prav ob teh knjigah, Kamnik mnogo dolguje, saj je 
ohranila πtevilne izjemne dele naπe materialne in duhovne kulturne 
dediπËine.

Ob slovesni predaji donacije, ki se je dr. Niko Sadnikar zaradi zdrav-
stvenih teæav ni mogel udeleæiti, so se mu zahvalili s simbolno zahvalno 
listino in æeljami za zdravje. Æupan Marjan ©arec je poudaril pomen 
ohranjanja, zbiranja, varovanja knjig in tiskov kot pomemben del ne-
govanja kulturne in zgodovinske dediπËine ter nacionalne identitete.

Sadnikarjevo donacijo je strokovno ocenil in predstavil sodni izvede-
nec za knjiæno in rokopisno gradivo dr. Mihael Glavan, ki je poudaril, 
da je najveËji pomen Sadnikarjeve zbirke prav v njeni kulturnozgodo-
vinski vrednosti. Donirane knjige je popisal in razstavo uredil diplomi-
rani zgodovinar Andrej Kotnik.

SA©A MEJA»

Gradivo Sadnikarjeve dona-
cije izhaja veËinoma iz 19. sto-
letja, veËina od 214 knjig je v 
nemπËini, vsebinsko je gradivo 
zelo raznoliko. Najbolj so v do-
naciji zastopana dela s podroËij 
umetnostne zgodovine, obËe 
zgodovine, religije, medicine, v 
manjπem delu pa tudi veterine, 
jezikoslovja, arheologije, geolo-
gije, industrije in leposlovja. Do-

O kulturnozgodovinski dragocenosti Sadnikarjeve knjiæne donacije 
214 knjig iz obdobja od 16. do 20. stoletja, ki vsebuje nekaj drago-
cenih posebnosti, med njimi Kopitarjevo znanstveno slovnico iz leta 
1808 in Metelkovo slovnico iz leta 1825, so mnogo zanimivega pove-
dali (z leve) zgodovinar Andrej Kotnik, ki je popisal in uredil zbirko, 
direktorica MatiËne knjiænice Kamnik Breda Podbreænik Vukmir in 
sodni izvedenec za knjiæno in rokopisno gradivo dr. Mihael Glavan.

nacijo predstavljajo predvsem 
knjige, ki jih je zbral dona-
torjev oËe, znameniti kamniπki 
zbiratelj, muzealec in veterinar 
Josip Nikolaj Sadnikar. 

V okviru donacije je po-
trebno posebej omeniti tudi 
16 medicinskih knjig iz sredine 
in druge polovice 19. stoletja, 
katerih veËine prvotni lastnik 
je bil dolgoletni viπji ranocelnik 

v kamniπki smodniπnici August 
Walter (1831-1910) in jih je J. 
N. Sadnikar kupil na draæbi leta 
1910, po Walterjevi smrti. Knji-
ge iz Walterjeve zapuπËine so 
za Kamnik izjemnega pomena, 
saj odpirajo svojevrsten pogled 
v razvoj kamniπke sanitetne slu-
æbe in delo ranocelnika.

Pri popisu Sadnikarjeve dona-
cije se je izkazalo, da je kamni-
πka knjiænica z njo dobila svoj 
nov najstarejπi tisk. Do pridobit-
ve donacije je bila to dunajska 
izdaja Christliches Sittenbuch für 
den Burger und Landmann nemπ-
kega teologa in pedagoga Jako-
ba Friedricha Feddersena (1736, 
Schleswig∑1788, Altona) iz leta 
1789. S Sadnikarjevo donacijo 
se je starost najstarejπega tiska 
v naπi knjiænici pomaknila za 
preko 250 let v preteklost, v 
leto 1534. 

Novi najstarejπi tisk v kam-
niπki knjiænici je nastajal v Ly-
onu v letih 1534∑1560. Gre za 
kompilacijo dveh razliËnih del 
in sicer Adeps elegantiarum ita-
lijanskega humanista in teologa 
Lorenza Valla (1407-1457) in 
Aphtonii sophiastae progymnas-
mata, ki prinaπa besedila po-
znoantiËnega avtorja Aftonija 
iz Antiohije (4. stol.), pripravila 
pa sta jo Giovanni Maria Cat-
taneo (+1529/30) in nizozemski 
humanist Rodolphus Agricola 
(1444-1485)1. Gre za dve latinski 
Ëitanki, namenjeni uËenju latinπ-
Ëine. Adeps elegantiarum je izπel 
v Lyonu leta 1534, v tiskarni 
znamenitega nemπkega tiskarja 
in zaloænika Sebastiana Gryphi-
usa (1492, Reutlingen∑1556, Ly-
on),2 Aphtonii sophiastae progym-
nasmata pa je leta 1555 v Lyonu 
izπla ≈apud Ioannem Frellonium«, 
pri tiskarju Jeanu Frellonu. 

Izvod Adeps elegantiarum 
in Aphtonii sophiastae 
progymnasmata v MatiËni 
knjiænici Kamnik

Obe deli sta vezani v eni 
knjigi, Ëeprav sta nastali v 20-
letnem Ëasovnem razmaku: 
Gryphius je Adeps elegatiarum 
tiskal leta 1534, Frellon pa Aph-
tonii sophiastae progymnasmata 
leta 1555. Verjetno so ju vezali 
v eno knjigo prav zato, ker gre 
pri obeh knjigah za uËbenika 
latinπËine, nekakπni latinski Ëi-
tanki in ju je lastnik æelel imeti 
skupaj.

Oba tiska sta ohranjena zelo 
dobro, prav tako izvirna veza-

va. Posebej zanimivi sta naslov-
ni strani obeh knjig, ki poleg 
podatkov o naslovu, avtorjih in 
zaloæniπtvu prinaπata tudi zani-
miv likovni element imenovan 
signet, s katerim sta tiskarja 
oznaËila, da sta knjigi nastali v 
njunih delavnicah. Gryphiusov 
signet izhaja iz tiskarjevega pri-
imka in prikazuje grifona, mi-
toloπkega varuha zakladov, ki 
dviguje krilato uteæ. Signet okle-
pa tiskarjev moto ≈Virtute duce, 
comite fortuna ∑ Pod vodstvom 
kreposti in v spremstvu sreËe.« 
Gryphiusov grifon varuje tudi 
zadnjo stran njegove knjige, a 
tokraj je prikazan v drugaËni 
podobi in brez mota.

Knjiga je Seelerju in nasled-
njim lastnikom sluæila kot uËbe-
nik. Veliko πtevilo zaznamkov, 
izpiskov in podËrtanih delov 
kaæe, da so njeno vsebino πtu-
dirali zelo resno in marljivo. Iz 
πtudijskih zaznamkov vidimo, da 
se je eden od lastnikov, morda 
prav Seeler, oËitno uËil grπko, 
latinsko, italijansko. Evropski in-
telektualec 16. stoletja je moral 
biti poliglot. Brez znanja tujih 
jezikov, πe posebej klasiËnih, ni 
bilo mogoËe sodelovati niti v 
procesu prejemanja znanja in πe 
v manj v procesih znanstvenega 
dela. Jezik cerkve, πolstva, zna-

Najstarejši tiski v MatiËni knjižnici Kamnik 

nosti, diplomacije in do neke 
mere celo gospodarstva je bila 
paË latinπËina. Nacionalna dræa-
va in z njo uporaba nacionalnih 
jezikov, se v tem Ëasu komaj 
poraja. 

Kdaj in na kakπen naËin sta 
obravnavani knjigi priπli na slo-
vensko ozemlje ni znano. Na 
naslovni strani Adeps elegatia-
rum sicer vidimo latinski napis 
Conventus Runensis, ki se najver-
jetneje nanaπa na samostan v 
Breæicah, ali pa morda celo na 
cistercijansko opatijo Rein pri 
Gradcu. Dr. Nikolaj Sadnikar je 
sicer navedel, da je njegov oËe 
v Tuhinjski dolini nekoË kupil 
tudi knjige, ki so bile del Pa-
glovËeve knjiænice. Je bil med 
njimi tudi najstarejπi tisk v naπi 
knjiænici? »e je bil, kako je pri-
πel v njegove roke?

Knjigi na svoj naËin pripove-
dujeta o pomenu tiska in knjige 
v 16. stoletju: s pojavom tiska 
ter s tem cenejπe proizvodnje 
knjig je znanje postajalo do-
stopnejπe. Ni bilo veË pridræ-

ano samostanom in najbogate-
jπim slojem. Knjige so bile πe 
vedno zelo drage, a neprimerno 
cenejπe kot kako stoletje prej, 
ko so jih specializirani pisarji 
v precej mukotrpnem procesu 
prepisovali roËno.

Knjigi nam pripovedujeta 
tudi zgodbo o tedanji Evropi, 
katere notranje meje so bile 
oËitno dovolj prepustne, da so 
omogoËale pretok znanja, idej 
in ljudi, s Ëimer se je na do-
loËenem nivoju ohranjal skup-
ni evropski kulturni prostor. 
»eprav so Zahodno Evropo v 
Ëasu nastanka naπih najstarejπih   
knjig pretresali veliki politiËni, 
verski in ekonomski premiki, je 
vendarle delovala kot enoten 
kulturni prostor, saj so se nje-
ne intelektualne elite na vseh 
straneh napajale iz istih kultur-
nih izvirov, in s tem nadaljevale 
tudi, ko se je zahodnoevropski 
kulturni prostor dokonËno pre-
lomil na katoliπki in protestant-
ski svet.

ANDREJ KOTNIK, MKK 

Rokopisni fragment bogosluænega besedila na pergamentu, najver-
jetneje iz 14. ali 15. stoletja. Besedilo je zapisano v monastiËni gotici. 
Posebej opazne in zanimive so rdeËe iniciale, imenovane tudi lombarde. 
V zaËetku 17. stoletja so pergament uporabili pri izdelavi platnic za 
knjigo Neun catolischer Predigen Pangratza Boseckerja iz leta 1614. 
Verjetno gre za najstarejπi rokopis v MatiËni knjiænici Kamnik.

Nastarejπa knjiga 
v MKK. Vanjo sta 
vezani dve razliËni 
deli, dve latinski 
vadnici - Ëitanki in 
sicer Adeps elegan-
tiarum Lorenza Val-
la (1407-1457), ki jo 
je leta 1534 natisnil 
lyonski tiskar nemπ-
kega rodu Sebastian 
Gryphius (1492-
1556) ter Aphtonii 
Sophistae progym-
nasmata, ki jo je 
leta 1555 prav tako 
v Lyonu natisnil ti-
skar Jean Frellon. 
Tudi ta knjiga je 
ovita v pergament-
no listino. Usnjeno 
hrbtiπËe knjige je 
okraπeno z rastlin-
skimi motivi, med 
katerimi se nahajajo 
medaljoni z moπkimi 
glavami.

Fotografija hrbtiπËa 
najstarejπe knjige v 
MKK z letnico veza-
ve 1560.

Fotografija naslovne strani Adeps elegantiarum. 
Osrednji likovni element je signet, s katerim je tiskar 
Sebastian Gryphius oznaËeva svoje tiske. Poigral se 
je s svojim priimkom ≈Gryphius« in v signetu upo-
dobil grifona, ki dviguje krilato uteæ. Signet obdaja 
tiskarjev moto: ≈Virtute duce, comite fortuna ∑ Pod 
vodstvom kreposti in v spremstvu sreËe.«

Gryphius je grifona, varuha zakladov, upodobil tudi 
na zadnji strani Adeps elegantiarum.

Naslovna stran Aphto-
nii sophiastae progym-
nasmata, ki je leta 1555 
v Lyonu izπla ≈apud Io-
annem Frellonium« pri 
tiskarju Jeanu Frellonu. 
Knjiga prinaπa besedila 
poznoantiËnega avtorja 
Aftonija iz Antiohije 
(4. stol.), pripravila pa 
sta jo Giovanni Maria 
Cattaneo (+1529/30) in 
nizozemski humanist 
Rodolphus Agricola 
(1444-1485). Zanimiv 
je tudi Frellonov sig-
net, ki se sicer pojavlja v 
veË variantah, vedno pa 
prikazuje rakovico, ki 
v kleπËah dræi veπËo ali 
metulja, pod njima pa je 
napis ≈Matura«.

Ekslibris oz. oznaka lastniπtva, ki je vpisana na notranji strani platnice, 
se glasi: ≈Sum ex libris Batholom√i Seeleri Sÿmetnigensis (?) emuit 
me [...?...] Anno 1560, 27 Oitobris« (Sem izmed knjig Bartolomeja Se-
elerja iz S., ki me je kupil [...?], leta 1560, 27. oktobra). Pod besediom 
ekslibrisa so zapisane tri besede v alfabetu, nato sledi kratko besedilo v 
latinπËini, oËitno nekakπen slovniËni zaznamek, ker se omenja latinska 
glagolska oblika namenilnik t. j. supinum. Pod njimi je zapis v gotiËni 
kurzivi. SodeË po barvi Ërnila in po obliki Ërk, bi ne bilo nemogoËe, 
da je vse te stvari zapisala ista roka kot ekslibris, torej roka lastnika 
Bartolomeja Seelerja.

1 http://de.wikipedia.org/wiki/Rudolf_Agricola_
%28Humanist%29 , 2. 4. 2012.
2 http://de.wikipedia.org/wiki/Sebastian_Gryphius ,  
2. 4. 2012.
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Med obËani kamniπke obËine 
vre, saj je v Odloku o nadomestilu 
stavbnega zemljiπËa, ki je v upo-
rabi od 1.1.2012, priπlo do oËitnih 
nezakonitosti in vsebinsko spornih 
nepravilnosti. 

Nezakonitost doloËila 4. Ëlena Od-
loka se kaæe v delu, ki se nanaπa 
na postopek ugotovitve povrπine 
zazidanega stavbnega zemljiπËa, ki 
je osnova za odmero NUSZ. Na 
podlagi drugega odstavka 4. Ëlena 
Odloka naj bi namreË v primeru, 
Ëe podatek o povrπini zazidanega 
stavbnega zemljiπËa v uradnih evi-
dencah ne obstaja ali je oËitno na-
paËen, le-tega na podlagi terenskega 
ogleda ali podatkov iz projektne do-
kumentacije doloËil organ ObËine, 
pristojen za odmero nadomestila. 
To doloËilo je v celoti popolnoma 
absurdno in nelogiËno, saj naj bi bil 
razlog za opravo terenskega ogle-
da ≈oËitna napaËnost« podatkov v 
javnih evidencah. Kako in kdaj se 
ta oËitna napaËnost ugotavlja, ka-
kπni so kriteriji oËitne napaËnosti in 
kateri organ je za takπno ugotovitev 
pristojen, ni nikjer doloËeno.

Sporno doloËilo namreË doloËa, 
da neznano kateri organ na podlagi 
neznano kakπnih kriterijev ∑ oËitno 
popolnoma po prosti presoji ∑ ter 
brez kakrπnegakoli predpisanega 
postopka nekako ugotovi oz. do-
mneva oËitno napaËnost podatka 
iz uradnih evidenc. Iz tega razloga 

IZVAJANJE ODLOKA O NUSZ JE TREBA USTAVITI
se nato lahko opravi terenski ogled, 
kjer se (zopet na podlagi neznano 
kakπnih kriterijev in na neznano 
kakπen naËin) doloËi podatek o 
povrπini stavbe, ki naj bi bil vero-
dostojnejπi od podatka iz uradnih 
evidenc, na podlagi tega podatka 
pa se nato odmeri NUSZ za kon-
kretno stavbo. Torej je moæno po-
datke iz uradnih evidenc enostavno 
zaobiti æe zgolj tako, da se enemu 
usluæbencu obËine zazdi, da se po-
datki o doloËeni stavbi ne ujemajo 
s podatki uradne evidence, nato pa 
se izvede popolnoma nedefiniran 
in z niËemer omejen ≈ugotovitveni 
postopek«, katerega rezultat je za 
obËane zavezujoË. 

Terenski ogled oËitno pomeni 
ogled zunanjosti stavb, kar pa nika-
kor ne more biti ustrezen postopek 
za ugotovitev podatka o izmeri 
stavbe, namembnosti posamezne 
vrste prostorov v njej in njihove 
povrπine. 

Sporno doloËilo daje ObËini iz-
jemno πiroko in z niËemer omeje-
no diskrecijsko pravico proste pre-
soje dejanske povrπine stavb, kar je 
v nasprotju z veljavno zakonodajo 
RS. Zaradi tega doloËila je priπlo do 
velikih odstopanj pri odmeri viπine 
NUSZ. Oglaπa se Ëedalje veË ljudi, 
ki so πele po konËani javni raz-
grnitvi in v pogovoru z drugimi 
obËani ugotovili, da so zaradi sa-
movolje obËine ogoljufani. 

V Odloku se kaæejo tudi vse-
binsko sporne nepravilnosti v zvezi 
z doloËitvijo obmoËij odmere na-
domestila (kakovostne skupine, 
komunalna opremljenost, lega in 
namen zazidanega stavbnega zem-
ljiπËa), na kar so æupana opozorili 
obËani πirπega obmoËja Tunjic, Æal, 
Perovega, Kamnika, Tuhinja... KS 
Kamnik-Center skrbi razveljavitev 
olajπav za uporabo delov stavb v 
mestnem jedru, kar je bila prido-
bitev predhodne ureditve. Odlok 
moËno obremenjuje proizvodno in 
obrtno dejavnost, trgovino in de-
javnosti civilne druæbe (druπtva). 

Glede na novo toËkovanje je v 
dani gospodarski situaciji vrednost 
toËke potrebno zniæati, saj æe tako 
πibko gospodarstvo in vse bolj rev-
no prebivalstvo tako velikega po-
veËanja ne bo preneslo. »eprav na 
ObËini vztrajajo pri svojem in za-
trjujejo, da viπina vrednosti toËke 
ni bila poveËana in da bodo do-
datna sredstva pridobili zgolj in le 
od tistih lastnikov hiπ, zemljiπË in 
stanovanj, ki v preteklosti NUSZ 
sploh niso plaËevali, je resnica 
drugaËna - podraæitev se skriva v 
toËkovanju, kar za nekatere zave-
zance pomeni veË kot 100% podra-
æitev (in kar opoziciji ob sprejemu 
Odloka ni bilo jasno povedano)! 
≈Kolektivna komunalna oprema«, 
kamor spada javna razsvetljava, se 
npr. toËkuje na podroËju celotnega 

naselja, pa Ëeprav stoji le ena sve-
tilka na avtobusni postaji ob glavni 
cesti, obmoËje naselja pa se razteza 
po okoliπkih hribih ∑ nelogiËno je, 
da za to plaËujejo vsi. V delu na-
selja je vaπki vodovod, zavezanec 
za plaËilo, ki ima za uporabo v 
gospodinjstvu in za potrebe æivali 
na voljo zgolj in le kapnico (ob 
pomanjkanju deæja mu vodo vozijo 
gasilci), pa je dobil toËkovan javni 
vodovod. Ta dva primera sta le 
kaplja v morje nelogiËnosti.

NUSZ je pomemben prora-
Ëunski vir prihodka. Glede na to, 
da pa je zakonitost Odloka pod 
vpraπajem, da so v njem vsebinsko 
sporne nepravilnosti, da je napak 
preveË, smo opozicijski svetniki (na 
pobudo LTS ∑ Za Kamnik) æupana 
pisno pozvali, da ObËina poËaka s 
poπiljanjem podatkov na DURS in 
na aprilsko sejo uvrstimo dodatno 
toËko v zvezi s to problematiko in 
skupaj predlagamo ObËinskemu 
svetu, naj sprejme sklep, da se izva-
janje Odloka ≈zamrzne« za eno leto, 
v tem Ëasu pa se Odlok temeljito 
prevetri. Da pa ObËina ne bi ostala 
brez prihodka iz NUSZ, se le ta 
zaraËuna po starem Odloku in s 
sprejetim poviπanjem toËke. Bolje 
je to storiti takoj, kot pa da se 
sproæi ustavni spor, ki bo ObËini 
dejansko povzroËil izpad prihodka 
iz tega naslova. 

MARINKA MO©NIK

Kot smo lahko priËakovali, napovedani varËevalni ukrepi dvigajo veliko prahu. 
Javni sektor æe organizira stavke in napoveduje referendum, opozicija pa zgolj 
priliva olje na ogenj. Nekateri opozicijski poslanci celo straπijo z neokusnimi 
izjavami, da naj bi se Janπeva vlada æelela maπËevati ljudem. Zlasti Zoran Jan-
koviÊ v javnosti ustvarja vtis, da bi vlada za reπitev sedanje krize lahko ubrala 
drugaËno pot. »e bi drugaËna in laæja pot resniËno obstajala, bi si jo ta vlada 
zagotovo posluæila. 

S strani opozicije in sindikatov 
neprestano posluπamo, da predla-
gani varËevalni ukrepi niso pravi in 
da bi morali javne finance uravno-
teæiti s poveËanjem prihodkov in ne 
z zmanjπevanjem odhodkov. Govo-
rijo o tem, kako bi morali zagnati 
gospodarstvo in pobrati davke pri 
najbogatejπih. Æal se delovnih mest 
z besedami ne da ustvarjati. Nismo 
veË v socializmu, da bi lahko rekli, 
v Titanu ali v Eti mora biti od jutri 
dalje 100 delovnih mest veË. Delo-
vnih mest se z besedami ne ustvar-
ja, ne more jih ustvariti niti Zoran 

JankoviÊ niti sindikati in tudi vlada ne. Nova delavna mesta lahko ustvarijo zgolj 
boljπi pogoji, v katerih deluje in posluje slovensko gospodarstvo. Vsi, ki delajo v 
gospodarstvu, dobro vedno, da je prvi pogoj za izboljπanje gospodarskih razmer 
ureditev javnih financ. Iz neurejenih javnih financ izvira vse tisto, kar obreme-
njuje slovensko gospodarstvo. »e bi se dræava πe naprej nebrzdano zadolæevala, 
tako kot na primer predlaga JankoviÊ, potem bi bila cena denarja, ki bi si ga 
izposojala dræava, vedno viπja, krediti krË pri komercialnih bankah pa vedno 
moËnejπi. »e æelimo, da bodo komercialne banke normalno servisirale slovensko 
gospodarstvo in mu s tem omogoËile rast, nujno potrebujejo stabilno okolje, 
ki pa ga dræava lahko zagotovi le z urejenimi javnimi financami. Opozicija in 
sindikati nimajo odgovornosti za vodenje dræave, zato lahko v javnih razpravah 
govorijo vπeËne stvari, ki jih ljudje radi sliπijo. Nesporno dejstvo pa je, da je prvi 
korak za zagon gospodarstva in s tem povezano poveËanje prihodkov nujno 
uravnoteæenje dræavnega proraËuna, kar v danih razmerah pomeni zniæanje 
odhodkov. In da ne bo pomote in nepotrebnega zavajanja, kako vlada reæe 
zgolj pri najπibkejπih, naj jasno povem, da je vlada æe sprejela ukrepe za dodat-
no obdavËitev najbogatejπih (dodatno bodo obdavËeni prestiænejπi avtomobili, 
plovila, hiπe vredne veË kot milijon evrov, banËne transakcije in drugo). Med 
napovedanimi ukrepi vlade pa ni dviga DDV, ker bi to prizadelo vse dræavljane, 
tudi tiste najranljivejπe. Z dvigom DDV bi se namreË v trgovinah artikli podraæili 
enako za tiste, ki zasluæijo 500 ¤ ali pa 3000 ¤.

V pogajanjih s sindikati je vlada ponudila praviËen predlog: tistim, ki imajo 
meseËno bruto plaËo manjπo kot 960 ¤, se plaËa ne bi zniæala. Vsem ostalim, ki 
meseËno zasluæijo veË kot 960 ¤ bruto, bi se plaËa zniæala za 5%. Dodatno pa 
bi se od 0,2 do 5% plaËa zniæala glede na viπino plaËe. Konkretno bi ta predlog 
pomenil, da vsi tisti, ki imajo bruto plaËo niæjo od 960 ¤, ne bi izgubili niË. Tistim, 
ki zasluæijo povpreËno plaËo, bi se vzelo 5 %. Tistim, ki imajo najviπje plaËe, pa bi 
se vzelo 10%. Ministrom in poslancem 14%. Sindikati so takπen predlog zavrnili, 
kar jasno kaæe, da so solidarni samo v besedah, ko pa pridemo na konkretna 
dejanja, na vso solidarnost pozabijo. Po moji oceni sindikati delujejo v nasprotju z 
interesi njihovih Ëlanov. Vpraπanje je, ali so z vladnim predlogom sploh seznanili 
svoje Ëlane. Po mojih informacijah, bi na omenjeni predlog pristalo veliko javnih 
usluæbencev. »e bodo sindikati zahtevali referendum in Ëe bodo na referendumu 
predlagani ukrepi vlade padli, bo to pomenilo, da se eno leto ne sme niË spre-
minjati. »ez eno leto bomo v tako hudih teæavah, da bo potrebno plaËe niæati 
za 30%. Sindikati igrajo nevarno igro.  MATEJ TONIN, poslanec

»e bi obstajala laæja pot,  
bi jo izbrali

Kot odgovor na vaπ ≈Poziv za 
takojπnjo ustavitev izvajanja Od-
loka o nadomestilu za uporabo 
stavbnega zemljiπËa v ObËini 
Kamnik« vam posredujemo nekaj 
pojasnil.

Nejasnosti oziroma nezakonito-
sti doloËb 4. Ëlena odloka ni. Odlok 
jasno navaja, da osnovo za dolo-
Ëitev povrπin predstavljajo uradne 
geodetske evidence; to so register 
nepremiËnin, kataster stavb in 
zemljiπki kataster, Ëesar se obËi-
na tudi dræi. Podatke za odmero 
nadomestila je prevzela iz obsto-
jeËih geodetskih evidenc. Je pa v 
nadaljevanju Ëlena napisana izje-
ma od osnovnega pravila, ki velja, 
Ëe za obstojeËi objekt podatek o 
povrπini v uradnih evidencah ni 
vpisan oziroma je vpisan oËitno 
napaËen podatek.

Podatek iz uradnih evidenc je 
oËitno napaËen, kadar se to ugo-
tovi na podlagi jasnih dokazil, na 
podlagi katerih obËinski organ πele 
zaËne preverjati in ugotavljati de-
jansko stanje. Postopek ugotovitve 
dejanskega stanja pa v 4. Ëlenu 
Odloka o nadomestilu ni doloËen, 
ker ga doloËa drugi zakon.

4. Ëlen Odloka doloËa tudi pra-
vila za doloËitev povrπin objek-
tov, ta pa so povzeta po dræavni 
zakonodaji in veljavnih evropskih 
standardih.

ObËina je ob vzpostavitvi evi-
dence nadomestila izvedla terenski 
ogled vseh objektov na obmoËju 
celotne obËine z namenom, da za-
πËitimo veliko veËino, ki ima v 
uradnih evidencah vpisane toËne 
podatke, pred manjπino, ki zara-
di raznovrstnih razlogov nimajo 
vpisanih dejanskih podatkov o 
povrπini stavb, katere uporablja-
jo oziroma so njihovi lastniki. 
ObËina je na podlagi ugotovitev 
in domnev iz terenskega ogleda 
vse uporabnike povabila na jav-
no razgrnitev z namenom, da se 
morebitna neskladja obËinske in 
dræavne geodetske evidence ter 
stanja v naravi uskladijo. Govo-
rice, da posamezniku ni bila omo-
goËena ustrezna obravnava, so ne-
utemeljene.

Zavezanec, ki je ugotovil, da 
ima za svojo stavbo vpisane na-
paËne podatke, je imel moænost 
udeleæiti se javne razgrnitve in 
predlagati vpis spremembe podat-
kov. V primeru vpisa spremembe 
povrπine posamezne stavbe se je 
obËina dræala staliπËa, da je po-

Odgovor na poziv za takojπnjo ustavitev 
izvajanja Odloka o nadomestilu za uporabo 
stavbnega zemljiπËa v ObËini Kamnik

trebno spremembo vpisati tudi v 
register nepremiËnin, da ne pride 
do podvajanja obËinskih in urad-
nih geodetskih evidenc. Ravno 
to je namreË v preteklih letih 
povzroËilo enormna neskladja 
in nepraviËnosti pri odmeri na-
domestila, saj so bili primeri, ko 
sta soseda v enakih tipskih hiπah 
plaËevala tudi za 100 odstotkov 
razliËni znesek nadomestila ozi-
roma nadomestila eden od njiju 
ni plaËeval ∑ ker ni bil zajet v 
obËinsko evidenco, le ta pa ni bila 
usklajena oziroma navezana na 
dræavno evidenco, da bi to lahko 
zaznali in odpravili.

Navodila zavezancem, ki so se 
pritoæili na povrπino stavbe, so 
bila v tej smeri, naj le to najprej 
uredijo na Geodetski upravi RS. 
VeËina je temu sledila in spre-
menjeni podatki so sedaj vpisani 
tudi v obËinski evidenci nadome-
stila. Tukaj nimamo veË konflikta 
z zavezanci. So pa nekateri redki 
posamezniki vztrajali na svojem 
staliπËu.

Nekateri zavezanci pa se raz-
grnitve niso udeleæili in niso izko-
ristili moænosti do vpisa popravka 
povrπine, so pa tudi zavezanci, ki 
se z odloËitvijo obËinskih sluæb 
ne strinjajo. Vsi ti ter vsi ostali, 
ki bodo s strani DURS-a prejeli 
odloËbe o plaËilu nadomestila, se 
bodo lahko pritoæili na izdano od-
loËbo po doloËbah Zakona o sploπ-
nem upravnem postopku. Vsaka 
od strank v postopku lahko pred-
laga njej smiselne ukrepe, npr. 
zasliπanje stranke, izvedba ugoto-
vitvenega postopka ali pridobitev 
zapriseæenega sodnega izvedenca. 
Namen je ugotovitev dejanskega 
stanja. Razlika proti sedanjim pri-
toæbam je ta, da bodo znesek na 
poloænici morali poravnati v celoti. 
Ga bodo pa dobili povrnjenega 
skupaj z obrestmi, Ëe bo njihovi 
pritoæbi ugodeno. Na ta naËin je 
z zakonom zagotovljeno ustrezno 
pravno varstvo zavezanca, zato 
so oËitki, o neskladnosti odloka in 
poslediËno samovoljne odloËitve 
obËinskega organa, neutemeljeni. 
Postopek odmere nadomestila vodi 
pristojni davËni urad, ki odloËitve 
sprejema neodvisno od mnenja 
obËine. V primeru pritoæbe za-
vezanca DURS pozove obËino, 
da predloæi ustrezne dokaze. »e 
obËina zahtevanih dokazov ne bo 
predloæila oziroma bodo ti teme-
ljili na ustnih navedbah obËinskih 

uradnikov, jih DURS seveda ne 
bo upoπteval.

ObËina je s spremembo odloka 
izvedla tudi doloËene spremembe 
glede doloËitve kakovostnih obmo-
Ëij, prilagojenih danaπnjemu raz-
voju posameznega naselja v ob-
Ëini. 24 naselij je bilo uvrπËenih v 
za obËane glede plaËila nadome-
stila ugodnejπe kakovostno obmo-
Ëje, 15 naselij je bilo prestavljenih 
eno kategorijo viπje, predvsem na 
raËun izboljπane stopnje komunal-
ne opremljenosti. Ostala naselja so 
glede na kakovostno skupino ne-
spremenjena. 

Iz primerjave nadomestila s so-
sednjimi obËinami je razvidno, da 
je viπina zneska na enoto mere (¤/
m2) v naπi obËini izjemno konkure-
nËna. Veliko razliko v πtevilu toËk 
je povzroËil tudi natanËni popis 
komunalne opreme po vseh stav-
bah. Ugotovljeno je namreË bilo, 
da veliko πtevilo stavb ni imelo 
pripisane uporabe posamezne ko-
munalne opreme. OËitki o enorm-
nem poviπanju odmere nadomestila 
za stanovanjske objekte iz naslova 
poviπanja toËk ne dræijo. Do po-
viπanja je priπlo predvsem v mestu 
Kamnik, ki pa je πe vedno kon-
kurenËno Domæalam, kjer imajo 
25 odstotkov viπjo vrednost enote 
mere nadomestila (¤/m2). Priπlo 
pa je do bistvene prevetritve πte-
vila toËk pri poslovnih namenih, 
saj novi odlok dejavnosti veæe na 
predpise. Pravzaprav je stari odlok 
omogoËal mnogo veË manevrskega 
prostora za diskrecijsko odloËanje 
od sedanjega (kar je eden temelj-
nih argumentov tega poziva), kjer 
te moænosti pravzaprav ni. 

Nepravilno naj bi bilo tudi 
vrednotenje opremljenosti objek-
ta s posamezno vrsto komunalne 
opreme. Domneva odloka o nado-
mestilu je, Ëe je kolektivna komu-
nalna oprema v naselju vzpostavlje-
na, so z njo opremljeni vsi objekti v 
naselju. Npr. javna razsvetljava se 
postavi na lokacije, kjer se zbira 
ali po njih hodi veËje πtevilo ljudi. 
Seveda pa svetilka ne stoji pred 
vsakim stanovanjskim objektom. 
To bi bilo celo moteËe, Ëe bi bila 
svetilka pred oknom spalnice. Je 
pa dejstvo, da vsi krajani posa-
meznega naselja, ko se druæijo, to 
komunalno opremo uporabljajo. 
»e pa v naselju æivijo obËani, ki 
so bistveno odmaknjeni od strnje-
nega naselja, pa solidarno prispe-
vajo k ureditvi javne razsvetljave 

in jo tudi uporabljajo na poti po 
opravkih takrat, ko se pribliæajo 
strnjenemu delu naselja. V prime-
ru, da se obraËunava nadomestilo 
za opremljenost z javno razsvet-
ljavo zgolj zaradi ene svetilke v 
celotnem naselju, bomo tovrstne 
primere v primeru upraviËene 
pritoæbe tudi upoπtevali. Tudi ko 
objekt nedvoumno ni opremljen 
z vodovodnim omreæjem, takemu 
objektu opremljenost z vodovod-
nim omreæjem Ërtamo.

Spremenjena je bila tudi dikcija 
odloka, ki oproπËa kulturne spo-
menike. Po starem odloku je bil 
oproπËen vsak objekt, razglaπen za 
kulturni spomenik, Ëe pa je bilo 
za kulturni spomenik razglaπeno 
neko zakljuËeno obmoËje, pa vsi 
objekti znotraj obmoËja. Tudi v 
primeru, Ëe dejavnost v objektu 
ni imela nikakrπne povezave s kul-
turno vrednostjo objekta. Sedanji 
odlok pa oproπËa le objekte, v ka-
terih se izvaja dejavnost kulturnega 
spomenika, ker je smiselno, da de-
javnost, vezano na delovanje kul-
turne dediπËine, oprostimo plaËila 
nadomestila in tako prispevamo k 
ohranitvi kulturne dediπËine.

K spremembam odloka smo 
pristopili zato, da se lahko od-
mera za vse obËane lahko vrπi na 
legalni podlagi, Ëesar pa stari odlok 
ni omogoËal. Odmera za posamez-
ne objekte je bila namreË glede 
na doloËbe starega odloka o nado-
mestilu nezakonita. Poleg tega je 
bil stari odlok v πtevilnih doloËilih 
tako nekonsistenten, da v primeru 
pritoæb zavezancev na odmerne 
odloËbe ni bilo mogoËe sprejeti 
pravno utemeljenih odloËitev, vse 
to pa je πlo zgolj na πkodo obËine. 
Æe iz tega razloga je nesmiselno, 
da bi z moratorijem na veljavni 
odlok v veljavo vrnili starega.

Upam, da sem s svojim pojasni-
lom odgovoril na vaπa vpraπanja in 
nejasnosti. Vaπe pozive po enolet-
nem moratoriju na izvajanje dolo-
Ëb odloka moram æal zavrniti. Kot 
æupan obËine sem odgovoren tudi 
za urejenost obËinskih financ. Pri-
hodki iz odmere nadomestila pred-
stavljajo pomemben del obËinskega 
proraËuna, zato se jim obËina ne 
more odpovedati. Dræavna zakono-
daja ne dopuπËa medletne spremem-
be davËnih zakonov, zato morebitni 
moratorij na izvajanje odloka ne 
more hkrati uzakoniti naπ dose-
danji odlok, kateri se je prenehal 
uporabljati s potekom lanskega 
leta. Na 1. januar letoπnjega leta 
je veljal sedanji odlok, zato se od-
mera nadomestila za letoπnje leto 
lahko izvede zgolj po doloËilih 
tega ∑ sedaj veljavnega odloka. 

 OB»INA KAMNIK
Marjan ©AREC, æupan

Iz dosedanjih dolgotrajnih pravdnih postopkov se je izoblikovalo vpraπanje, 
ali se bo pravdanje, ki se vleËe æe 20 let za vraËanje premoæenjskih pravic (starej- 
πim) Ëlanom MeπËanske korporacije Kamnik (v nadaljevanju Korporacije), sploh 
konËalo za Ëas njihovega æivljenja? 

1. Zahtevek Ëlanov Korporacije, da UE Kamnik skliËe javno obravnavo. Da bi 
se presekalo to dolgoletno pravdanje, bi se moralo po mnenju Ëlanov upoπtevati 
naËelo materialne resnice, ki je v tem pravdnem postopku prezrto, zato bi mo-
rala tudi iz tega razloga Upravna enota Kamnik sklicati novo javno obravnavo. 
To ni bilo storjeno, pa Ëeprav so bili predstavljeni vsi relevantni argumenti, ki 
so jih pripravili: Odvetniπka druæba UËakar-©uπtar, organi Korporacije in Institut 
za javno upravo pri Pravni fakulteti. Kajti poleg sodbe Vrhovnega sodiπËa RS, 
ki je zadevo vrnilo prvostopnemu organu v ponovni postopek, se je tudi po 
pravnomoËni sodbi Upravnega sodiπËa RS izkazalo, da je upravni organ dolæan 
odpraviti ovire, ki so bile razlog, da je bilo pri izdaji njihove odloËbe nepravilno 
ugotovljeno dejansko stanje v tem pravdnem postopku.

Ker upravni organ ni sklical javne obravnave, poslediËno podaljπuje to prav-
danje v nedogled in isto dela tudi Vs RS, ki bi moralo (konËno) odloËiti ali so 
Ëlani Korporacije legitimni za vlaganje svojih pravic, ne pa, da se iz pravnega 
formalizma vedno na novo vraËa postopek odloËanja nazaj na prvo stopnjo, 
ter s tem odpravlja tudi moænost Ëlanov Korporacije, da bi se lahko pritoæili na 
Ustavno sodiπËe RS.

2. Zavezanci za vraËanje nacionaliziranega premoæenja se sklicujejo na pravni 
formalizem. »e bi analizirali pravna dejanja zavezancev za vraËanje v tem pravd-
nem postopku bi hitro ugotovili, da tudi Dræavno pravobranilstvo RS vseskozi 
vlaga svoje pritoæbe po istem vzorcu na vseh stopnjah odloËanja in to na naËin, 
da v tem pravdnem postopku ustvarja predvsem svojo resnico (da se sklicuje 
na solastninsko razmerje), ne glede na dejstvo, da so se Ëlani Korporacije æe na 
svojem ObËnem zboru v letu 1994 soglasno odloËili, da vzpostavijo Korporacijo 
na istih temeljih (na skupni lastnini) kot je bila v preteklosti, kar je razvidno tudi 
iz notarsko potrjenega Statuta in ostalih dokumentov Korporacije (kot npr. vloge 
za vpis v register agrarnih skupnosti).

3. Mnenje Instituta za javno upravo o vraËanju premoæenjskih pravic Ëlanom 
Korporacije.  Za nadaljevanje tega pravdnega postopka je za Ëlane Korporacije 
pomembno tudi pravno mnenje, ki so ga pripravili vrhunski strokovnjaki za javno 
upravo na Institutu za javno upravo pri Pravni fakulteti v Ljubljani, v katerem 
se postavlja tako teoretiËno, kot iz razlogov same sodbe Vrhovnega sodiπËa RS 
(ki je vrnilo odloËanje nazaj na prvo stopnjo) utemeljeno staliπËe, da je v tem 
pravdnem postopku podana procesna legitimacija Ëlanov korporacije za vra-
Ëilo stvarnih pravic do nacionalizirane lastnine. To staliπËe se utemeljuje s tem 
dejstvom, da je po ZPVAS, vpraπanje ponovne vzpostavitve agrarne skupnosti 
pogoj, ki je æe izpolnjen, medtem ko je odgovor, ali Ëlani zahtevajo enak obseg 
premoæenjskih pravic, kot so jih imeli pred nacionalizacijo oz. kakπno je dejansko 
lastninsko razmerje (solastnina ali skupna lastnina). To vpraπanje bi morala na 
predlog Gospodarskega odbora Korporacije in Odvetniπke druæbe UËakar-©u-
πtar skozi javno obravnavo ugotoviti UE Kamnik, pa ga ni, iz razloga, da mora 
spoπtovati nadrejenost sodnega odloËanja (ne glede na dejstvo, da je imela na 
razpolago vse dokaze in pravna sredstva, s katerimi bi lahko organizirala javno 
obravnavo in tako pospeπila odloËanje na vseh stopnjah sodnih organov).

4. Pri krπenju Ëlovekovih pravic se najveËkrat nastopa z moËjo formalnega 
odloËanja. Torej s tem, ko ni bila v tem pravdnem postopku opravljena (za-
radi moËi formalnega odloËanja) vsebinska primerjava med bivπo in ponovno 
vzpostavljeno Korporacijo, je po naπem mnenju in staliπËu Instituta za javno 
upravo, Ëlanom Korporacije krπena ustavna pravica do pridobivanja stvarne 
pravice do upravljanja z lastnino, ki je opredeljena v 33. Ëlenu Ustave RS, kot 
pravica do zasebne lastnine in dedovanja, za zavlaËevanje pa verjetno nihËe ne 
bo odgovarjal. Milan Deisinger

MoË formalnega odloËanja v 
procesu denacionalizacije MKK

Iz poslanske pisarne
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Petek, 13. aprila, je bil v zna-
menju sicer vraæeverne trinajsti-
ce, saj so se Solidarci zbrali na 
æe 13. tradicionalnem sreËanju. V 
dvorani galerije Veronika so se 
predstavili æenski in moπki pevski 
zbor pod vodstvom zborovodja 
Marka Tirana. Pevsko obarvan 
veËer, ki ga je z vezno besedo 
prijetno vodil Martin Gorenc, se 
je zaËel s prisrËno otroπko pes-
mijo najmlajπih VrabËkov, ki jih 
z neizmernim veseljem do glasbe 
in petja vodi Marina Aparnik. 

VERA MEJA»

13. sreËanje  
Solidarcev 

Izloæbena okna so ogledalo mesta in ogledalo v svet. Lepo in estetsko ureje-
na izloæba pritegne pozornost mimoidoËega, obiskovalca ali kupca, mu razkrije 
neko sporoËilo, zgodbo, ga spomni na nek dogodek. Urejene izloæbe prispeva-
jo k turistiËni promociji mesta, zato je prav, da pohvalimo lepo urejene izloæbe 
v mestu Kamnik in njene ≈aranæerje« oziroma lastnike. 

Æe vrsto let mnogi ustavijo korak pred izloæbo Letvice-uokvirjanje slik Kenda 
na Glavnem trgu. Gojko Kenda, ki æe dvajset let opravlja dejavnost v srediπËu 
mesta, vsa leta skrbi za privlaËno in tematsko urejeno izloæbo, primerno pri-
loænosti in Ëasu. Tako nas na kulturni praznik spomni slika Preπerna, ob Dnevih 
narodnih noπ razstavljene mojstrovine klekljaric »ebelice Moste in Veronike iz 
Nevelj, preko leta pa so v izloæbi razstavljena dela kamniπkih ustvarjalcev, med 
njimi Bogdana Potnika, Iva Kordaπa, Borisa Bratuπa, pokojnega Duπana Lipov-
ca, Alojza Berleca, Alenke Suπnik, Dike Dolenc in drugih. V zadnjem mesecu k 
lepπi podobi mesta poleg otroπke ustvarjalnosti prispevata tudi razstavljeni 
sliki priznanega kamniπkega slikarja Bogdana Potnika — Nevlje v pomladi in 
Cvetje.  SA©A MEJA»

Izloæba kot prijetno ogledalo 
mesta

Obljubili smo, da bomo lanski prazniËni dogodek Perovanje ali Ta veseli 
peromajski dan, ko smo na Perovem zdruæili mnoæico domaËih nastopajoËih z 
ostalimi prebivalci Perovega, se pomerili v πportnih disciplinah, risali grafit, se 
predajali uæitkom na ustvarjalnih in drugih otroπkih delavnicah, ≈preuredili« 
JaneæiËev drevored v razstavni atelje staro novih fotografij Perovega in se na 
koncu v dolgi povorki podali na brv Ëez Kamniπko Bistrico, kjer sta si Zgornje 
in Spodnje Perovo podala roki (dobesedno), ponovili, Ëe se bomo imeli lepo! 
In smo se imeli, zato obljubo izpolnjujemo s Perovanjem na kvadrat! Æe 20. 
maja 2012!

Vsi domaËini in vsi, ki ste tako ali drugaËe povezani s Perovim (ste tu rojeni, 
tu æivite, imate tu sorodnike, prijatelje, je najmanj eden v nastopajoËi skupini 
iz Perovega, ...), od rosnih do ≈srebrnih« let, s kakrπnimkoli talentom (pevskim, 
igralskim, glasbenim, plesnim, πportnim, akrobatskim, umetniπkim, ustvarjal-
nim, ...) vabljeni k sooblikovanju in soustvarjanju Perovanja/2! Najkasneje do 
10. maja piπite naπima perovskima kulturnima ≈gurujema« Goranu Zavrπniku 
na goran.zavrsnik@gmail.com (GSM 041 580 818) ali Heleni Sterle na helena.
sterle@gmail.com (GSM 041 957 609) in predstavite vaπ talent oziroma ustvar-
jalnost, ki ju æelite razkriti in predstaviti na Perovanju/2.a

Æivahno bo tudi na πportnih igriπËih. Tako kot lani, bo tudi letos ≈zagreto in 
napeto«. Program πportnih dogodkov je æe objavljen na spletni strani naπega 
druπtva http://skd.kamavt.si/ , prijavili pa se boste kar na dan prireditve. A, 
pozor, le do 11. ure, ko se πportni direndaj priËne!

Ivana Skamen, ©KD Perovo 

Ustvarimo Perovanje na kvadrat 
ali Perovanje/2 - skupaj!

V MatiËni knjiænici Kamnik je 
17. aprila potekala predstavitev 
knjige KamniËana dr. Damjana 
HanËiËa z naslovom Revolucio-
narno nasilje na vzhodnem Go-
renjskem. 

©tudijski center za narodno 
spravo je leta 2008 zaËel z ob-
seænim raziskovalnim projektom 
z naslovom Revolucionarno na-
silje v Sloveniji 1941 ∑ 1945. Cilj 
raziskovanja je celovito prikazati 
revolucionarno nasilje med drugo 
svetovno vojno po posameznih slo-
venskih pokrajinah, torej na ©ta-
jerskem in v Prekmurju, na Ko-
roπkem, Gorenjskem, Dolenjskem 
z Belo krajino, Notranjskem ter 
Primorskem. ©tudijski center bo 
o tej problematiki v prihodnjih 
letih pripravil in izdal veË mono-
grafij, kjer bodo poleg uvodnih 
πtudij, objavljeni tudi dokumenti 
in priËevanja o tej raziskovalni 
temi. Izhajale bodo v seriji z na-
slovom Revolucionarno nasilje. 

V prvi knjigi omenjene serije je 
dr. Damjan HanËiË, na primeru 
vzhodne Gorenjske, natanËneje 
πirπega kamniπkega obmoËja, ana-
liziral poloæaj ob nemπki okupaciji 
v letih 1941 ∑ 1945.

V nadaljevanju opisuje delo-
vanje partizanskih enot in par-
tije med okupacijo ter organi-
zacijo in delovanje enot, ki so 

izvajale revolucionarno nasilje. 
V osrednjem delu avtor pri-
kaæe konkretne primere revo-
lucionarnega nasilja na vzhod-
nem gorenjskem obmoËju, kjer 
skuπa odgovoriti na vpraπanja, 
v kakπni obliki se je kazalo 
partizansko oziroma revolu-
cionarno nasilje nad prebival-
stvom, v kolikπni meri je bilo 
to nasilje usmerjeno proti res-
niËnim sodelavcem okupatorja 
in v kolikπni meri le proti poli-
tiËno-ideoloπkim nasprotnikom 
OF oziroma njene vodilne sile 
komunistiËne partije. V mo-
nografiji je objavljen seznam 
ærtev na obravnavanem obmoË-
ju, predstavljeni pa so tudi do-
kumenti o revolucionarnem na-
silju na vzhodnem Gorenjskem, 
ki jih hrani Arhiv Republike 
Slovenije, in priËevanja, ki jih 
hrani ©tudijski center za na-
rodno spravo.

Predstavitve in pogovora o 

knjigi se je udeleæila tudi direk-
torica ©tudijskega centra za na-
rodno spravo mag. Andreja ValiË 
Zver, ki je ob tej priloænosti na 
kratko center tudi predstavila.

JANJA ZORMAN MACURA

Avlo obËinske hiπe do sredine 
maja krasijo dela kamniπke sli-
karke Alenke Suπnik iz Oπevka. 
Z likovno dejavnostjo se ukvarja 
dvanajst let. Svet slikarstva jo 
je sicer privlaËil æe od mladih 
let, a se mu ni uspela posvetiti. 
Z ustvarjalno umetnostjo se je 
seznanila pred petnajstimi leti, 

Alenka Suπnik razstavlja v obËinski hiπi
ko je pod mentorstvom obliko-
valke Rosane Kleindienst zaËela 
slikati na svilo, steklo, keramiko 
in oblikovati glino. A v sebi je 
Ëutila æeljo po novih izzivih v 
ustvarjalnosti in zaËela je slikati 
z akrilom. Njena prva mentori-
ca je bila diplomirana slikarka 
Metka Gosar, nato pa akademski 

slikar Alojz Berlec. Od zaËetka 
svoje slikarske dejavnosti je vËla-
njena v likovnem druπtvu KUD 
Tone Kranjc v Kamniku, æe sed-
mo leto pa je Ëlanica likovnega 
druπtva Senoæeti Radomlje, kjer 
dela pod mentorstvom akadem-
skega slikarja Janeza Zalaznika. 

Alenka Suπnik je v svojih li-
kovnih delih veËinoma sledila sli-
kanju narave, v zadnjem obdob-
ju pa se preizkuπa tudi v sodob-
nejπem likovnem izrazu. ≈Veseli 
me ustvarjati nekoliko drugaËe, bolj 
abstraktno, kjer lahko izrazim veË 
svoje æelje, obËutenj, pogledov na 
vse stvari in svet okoli nas«, pove 
Alenka. 

≈Preizkusiti se v razliËnih 
æanrih in vsebinah in likovnih 
formatih je svojevrsten napor in 
uæitek hkrati, saj so marsikate-
re izkuπnje dosegljive le po tej 
poti«, pravi likovna kritiËarka 
Nuπa Podgornik. 

Alenka Suπnik je æe veËkrat 
razstavljala samostojno, s svo-
jimi deli je sodelovala na vrsti 

skupinskih razstav in tudi na 
dræavnih razstavah, med njimi 
na temo Tudi Ërna je barva in 
na temo Moje mesto na dræavni 
razstavi za Zlato paleto, kjer je 
leta 2010 prejela tudi priznanje 
∑ certifikat kakovosti. 

Ob odprtju razstave 18. aprila 
je dela umetnice predstavil njen 
mentor akademski slikar Janez 
Zalaznik, ki je poudaril, da njene 
slike presegajo neko πolsko rutino, 
gledalca nagovarjajo in se podajajo 
z razliËnimi tehnikami. Razstavo 
je odprla viπja svetovalka za dru-
æbene dejavnosti ObËine Kamnik 
Lilijana Juhart Mastikosa, ki je v 
svojem nagovoru izpostavila po-
men kulture v obËini Kamnik, kul-
turne vsebine, dogodki, programi 
in projekti, med njimi tudi tovrst-
ne likovne razstave, prinaπajo ne 
samo umetniπko kvaliteto, paË pa 
tudi dvig kvalitete æivljenja, soci-
alno vkljuËenost, nova spoznanja 
in nove vsebine. V kulturnem pro-
gramu sta Urπka PeËevnik in Zala 
Svetec uprizorili slavno slikarko, ki 
na platnu upodablja manekenko.

SA©A MEJA»

Na naslovnici knjige je upo-
dobljen Spomenik revolucije v 
Kamniku, ki poleg umetniπke 
vrednosti simboliËno izraæa dve 
prepletajoËi se komponenti par-
tizanskega gibanja med leti 1941 
∑ 1945: odpor proti okupatorju in   
revolucijo. 

 KamniËan dr. Damjan HanËiË 
je v kamniπki knjiænici predsta-
vil svojo novo knjigo z naslovom 
Revolucionarno nasilje na vzhod-
nem Gorenjskem.

Stanje kurilnice v upravljanju podjetja Tisa d. o. o., ki na Duplici æe dolga 
leta skrbi za dovajanje odveËnih koliËin praπnih delcev, smoga, prahu, pepela 
in smradu v pljuËa okoliπkih prebivalcev, se bliæa pomembnemu mejniku.

Kakovost zraka trpi zaradi dobro znanih razlogov: neustrezno gorivo, ne-
ustrezno izgorevanje in neustrezno filtriranje izpustov. Gorivo je πe vedno v 
veliki meri odpadni les najslabπe kakovosti s primesmi snovi, ki nimajo zveze s 
Ëisto lesno biomaso. So pa uradno dovoljene. Sem pa tja se na deponiji pojavi 
tudi prgiπËe Ëiste lesne biomase. Zaradi odprte deponije in poslediËno mokrega 
goriva ter neËistoË v njem samem prihaja do nepopolnega izgorevanja in zasto-
jev v obratovanju kotla, kar obËasno povzroËa daljπa obdobja prekomernega 
sajenja. In nenazadnje filtracija izpustov z mehanskimi in elektrofiltri nikakor 
ne omogoËa kakovostnega odstranjevanja prostemu oËesu skritih delcev, ki z 
vsakim vdihom romajo v pljuËa prebivalcev. Zadosti pa normativom inπpektor-
jev. Kurilnica je nekaj Ëasa delovala v upanju, da bo dræava sprostila subvencije 
za proizvodnjo elektriËne energije. Glede na trenutno stanje javnih financ je 
bila poteza dræave, da podjetju subvencij ne odobri, priËakovana. Nekaj upanja 
je bilo poloæeno tudi v realizacijo Lokalnega energetskega koncepta obËine 
Kamnik, po katerem naj bi kurilnica bila sestavni del toplovodnega omreæja. 
Tudi ti naËrti so padli v vodo.

Opaæamo, da kurilnica, v kateri je nameπËen daleË predimenzioniran kotel, 
v letu 2012 deluje z zmanjπano moËjo. Toliko, da se vzdræuje minimalni reæim 
delovanja kotla, na kar kaæe tudi zmanjπana koliËina goriva na deponiji. Ku-
rilna sezona se zakljuËi s koncem aprila, proizvodnja ≈zelene« elektrike pa 
zaradi pomanjkanja subvencij v prihodnje nima smisla. Ali bo kurilnica po 1. 
maju 2012 πe naprej predvsem izvor onesnaæevanja zraka v doslej znani obliki 
ali pa bodo letos (konËno) prebivalci zadihali bolj Ëist zrak, bo torej kmalu 
postalo jasno.

Vedran Pregelj, Ekoloπko druπtvo EkO KaM

1. maj - praznik Ëistega zraka?

13. sreËanje Solidarcev, ki ga je povezoval Martin Gorenc, je zaokroæila pesem zdruæenih zborov ∑ æenskega in moπkega pevskega zbora So-
lidarnost, ki ju vodi Marko Tiran. Koroπka ljudska So πe roæ’ce u hartelnu æavovale in Foersterjeva Pevec sta preplavili dvorano. 

SreËanj Solidarcev se πe posebej razveselijo starejπe pevke (z leve): 
Mari StanimiroviË, Jelica SlaviË, Draga Spruk (ustanoviteljica æenske-
ga zbora Solidarnost leta 1975), Mihela LindiË in Milena Franc. 

Mladi VrabËki z zborovodkinjo Marino Aparnik skrbijo za podmladek Solidarcev.

Predstavitev knjige dr. Damjana HanËiËa: 

Revolucionarno nasilje na vzhodnem 
Gorenjskem

KamniËanka Alenka Suπnik ob svojih najljubπih abstraktnih delih, ki 
jih je ustvarila v zadnjih mesecih. 
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knjigo Kamnika, v katero so se vpisovali pomembni obiskovalci 
Sadnikarjevega muzeja. PrepriËani smo, da take knjige nima nobeno 
mesto. 

V oddelku Pesniki, likovni ustvarjalci in oblikovalci predstavljamo 
pesnici Mojco Luπtrek in Nino Osredkar ter likovne ustvarjalce 
Milana Goloba, Miha KaËa in Braneta UrπiËa. 

Objavljamo πtiri pogovore. Vsak prinaπa svojo tematiko: o kamni-
πkem meπËanstvu govori Boæena Moæina, o legendarnem preboju z 
Menine planine Franc Sever, o problemih kamniπke folklore Franci 
Poljanπek, o svojem glasbenem ustvarjanju Emil Spruk, o svojih pla-
valskih uspehih Aleπ SeËnik.

V oddelku Ljudje in Ëas so objavljeni razliËni prispevki. Primoæ 
Hieng obuja spomin na Aparnikovo fotografsko druæino, Janez Maj-
cenoviË na njegovih trideset let s kamniπko Liro. France MaleπiË 
predstavlja Ivana Zika in njegovo knjigo, Helena Plahuta zanimivo 
druπËino bajtarjev na Veliki planini, Marinka Moπnik pa Ivanko Smol-
nikar, sorodnico pesnika Franceta Preπerna. Milan Trbiæan razmiπlja 
o tem, kaj storiti, da bi Kamnik dobil kip mamuta.

Kot jubilanti so v zborniku predstavljeni: devetdesetletnika Janez 
©midovnik in Stane Gabrovec in osemdesetletnik Milan ©uπtar. Spo-
minske Ëlanke posveËamo Boæu MatiËiËu, Mirku Juterπku, Anici Gla-
dek, Ivi ©ubelj Kramar in Francetu TomπiËu, o katerem piπejo njegovi 
prijatelji in politiËni sodelavci. Na koncu objavljamo oceno Japljevega 
zbornika, vsebino 21. Kamniπkega zbornika predstavlja glavna ured-
nica Marjeta Humar, prof.

VERA MEJA»

Za Kamnik je bilo znaËilno bogato kulturno æivljenje in tako je πe 
danes. Med kulturno bogastvo sodi tudi Kamniπki zbornik, ki se bliæa 
svoji πestdesetletnici. Pred dnevi je bila izdana 21. knjiga. Prva knjiga 
je izπla leta 1955, nato nekaj let ni izhajal. Od leta 1996 pa ObËina 
Kamnik vsaki dve leti izda novo knjigo, letos æe enaindvajseto. 

Kot je na predstavitvi Kamniπkega zbornika 2012 v petek, 13. aprila, 
na gradu Zaprice povedala dolgoletna urednica prof. Humar, je vse-
bino novega zbornika ustvarilo 70 avtorjev, ki so zapisali Ëlanke in 
razprave o druæbeni in literarni zgodovini, naravoslovju, etnologiji, 
bibliotekarstvu, jezikoslovju, predstavljeni so pesniki, likovni ustvar-
jalci, jubilanti. Pomembni so spominski Ëlanki in pogovori z uspeπnimi 
krajani.

≈Zbornik sodi med knjige, 
ki ne zastarajo. Namenjen je 
raziskovalcem kamniπke pre-
teklosti in je ena od maloπte-
vilnih knjig, kjer so na voljo 
raznovrstni podatki o kam-
niπki obËini in njenih ljudeh. 
Da je pomemben vir znanja, 
kaæejo navedki v razliËnih de-
lih. Vsaka knjiga Kamniπkega 
zbornika je nekaj posebnega. 
V vsakem s prispevki sodelu-
jejo ljudje razliËnih izobrazb 
in generacij. Zbornik je na 
eni strani zakladnica znanja, 
na drugi pa stalna spodbuda 
ljudem, da kaj raziπËejo in po-
tem objavijo. Morda tega brez 
Kamniπkega zbornika ne bi 
storili«, pravi glavna ured-
nica prof. Marjeta Humar. 

Za Zbornik kot po-
membno literarno delo, ki 
ohranja Kamnik in Kam-
niËane, je ObËina Kamnik 
namenila petnajst tisoË ev-
rov, izdan je v 680 izvodih, 
kupiti pa ga je mogoËe v 
TuristiËno informacijskem 
centru Kamnik. 

Æupan Marjan ©arec se je na predstavitvi zahvalil glavni urednici 
Marjeti Humar za njen vsestranski trud pri pripravi Kamniπkega 
zbornika in poudaril, da je izdaja kvalitetnih zbornikov pomemben 
prispevek k ohranjanju kulturne dediπËine kamniπke obËine.

Kaj prinaπa Kamniπki zbornik 2012? 
≈Na zaËetku delavci obËinske uprave predstavljajo, kaj je bilo 

narejenega v obdobju 2010∑2011, katere probleme bo treba intenziv-
no reπevati. Ob prostorskem naËrtovanju, cestah, oskrbi z vodo in 
energijo, skrbi za okolje, varstvu pred nesreËami so v ospredju πole 
in vrtci, ki jih bo treba zgraditi. Staranju prebivalstva tudi v kamniπki 
obËini obËina sledi z novimi zamislimi, kako pomagati starejπim, da 
bi kvalitetneje æiveli. 

Naravoslovne razprave prinaπajo prispevek o kamniπkih rastlinskih 
zanimivostih, o jamah Mokrice in Kalc, paleontologi pa predstavljajo 
najdbo ostankov morske zvezde v miocenskih plasteh pri Komendi 
in dozdajπnje raziskave o vretenËarjih iz paleogenskih plasti pri 
Motniku. Zadnji Ëlanek postavlja vpraπanje, ali ostanki, najdeni v 
Motniku, priËajo o tem, da je tam v davni preteklosti æivel nosorog. 
Strokovna literatura se bolj nagiba k negativnemu odgovoru.

Oddelek o druæbeni zgodovini prinaπa veË Ëlankov. O preteklosti 
Perovega pa razmiπlja zgodovinar Oæbej Vresnik. Sledita dve obseænejπi 

Zgodbo o treh bratih, ki so se stepli 
za kmetijo, sem sliπal od ©torove Mice 
iz Rovta pod Menino planino, ki jo je 
sliπala od Gaπperja Kriænika, ki je po-
pravljal stare Ëevlje pri Meænarjevih v 
Beli.

Ko sem za izdajo monografije o 
znanem MotniËanu Gaπperju Kriæni-
ku (1848—1904) pregledoval gradivo 
njegovih zgodb, te nisem nikjer na-
πel. Gaπper Kriænik jo je pripovedoval 
neki veËer ob petrolejki, ko je Ëez dan 
popravljal stare Ëevlje za Meænarjevo 
druæino. ©torova Mica je bila tisti Ëas 
pestrna pri Meænarjevih. Pestovala je 
tudi Meænarjevega otroka, ki je kasne-
je postal duhovnik. Umrl pa je takoj po 
drugi svetovni vojni.

Pripoved se nanaπa na veËjo kmetijo 
iz Rovta pod Menino planino. Na njej 
je gospodaril dober gospodar, ki je 
imel zelo poboæno æeno in tri sinove. 
Starejπi sin je bil Janez, bil je zelo pri-
den in ubogljiv. Drugi sin je bil Martin, 
ki je bil materin ljubljenËek in je zelo 
rad pohajal naokoli. Ni pa se preveË 
dobro razumel s sosednjimi fanti iz 
okolice. Rekli so mu ≈ta vaæen Mar-
tin«. Tretji sin je bil Matevæ, moËan, 
visok in zelo postaven fant, tako da so 
se dekleta rade ozirale za njim in ga 
obËudovale.

OËe se ni mogel odloËiti, komu naj 
prepusti kmetijo. Najraje bi jo dal vsem 
trem, vendar to ni bilo mogoËe. Ko se 
je postaral, je zbolel in na smrtni po-
stelji je poklical k sebi vse tri sinove in 
æeno za priËo.

Rekel je sinovom: ≈Ne morem se od-
loËiti, komu naj dam naπo lepo kmeti-
jo. Vsi trije ste moji dobri sinovi in vse 

Iz Kamniπkega zbornika XXI, poglavja gradivo za etnologijo

Kriænikova zgodba o treh bratih, ki so se stepli za kmetijo
tri imam enako rad. OdloËite sami, kdo 
bo gospodar na naπi zemlji. Jaz se ne 
morem odloËiti, kdo je boljπi zame in 
za naπo kmetijo. Naπa mati naj bo za 
priËo, kar jaz predlagam. 

Vse naj bo tako, kot vam bom zdaj 
jaz povedal. Star sem in gospodaril 
bom do svoje smrti. »utim, da bom 
kmalu umrl. Ko umrjem, me pokop-
ljite na pokopaliπËu v ©martnem. Na 
mestu, kjer so pokopani moji starπi in 
stari starπi. Napravite veliko sedmino. 
Nanjo povabite vse, ki bodo priπli na 
moj pogreb. NihËe naj ne gre s po-
greba laËen ali æejen, to vam posebej 
naroËim. Kot moji sinovi se dræite na 
pogrebu dostojno, brez jadikovanja in 
stokanja. Ko pridete domov, pojdite 
v ovËji hlev in se zaËnite metati med 
seboj in kdor bo najmoËnejπi, naj pre-
vzame kmetijo.

Taka je moja zadnja æelja, da kme-
tijo dobi tisti, ki bo najmoËnejπi izmed 
vas treh. Oba, ki bosta premagana, 
lahko do svoje smrti pomagata dela-
ti tistemu, ki bo postal gospodar, in 
imata vedno ælico pri hiπi in mesto pri 
mizi. »e poraæenca ne bosta hotela veË 
pomagati delati na kmetiji in se bosta 
odselila ali poroËila in odπla od doma, 
naj gresta v boæjem imenu.

Vsakemu, ki bo odπel, se da dota v 
denarju ali drugih dobrinah v vredno-
sti treh teækih volov in vsakemu po 10 
ovc.«

Ko je oËe napravil ta govorni testa-
ment, je πe tisto noË umrl. Pogreb je 
bil tak, kot ga je naroËil oËe. Pilo se je 
vino in jedla jagnjeËja peËenka, vendar 
sta pri bratih nastajala straπna mora in 
nelagodje drug do drugega.

Ko so se pogrebci razπli, so ostali 
samo πe trije bratje, mati, dva hlapca, 
dekla in pastir. Sinovi so se med seboj 
spogledovali in nihËe ni rekel, da gredo 
domov.

Ko je to videla mati, je rekla: ≈Pojdi-
mo domov in pred vami, moji sinovi, je 
naloga, ki vam jo je dal vaπ pokojni oËe. 
Na vas pa je, da jo izvrπite ali pa ne. 
Vendar mislim, da morate spoπtovati 
oËetovo zadnjo æeljo. To je vaπa stvar, 
da jo Ëim prej izvrπite.«

Hlapca sta se spogledala med seboj 
in πla prva proti domu. Pastir je πel za 
hlapcema. Dekla pa je skrivaj poboæa-
la starejπega Janeza, ki ga je zelo rada 
videla. Ko so priπli domov, so πli brat-
je v ovËji hlev — ovËjak in prva sta se 
zgrabila najstarejπi Janez in najmlajπi 
Matevæ. Ruvala in ruvala sta se med 
seboj in nihËe ni mogel spraviti prvega 
nasprotnika na tla.

Oba hlapca in dekla so gledali skozi 
lino, kdo bo moËnejπi. Oba brata sta bila 
æe zelo upehana in z zadnjimi moËmi je 
starejπi premagal mlajπega. Ko sta vsta-
la, je rekel Martin: ≈Zdaj sem jaz na vr-
sti, da premagam tebe, Janez.« Matevæ 
 je rekel: ≈To ni pravica, naj se Janez 
spoËije, potem se pa dajta.«

A Martin ni posluπal besed brata, 
ampak se je zagnal v Janeza in sta se 
spet ruvala in ruvala dolgo Ëasa in ko-
nËno je Martin spravil Janeza na kole-
na in ga sunil v ovËje blato in zaklical: 
≈Premagan si in jaz bom gospodar naπe 
kmetije.« 

UæaloπËena sta bila starejπi in mlajπi 
brat, srednji pa je tekel k materi po-
vedat, da je on zmagovalec. 

Drugi dan ob zajtrku je rekel Mar-
tin bratoma, naj se zgodi tako, kot je 
rekel oËe: ≈Kmetija je moja, vidva pa 
kakor hoËeta. Ælico imata in prostor za 
mizo. Gospodar kmetije sem od danes 
naprej jaz.«

Starejπi hlapec je zagodrnjal: ≈Jaz 

grem k drugemu gospodarju. ©e me-
sec dni je do boæiËa, bom æe vzdræal, 
nato pa grem.«

Drugi hlapec je rekel: ≈Kar pojdi, 
bom jaz tvoje delo opravil do boæiËa. 
Potem pa tudi jaz grem k drugemu 
gospodarju.«

Takrat se je oglasila tudi dekla: 
≈Tudi jaz bom samo do boæiËa. Potem 
grem pa domov. Moj oËe je oglar in 
ima mnogo dela. Mati teæko na naπi 
mali bregoviti kmetiji postori vsa dela. 
Odslej ji bom jaz pomagala in preskrbi-
te si novo deklo. Z Janezom sva se do-
govorila, da gre z mano in bo pomagal 
oËetu oglariti, saj ima oËe veliko dela 
in oglje se dobro prodaja kovaËem in 
drugim, ki ga rabijo.«

≈Ja, tako je, mati,« reËe Janez ma-
teri. ≈Vzela se bova in gospodarila po 
svoje, saj se imava rada.« In res sta πla.

Pred pustom sta se poroËila brez 
ohceti, ampak z ljubeznijo. Janez je 
voglaril in prodajal oglje kovaËem in 
drugim po Savinjski dolini. Æena pa je 
na majhni kmetiji obdelovala zemljo. 
Rodili so se jima trije sinovi, ki so postali 
tesarji in so delali po okoliπkih kmetijah 
lesene hiπe in hleve. Vedno so imeli do-
sti dela.

Tretji sin Matevæ se je priæenil na od-
daljeno lepo kmetijo. 

Brat Martin ni πel niti na ohcet mlajπ-
ega brata, ko se je poroËil, ampak si je v 
okolici poiskal bogato nevesto zase.

Mlajπi brat je bil priden in vesten 
gospodar. Spoπtovan je bil daleË na-
okoli, vendar v zakonu z æeno nista 
imela otrok, Martin se je oæenil z bo-
gato poljanko iz doline. Bila je lepa in 
bogata. Nikoli pa ni bila dobra s sosedi 
in sorodniki. V druæini ni bilo prave lju-
bezni in spoπtovanja.

Ko je umrla mati treh sinov, niso 
sporoËili bratoma, da bi priπla na po-
greb. Ko sta brata to izvedela, sta πla v 
farovæ in dala vsak za tri maπe, da so se 

Kamniπki zbornik bogati kulturno æivljenje
razpravi. Andrej Kotnik na podla-
gi zgodovinskih virov predstavlja 
nov pogled na delovanje Komu-
nistiËne partije na Kamniπkem v 
prvih povojnih letih. Igor Podbre-
ænik pa temeljito analizira obËin-
ske volitve v letih 1994∑2010 kot 
odraz ravni demokracije v obËini 
Kamnik. Mag. Zora Torkar pa je 
pregledala 50-letno delovanje Me-
dobËinskega muzeja Kamnik.

V oddelku o literarni zgodovi-
ni je objavljen Ëlanek o Josipu 
Suchyju, njegovem znamenitem 
Kriπtofovem PepËku in drugih 
delih.

»lanek s podroËja jezikoslovja 
je bil prav tako predstavljen na 
simpoziju o Perovem. Ivana UËa-
kar razpravlja o razπirjenosti in 
izvoru imena Perovo, o poimenovanju prebivalcev. 

V oddelku o bibliotekarstvu sta objavljena dva prispevka. Janja 
PavliË je za diplomsko delo pod vodstvom profesorja Joæeta Urbanije 
raziskala knjiænico Rudolfa Maistra, ki kaæe nov pogled na tega slav-
nega KamniËana. Breda Podbreænik v obπirnejπi razpravi z naslovom 
Dodana vrednost knjiæniËnih storitev utemeljuje pomen knjiænic in 
opozarja na problem zmanjπevanja sredstev za nakup novih knjig. 

V oddelku o pedagogiki objavlja Tatjana Novak ugotovitve svoje 
veËletne raziskave o pomenu telesne vadbe za starejπe. Ta vpliva na 
zadovoljstvo in zdravje starostnikov. Raziskava je bila opravljena na 
skupini ljudi v Kamniku.

Marsikaj zanimivega in novega prinaπajo etnoloπke razprave. Marija 
KlobËarjeva obravnava kamniπko izroËilo o pesmi Pegam in Lam-
bergar ter o divji jagi pod Krvavo griËo. Razprava, tudi na podlagi 
slikovnega gradiva, odpira vpraπanja, ki si jih do zdaj nismo zastav-
ljali: ali je bila cerkev na Svetem Primoæu res od zaËetka romarska 
cerkev ali pa del veËjega obrambnega sistema. Na ta vpraπanja bo 

morala odgovoriti arhe-
ologija. Teja HlaËer piπe 
o obnovi Korenove do-
maËije na Perovem kot 
o primeru nove rabe 
kul turne dediπË ine . 
Zelo pomemben je Ëla-
nek Bruna Ravnikarja. 
V njem so z opisi in 
grafiËno prviË predstav-
ljeni ljudski plesi, ki so 
se ohranili v kamniπki 
obËini. 

Sledijo oddelki, ki 
jih imenujemo gradivo. 
MotniËan Joæe Sempri-
moænik kot gradivo za 
etnologijo objavlja πe 
ne zapisano Kriænikovo 
zgodbo o treh bratih. 
V gradivu za zgodovino 
Matjaæ Brojan in France 
MaleπiË, tudi v poËasti-
tev 95-letnice gospoda 
Sadnikarja, objavljata 
pregled najpomembne-
jπih vpisov v t. i. Zlato 

Prof. Marjeta Humar, glavna urednica 
Kamniπkega zbornika, je predstavila 
vsebino 21. Kamniπkega zbornika, ki jo 
je ustvarilo 70 avtorjev. ≈Zbornik sodi 
med knjige, ki ne zastarajo. Namenjen 
je raziskovalcem kamniπke preteklosti in 
je ena od maloπtevilnih knjig, kjer so na 
voljo raznovrstni podatki o kamniπki ob-
Ëini in njenih ljudeh«, je poudarila.

Da je Kamniπki zbornik pomembna knjiga, zakladnica znanja in kulturnega bogastva, dokazuje veliko za-
nimanje ljudi, ki so ob predstavitvi zbornika povsem napolnili dvorano gradu Zaprice.

Tudi letoπnji Kamniπki zbornik je natisnilo 
podjetje Dataprint, naslovnico pa je obliko-
val Duπan Sterle.

Milko Lazar je na Ëembalu zaigral Partite Emila Spruka. 

Nekaj besed o ©torovi Mici: 
Mica je bila zelo stara æenska. Bila je brez zob in imela dolge sive lase. Sama 

je vedno govorila: ≈Bog mi je pobral vse zobe. ©koda je le, ko mi ni dal πe en 
jezik, da bi z dvema lahko veË povedala, ko imam πe toliko povedati.«

brale za pokojno mamo.
Martinu se je v zakonu 

rodilo pet fantov in dve de-
kleti. Na Martinovi kmetiji 
ni bilo zadovoljstva. Æena je 
imela dve dekli, Martin pa tri 
hlapce. Sam pa je rad zahajal 
na sejme in po gostilnah. Vsi 
posli, dekle in hlapci so osta-
jali na kmetiji samo po eno 
leto ali pa tudi manj. Njuni 
otroci so πli vsi od doma, ko 
so odrasli.

Starejπi sin je odπel v Spod-
njo Savinjsko dolino. Delal je 
kot hlapec in kasneje postal 
lesni trgovec in ni nikoli pri-
πel domov. Drugi sin je postal 
prekupËevalec usnja, delal in 
prodajal je usnje po sejmih za 
bogate usnjarje iz ©oπtanja in 
Motnika.

Tretji sin je odπel v cesarsko vojsko 
in postal Ëastnik. PoroËil se je z bogato 
italijansko graπËakinjo in ni nikoli priπel 
domov obiskat oËeta in mater.

»etrti sin je odπel πe kot otrok k stri-
cu Matevæu, ker njegov zakon ni imel 
otrok in tam postal dober in spoπtovan 
gospodar na striËevi kmetiji.

Martin in njegova æena sta vse upe 
polagala na petega sina. Bil je neæen 
in lep mladeniË.

V tistih Ëasih so hodile skupine ci-
ganov iz kraja v kraj in tako so priπli 
tudi na Martinovo kmetijo. Njegov peti 
sin, ki mu je bilo tudi ime Martin, se 
je zagledal v mlado in lepo ciganko in 
tako je vzela noË cigane in tudi sina 
Martina. Po pripovedovanju je baje 
postal kralj ogrskih ciganov in bil zelo 
spoπtovan.

Obe hËerki sta se poroËili na kmeti-
je po raztresenem Rovtu pod Menino, 
vendar niso prihajale domov. Raje so 
hodile k stricu Matevæu, ki je imel srce 
in dobro besedo za svoje neËakinje.

Martinova æena ni doËakala visoke 
starosti. Po njeni smrti je ostal sam s 
hlapci in deklami. Zagrenjen in beden 
samotar. Ves zagrenjen je πel k mlajπe-
mu bratu prosit, naj mu oprosti, da je 
v mladosti tako ravnal in po goljufiji 
dobil kmetijo. Brata je prosil, da gresta 
skupaj k starejπemu bratu, da ga prosi 
odpuπËanja.

Ko sta priπla k bratu Janezu, ju je 
sprejel in vsem trem se je obudila za-
tajevana bratovska ljubezen. Vsi so od-
pustili drug drugemu.

Po tej spravi je Martin kmalu umrl. 
Hlapci in dekle so ga pokopali. Na nje-
govem pogrebu ni bilo pogrebcev. Za 
pogrebom sta πla brata Janez in Ma-
tevæ in plaËala tudi pogrebne stroπke. 
Hlapcem in deklama pa tudi sedmino.

Po Martinovi smrti je kmetija pro-
padla in vsi so govorili, da Martin 
hodi okoli in iπËe svoje otroke, ki so 
ga zapustili brez oËetove in materine 
ljubezni.

Joæe Semprimoænik

Stara domaËija, ilustracija Duπana Sterleta.
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Prvi maj - praznik dela je mednarodni praznik delavstva, ki ga 
vsako leto praznujemo v veËini dræav sveta. Redka izjema so ZDA, 
kjer 1. maj velja kot dan prava, ki izkazuje pomen pravnega sistema 
za druæbo in njeno ureditev, tako imenovani delavski dan pa praz-
nujejo prvi ponedeljek v septembru.

Praznovanje prvega maja sega v leto 1890, najprej v rudniπkih kra-
jih, kmalu zatem tudi v industrijskih obmoËjih, kot sta bila Ljubljana 
in Maribor. Kot dræavni praznik je prvi maj uzakonjen od leta 1948 
in kot tak je bil vseskozi zelo priljubljen. Delavci so na prvi maj jutro 
zaËeli z budnico delavske godbe, ki so jo imela vsa delavska srediπËa. 
Sledili so slavnostni sprevodi delavcev, ki so se na ta dan praænje 
oblekli in v gumbnicah nosili rdeËe nageljne. Nato so se odpravili 
na bliænji hrib ali v gozd, kjer so se udeleæevali delavskih shodov 
in kurili kresove ter v sprevodih nosili zastave. Sledila je veselica z 
jedaËo, pijaËo in plesom.

©e dandanes je praznik dela, praznik obiËajev. Najbolj razπirjen 
obiËaj je kurjenje kresov na predveËer praznika. Tudi v naπi obËini 
na predveËer prvega maja zagori veliko kresov, ki lepo oæarijo nebo. 
Med prvomajske obiËaje spada tudi postavljanje mlaja, ki je navadno 
narejen iz debla smreke, breze in bora, ki se ga ovije z brπljanom, 
na vrhu mlaja je bunka in zastava. Prvomajska budnica malo pred 
Ëetrto uro zjutraj prebudi prve prebivalce mesta.

Ob Mednarodnem prazniku delavstva se bo tudi letos odvijala tra-
dicionalna prireditev v Kamniπki Bistrici v torek, 1. maja, ob 11. uri. 
Slavnostni govornik bo predsednik sindikata Pergam Janez Posedi. 
SreËanja se vsako leto udeleæi veliko πtevilo ljudi in verjamemo, da 
bo tudi letos tako.

ObËina Kamnik in Mestna godba Kamnik bosta tudi letos nadaljevali 
tradicijo prvomajske budnice, ki se bo zaËela ob 3:30 v Kamniku na Glav-
nem trgu in konËala v Kamniπki Bistrici ob 11. uri. Vmesne postaje naj bi 
si sledile nekako takole: 3:40 - KS Duplica (Bakovnik, trgovina Tuπ), 4:05 
- KS ©marca (Kulturni dom), 4:20 - KS Podgorje (pri Podgornikovih), 
4:45 - KS VolËji Potok (brunarica), 5:25 - KS Tunjice, 5:55 - KS Mekinje 
(stadion), 6:45 - KS Motnik, 7:00 - KS ©pitaliË, 7:40 - Zg. Tuhinj, 8:05 
- Pπajnovica, 9:10 - Vrhpolje (Pri Repniku), 10:10 - GodiË.

Naπe tokratne sogovornike smo povpraπali kako praznujejo prvi maj 
- praznik dela, kaj jim pomeni ta dan, kako so ga praznovali vËasih in 
kateri obiËaji jim pridejo na misel ob omembi tega praznika.

Petrine asociacije na prvi maj so 
dela prost dan, golaæ, kres in budnica. 
Kot otrokom je najveËje veselje pred-
stavljalo to, da so bili lahko na veËer 
pred prvim majem, ko se je kuril 
kres, pokonci do jutranjih ur. ≈Sedaj 
se kresa ne udeleæujem veË, vendar 
prvomajskih praznikov ne bi ukinila, 
saj so primerni za kratek pobeg na 
morje«. VËasih je imela vsaka vas svoj kres, sedaj tega obiËaja v 
Homcu, kjer stanuje, ne ohranjajo veË. Se pa πe vedno dobro spo-
minja ene od prvomajskih budnic, ki je bila drugaËna kot obiËajno. 
Na prikolico so ≈naloæili« bobnarja, ki je namesto motorja prebudil 
vas v prvomajsko jutro.

Milan je zelo πportno aktiven upokoje-
nec in prvi maj vedno praznuje v naravi. 
Prvi maj v danaπnjih Ëasih je teæko pri-
merjati s prvim majem vËasih, ko je bil 
πe aktivno zaposlen. Takrat je ta praznik 
ljudem res veliko pomenil, praznovali so 
ga bolj sveËano, sedaj pa delavci nimajo 
nobenih pravic veË in je Ëisto izgubil na 
pomenu. Takrat je bil delavski razred 
zelo pomemben, delo se je bolj cenilo. 
Tega sedaj manjka, oziroma ni. ≈Je pa 
maj lep mesec, saj se narava prebuja po 
zimskem spanju«. 

OB»INA KAMNIK in MESTNA GODBA KAMNIK
vabita ob praznovanju 1. maja na 

TRADICIONALNO  
PRVOMAJSKO BUDNICO
po naslednji (pribliæni) Ëasovnici:

 3:30  Kamnik (Glavni trg)
 3:40 KS Duplica (Bakovnik, trgovina Tuπ)
 4:05 KS ©marca (Kulturni dom)
 4:20 KS Podgorje (pri Podgornikovih)
 4:45 KS VolËji Potok (brunarica)
 5:25 KS Tunjice
 5:55 KS Mekinje (stadion)
 6:45 KS Motnik
 7:00 KS ©pitaliË
 7:40 Zg. Tuhinj
 8:05 Pπajnovica
 9:10 Vrhpolje (Pri Repniku)
 10:10 GodiË
 11:00 Kamniπka Bistrica

Mestna godba Kamnik se opraviËuje za morebitne predËasne 
prihode oziroma nekaj minutne zamude na prizoriπËa budnic.

V nedeljo, 15. aprila, je pri lovskem domu v PalovËah potekalo Strelsko 
tekmovanje za pokal Rudolfa Maistra v organizaciji Strelskega druπtva 
Veteran Kamnik.

Tekmovalci so se pomerili ekipno (3 Ëlani) in posamiËno, in sicer leæe, 
prva tarËa 3 poskusni streli in druga tarËa 10 strelov za oceno, brez na-

Pri lovskem domu v ©pitaliËu je na zadnji dan v marcu potekalo obËin-
sko odprto tekmovanje v streljanju z malokalibrsko puπko v organizaciji 
Zveze veteranov vojne za Slovenijo OZVVS Kamnik - Komenda. 65 tekmo-
valcev se je pomerilo posamiËno in ekipno po trije Ëlani z malokalibrsko 
puπko serijske izdelave z odprtim merkom, in sicer leæe brez zaslona na 
tarËo 50 x 50 cm na razdaljo 50 metrov.

Tekmovalce je pozdravil in jim Ëestital æupan Marjan ©arec ter naj-
boljπim podelil bronasta, srebrna in zlata priznanja, najboljπi ekipi pa 
prehodni pokal OZVVS. 

Rezultati tekmovanja:
PosamiËno:
1.  Drago GuËek
2.  Janez Volkar
3.  Viktor Slatiner
4.  Renato UraniË
5.  Zdravko Vrankar

8. obËinsko odprto tekmovanje v streljanju  
z malokalibrsko puπko

Leæe brez zaslona na tarËo

Dobitniki prehodnega pokala - najboljπa ekipa SDV Kamnik v zasedbi 
Janez Volkar, Renato UraniË in Zdravko Vrankar z æupanom Marja-
nom ©arcem.

Ekipno:
1. SDV Kamnik v zasedbi - Volkar Janez, Renato 

UraniË in Zdravko Vrankar
2. OZVVS Celje v zasedbi - Drago GuËek, Peter 

Pihler in Joæe Jeram
3. OZVVS Velenje v zasedbi - Milan Hrovat, Martin 

Hudales in Viktor Slatinek

Strelci so se pomerili za pokal Rudolfa Maistra
slona, brez jermena za roke, piπtolska tarËa 50 x 50 cm, razdalja 50 m, z 
MK puπko z odprtimi mehanskimi merki.

Tekmovalce je pozdravil in jim Ëestital æupan Marjan ©arec. Najboljπim 
strelcem je podelil bronasta, srebrna in zlata priznanja, najboljπi ekipi pa 
prehodni pokal OZVVS. 

Rezultati tekmovanja - posamiËno: 
1. Jure Kolar, 2. Blaæ Burja, 3. Zdravko Vrankar 

Ekipno:
1. OZVVS Celje v zasedbi - Drago GuËek, Cveto Ægajnar in Toni Kalπek 
2. Loka pri Æusmu v zasedbi - Jure Kolar, Tone Æolger in Simon JagodiË 
3. SD DoliË v zasedbi - Milan Hrovat, Martin Hudalšek in Viktor Slatinšek

Janja Zorman Macura

Prvi maj - praznik obiËajev
Simona se bo za prvomajske 

praznike z druæino odpravila 
v Terme Topolπica. Prejπnja 
leta so se druæinsko udeleæeva-
li kresa na Selah pri Kamniku. 
≈Stanujemo v RoæiËnem, kjer 
kresa ni. V bliænji vasi Sela kres 
tradicionalno organizirajo gasilci 
in smo se ga vedno z veseljem 
udeleæili. V tem Ëasu Tuhinjska dolina prav zaæari, saj naenkrat gori 
veliko kresov«. ObiËaj veleva, da motoristi jutro po kresovanju pri-
pravijo budnico. ≈Kot otrok sem se najbolj veselila golaæa v Kamniπki 
Bistrici, kjer je potekalo tradicionalno prvomajsko sreËanje.

Bernarda je dela v gostinstvu, 
zato se je æe zgodilo, da je na 
praznik dela delala. ≈Prav dobro 
se spominjam starih dobrih Ëa-
sov, okrog leta 1990, ko so bili 
prazniki zame, gostinko, veË ali 
manj delovni, pa smo se vseeno 
odpravili na prvomajski golaæ 
na Stari grad, kjer smo se na 
prelepi lokaciji druæili stari in 
mladi. Pravi, da se Ëasi æal spreminjajo na slabπe. Zadnja leta je prvi 
maj preæivela na pikniku z druæino in prijatelji. ≈Skoraj vedno deæuje, 
vendar Ëe je druæba prava, tudi deæ ni ovira. Lepo se ji zdi, da praznik 
dela praznujemo vsaj enkrat na leto, vendar le Ëe imamo zaposlitev. 
≈Kaj ti bo praznik dela, Ëe ostaneπ brez sluæbe in ’uæivaπ’ v brezdelju, 
Ëe tako æeliπ ali ne«.

Katja se je ravno na dan naj-
inega pogovora odloËila, da bo 
kljub temu, da se bo æe drugo 
leto zapored za prvomajske 
praznike odpravila proti mor-
ju, sledila tradiciji. Na morje bo 
namreË odnesla golaæ, ki ga bo 
iz praktiËnih razlogov skuhala 
æe doma in s tem priËarala pri-
sotnim malce pristnega prvo-
majskega vzduπja. ≈Kot otrok sem se vsakoletno udeleæevala golaæa 
na Starem gradu in se mi zdi πkoda, da se ta tradicija na Starem 
gradu ni ohranila. Vendar pa s ponosom lahko pohvalim vaπËane 
Markovega, kjer sem preæivela otroπtvo, da so se zdruæili z namenom, 
da obudijo razne prazniËne obiËaje, med drugimi tudi prvi maj - 
praznik dela. VaπËani pripravijo kres, golaæ, budnico in s tem na lep 
naËin ohranjajo tradicijo.

Nena med prazniki obiËajno 
dela, zato ji prazniki ne pred-
stavljajo veË kot katerikoli drug 
dan v letu. Njen praznik je obi-
Ëajni delovni dan, ko je sama 
brez delovnih obveznosti, ve-
Ëina ljudi pa dela. 1. maj je bil 
vËasih zelo pomemben praznik, 
sedaj pa je izgubil na pomenu. 
VËasih se je veË govorilo o po-
menu tega praznika, sedaj pa je zgolj dela prost dan veË. ≈Ob tem 
prazniku mi pride na misel nagelj, slovenski simbol, vendar pa mi 
æal πe bolj intenzivno pridejo na misel tudi vsi izkoriπËani delavci, ki 
ne prejmejo svojega plaËila, so brezposelni zaradi steËajev podjetij 
in imajo plaËe, s katerimi ne morejo preæiveti meseca. Razmere v 
dræavi so krive, da so delavci vedno manj cenjeni in zato ne morejo 
praznovati praznika dela tako, kot se ga je praznovalo vËasih.

Maja Roæman
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Kot ste gotovo opazili, Cerkveni 
meπani pevski zbor France GaËnik 
od letoπnjega novega leta ne poje 
veË pri bogosluæju v domaËi cer-
kvi sv. Benedikta v Stranjah. Po 
vseh govoricah, ki kroæijo po fari, 
je prav, da sliπite πe drugo stran. 
Bili smo enostavno odstavljeni s 
strani æupnika Antona Prijatelja. 
Brez vsakega pojasnila - ne s stra-
ni æupnika, ne s strani nadπkofije. 
Vedno bolj sem prepriËana, da se 
je vse skupaj zakuhalo zaradi ne-
kaj osebnih zamer. Ne bom pisala 
katerih, saj ni moj namen polemi-
zirati po Ëasopisih. Rada bi vam 
le opisala svoj pogled na nastalo 
situacijo, ki vsekakor ni ne Ëlove-
πka, ne krπËanska.

Nekaj ≈pametnih« je ≈staknilo« 
glave in trdno odloËeno sklenilo, 
da je treba zamenjati organista 
Dominika Krta. In se je zaËelo: 
hoja po fari od enega do drugega 
in z objavami v æupnijskem listu 
pod geslom ≈... Psi lajajo, karavana 
gre dalje.« Naenkrat je bil napaden 
z vseh strani! Ne morem verjeti, 
da so imeli nekateri toliko Ëasa in 
energije za dosego tega cilja. Stre-
ljalo se je iz vseh topov in to samo 
z enim samim namenom: Ëim veË 
slabega povedati o njem!

Kako lep slovenski pregovor 
imamo, da naj vsak pometa pred 
svojim pragom. Pa se je pometalo 

Zakaj cerkveni mešani pevski zbor France GaËnik 
ne prepeva veË v Stranjski cerkvi? 

povsod, vse do πkofije, kjer so na-
meteno galantno pometli pod pre-
progo. Naπ duπni pastir pa name-
sto, da bi miril strasti v fari, je πe 
sam prilival olje na ogenj. PoËasi, 
a vztrajno nas je odrival. Eno leto 
smo ga prosili za pogovor, pred 
novim letom pa, ko se nas je le 

Pevke in pevci Cerkvenega meπanega pevskega zbora France GaËnik iz Stranj æe preko 50 let gojijo tradicijo pre-
pevanja v znameniti stranjski cerkvi. Na fotografiji le eden izmed mnogih za vedno ohranjenih dogodkov, ko so 
spomladi leta 2005 skupaj s pevskimi prijatelji iz ©vice zapeli pred kapelo v Stranjah ob slovesnosti svete birme. 

Kje nas Ëevelj æuli?
KOLEDAR PRIREDITEV

TuristiËno-informacijski
center Kamnik
tel: +386 1 831 82 50,
www.kamnik-tourism.si

Zavod za turizem in πport v obËini Kamnik
www.kamnik-tourism.si, 01 831 82 50

Petek, 11. maj 2012, od 10. do 19. ure
4. VERONIKIN FESTIVAL
Festival za otroke
©utna, Kamnik

ß
Dom kulture Kamnik
www.domkulture.org,  
031 775 700 ali 01 839 76 06

»etrtek, 26. april 2012, ob 20. uri
Speaks you English?  
- veËer stand up komedije v angleπËini
JAVIER JARQUIN ∑ NOVA ZELANDIJA
Vrhunski novozelandski komik in zabavljaË v Klubu Kino dom
Vstop prost, prostovoljni prispevki dobrodoπli.
PriporoËamo rezervacijo miz preko: 031 775 700 ali 
info@domkulture.org

Petek, 4. maj 2012, ob 19. uri
KONCERT SESTER PRUSNIK
Organizator: Lions klub Kamnik
Vstopnina: 8 eur

Sobota, 5. maj 2012, ob 11. uri
OB»NI ZBOR DRU©TVA IZGNANCEV SLOVENIJE 1941-
1945 ∑ KO KAMNIK
ZakljuËena prireditev

Torek, 8. maj 2012, ob 19. uri
Torki v Klubu Kino dom
BEPANTHEN (Kamnik) : BRADAVI»KE (Gimnazija ViË)
Prijateljska tekma med ekipama ©olske impro lige
Vstop prost!
PriporoËamo rezervacijo miz preko: 031 775 700 ali 
info@domkulture.org

Torek, 15. maj 2012, ob 20. uri
Torki v Klubu Kino dom
VE»ER STAND UP KOMEDIJE III
Vstop prost, prostovoljni prispevki dobrodoπli.
PriporoËamo rezervacijo miz preko: 031 775 700 ali 
info@domkulture.org

»etrtek, 17. maj 2012, ob 8. uri
POSVET RAVNATELJEV
Organizator: Zavod RS za πolstvo
ZakljuËena prireditev
Petek, 18. maj 2012, ob 19. uri
KONCERT PSPD LIRA IN MPZ EGLISAU
Skupni koncert kamniπkega in πvicarskega zbora

ß©ola Idej
©utna 35, Kamnik

www.solaidej.si, 031 616 400

Petek, 11. maj 2012, ob 19. uri
ODPRTJE RAZSTAVE FOTOGRAFA LADA JAK©E
Glasbenik in fotograf Lado Jakπa bo na odprtju razstave svo-
jih fotografij predstavil multivizijo ≈Razprti prostori« in koncert
avtorske glasbe.
Razstava bo na ogled do 15. junija 2012: ponedeljek, sreda, 
petek od 9. do 12. ure; torek, Ëetrtek od 17. do 19. ure.
Vstop prost in vljudno vabljeni.

ß
MedobËinski muzej Kamnik 
Muzejska pot 3, Kamnik

www.muzej-kamnik-on.net, 01 831 76 62

»etrtek, 17. maj 2012, ob 19. uri
KAJ NAJ OBLE»EM ZA V ©OLO
Odprtje gostujoËe razstave Slovenskega πolskega muzeja
Salon gradu Zaprice

Na festivalu slovenskih jedi, ki je minulo so-
boto potekal na trænici v BTC CITY Ljublja-
na, so svoje kulinariËne dobrote predstavila 
kulinariËna druπtva iz vse Slovenije. Tako se 
je Prekmurje med drugim predstavilo z giba-
nico, Gorenjci s kranjskimi klobasami, praæe-
nim krompirjem in kislim mlekom ter skuto, 
Notranjska z ovËjim sirom, potico in skuto, 
Kras in okolica Tolmina z izvrstnimi idrijskimi 

ælikrofi, Bela krajina pa z belokranjsko pogaËo. 
Druπtvo podeæelskih æena Kamnik-Komenda 
sodeluje na mnogih prireditvah, sejmih in kul-
turnih dogodkih, kjer ponudijo svoje izdelke 
in dobrote. Na njihovih stojnicah je vedno ve-
liko obiskovalcev, ki z zanimanjem spoznavajo 
krajevne posebnosti in se posladkajo z dobro-
tami iz domaËih sestavin, ki jih pridne æenske 
roke ustvarjajo po receptih naπih babic.

Letos je bil na Peugeotovem mednarodnem 
Podiumu kakovosti v ©paniji kot najboljπi proda-
jalec in serviser leta v 2011 v Sloveniji nagrajen 
Rodex d.o.o. iz Radomelj. Priznanje, ki nagrajuje 
izkazano delo na podroËju zadovoljstva strank, 
prodajnih in servisnih storitev, je iz rok direktorja 
znamke Peugeot Vincenta Rambauda prejel Jan-
ko Rode, ustanovitelj in lastnik podjetja Rodex  
(na fotografiji). To je æe drugo pomembno prizna-
nje za podjetje Rodex za leto 2011, decembra je 
namreË kot najboljπi prodajalec in serviser prejel 
priznanje tudi na lokalnem nivoju s strani zastop-
nika Peugeota Slovenija.

Druæinsko podjetje Peugeot Rodex d.o.o. iz Rov 
pri Radomljah je Janez Rode s pomoËjo sina, ki 
danes uspeπno vodi podjetje, in celotne druæine 
ter strokovne ekipe sodelavcev, razvil v enega 
najveËjih centrov Peugeot v Sloveniji. S popravi-
lom in servisiranjem vozil Peugeot se ukvarjajo 
æe skoraj πtiri desetletja. Leta 1990 je podjetje 
svojo dejavnost razπirilo πe na prodajo novih in 
rabljenih vozil, leta 1994 pa odprlo nov sodoben 
prodajno servisni center v domaËem kraju. Do-
bro delo, kakovost storitev, zanesljivost in visok 
standard pri odnosih s strankami je potrdilo tudi 
najprestiænejπe odlikovanje.

Podjetje Rodex s priznanjem 
Peugeotovega Podiuma kakovosti

KulinariËno ponudbo 
podeæelskega okolja na 
obrobju Kamniπkih pla-
nin je predstavilo dru-
πtvo podeæelskih æena 
Kamnik-Komenda. Ire-
na Pibernik iz Suhadol 
in Urπa Cerar z Brega 
pri Komendi sta obisko-
valcem ponudili domaËe 
dobrote izpod Kamni-
πkih planin: kruh, peci-
vo, sir in kot posebnost 
Velike planine ∑ trniËe, 
ki jih je izdelala Rezka 
Mali.

Dobrote izpod Kamniπkih planin 
na festivalu slovenskih jedi

usmilil in smo ga prosili, naj nam 
dovoli prepevanje pri nedeljskih 
in prazniËnih jutranjih maπah, saj 
smo to sodelovanje neprekinjeno 
gojili æe preko 50 let, pa nas je 
dokonËno odæagal. Z nami se je 
pogajal s figo v æepu.

Dragi moji Stranjani: ali ste po-
zabili, da se je v Stranjah vedno 
pelo, da se je cerkev tresla? Vse 
to namreË vedo povedati tudi 
πtevilni verniki od drugod, ki so 
za praznike vedno radi zahajali k 
naπim prazniËnim maπam. Vedno 
smo vam bili na voljo, vse nedelje 
v letu, za vse praznike in zunanje 
slovesnosti, pri porokah, pogrebih 
in poleg tega ime æupnije Stranje 
nosili povsod tja, kamor so nas in 
nas πe vedno radi povabijo. Pa ga 
ni bilo junaka v celi fari, ki bi 
si upal æupniku postaviti po robu 
rekoË: to je naπ zbor, ki nam poje 
æe desetletja; pustite nam ga!

Za novo leto pa takoj pri prvi 
maπi — naπi zadnji pevski prelepo 
voπËilo za naπ zbor, da se razre-
πuje organist Dominik Krt in da 
zbor lahko πe naprej deluje, a le 
pod pogojem, da z novim organi-
stom. Seveda to ni bilo povedano 
iz ust æupnika kot tudi kaj drugega 
ne; bilo je le zapisano v okviru 
æupnijskega glasila NA GORI, v ka-
terem se je æe mesece prej pisalo 
vse mogoËe na to temo. Sama ni-
mam glasbene izobrazbe, imam pa 
toliko pevske kilometrine, da vem, 
da ni vse v zadnje Ëase tolikokrat 
omenjeni glasbeni akademiji, paË 
pa je za dobrega zborovodjo po-
trebno veliko veË, kar pa naπ Do-
minik vsekakor ima. In zbor je bil 
enoten: Ëe gre on, gremo tudi mi. 
Pobrali smo svoj notni arhiv in πli. 
Pa je spet zavrπalo po celi fari: 
tatovi, lopovi ... Oprostite, toda 
svoje note kljub vsemu πe rabimo, 
saj imamo πe vedno redne vaje, 

Ëeprav je æupniπËe postalo æupni-
kova utrdba in naπa pevska soba 
zaklenjena, odprta le za njegove 
izbrance. Pa da ne bo pomote: ce-
loten stranjski notni arhiv je ostal 
v æupniπËu vsem na razpolago, celo 
razvrπËen je po mapah. 

S seboj smo odnesli le vzdræe-
vano iz desetletij in pa tisto, kar 
je naπ zborovodja Dominik sam 
priskrbel in tudi na svoje stroπke 
razmnoæeval. Ker pa imamo vna-
prej πe kar nekaj obveznosti, tudi 
v tujini, pa seveda brez rednih 
vaj in svojega notnega materiala 
ne gre. 

In πe nekaj besed za konec tega 
prikaza druge strani: skupaj z Do-
minikom Krtom se je kalilo in 
bogatilo celotno pevsko dogajanje 
in se potrjevalo z zborom æupnije 
sv. Benedikta Stranje, ki ga je prav 
Dominik po smrti naπega dragega 
æupnika g. Franceta GaËnika po-
imenoval po njem, kar smo vsi z 
veseljem in ponosom tudi sprejeli. 
Smo kot ena druæina, ki poje Bogu 
v Ëast, sebi in ljudem pa v veselje. 
Tradicija zborovskega petja v æup-
niji pa sega sicer æe tja v Ëas pred 
drugo svetovno vojno, a æal od 
takrat nimamo ustreznih zapisov. 
Brsteti priËne po drugi svetovni 
vojni ob prenovi poægane cerkve 
s patrom Martinom Percem, ki s 
poærtvovalnimi Stranjani, Bitencem 
in PleËnikom ustvari ≈PleËnikov 
biserËek« na stranjskem hribËku. 
Pravi pevski razcvet pa se priËne 
s prihodom æupnika g. Franceta 
GaËnika leta 1962.

In prav ta tradicija 50-letnega 
prepevanja, ki je odmevalo v naπi 
znameniti stranjski cerkvi, je sedaj 
prekinjena in poteptana.

OLGA GRILJC,  
v imenu pevk in pevcev

Cerkvenega meπanega pevskega 
zbora France GaËnik iz Stranj 
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V torek, 17. aprila, je CIRIUS 
Kamnik obiskala varuhinja Ëlo-
vekovih pravic KamniËanka dr. 
Zdenka »ebaπek-Travnik. Povabili 
so jo dijaki, ki sodelujejo v pro-
jektu Aktiven dræavljan, katerega 
glavni namen je spodbuditi mlade, 
πe zlasti tiste z manj priloænostmi, 
k aktivnejπi vlogi v druæbeni skup-
nosti. Doslej so dijaki oblikovali in 

Obisk varuhinje Ëlovekovih pravic  
v CIRIUS Kamnik

predstavili svoje pobude za boljπe 
pogoje pri njihovem vkljuËevanju 
v πirπo druæbeno skupnost vodstvu 
centra CIRIUS in kamniπkemu æu-
panu Marjanu ©arcu (v decembru 
2010).

Po pozdravnem nagovoru v. d. 
direktorice centra Isabelle Morel 
Bera je dr. Zdenka »ebaπek-Trav-
nik dijakom in uËencem centra 

predstavila svoje delo in πe po-
sebej izpostavila pomen pravic 
otrok in mladih. V drugem delu 
sreËanja so dijaki pod mentor-
stvom Roka Kralja in Jasne JaniÊ 
pripravili okroglo mizo na temo 
neodvisnega æivljenje hendikepi-
ranih.

Filozof in psihoanalitik dr. Du-
πan Rutar je predstavil koncept 

neodvisnega æivljenja, ki ga hen-
dikepirani lahko æivijo ob pomoËi 
osebnih asistentov ter predlog za-
kona o osebni asistenci, ki so ga 
oblikovali v YHD ∑ druπtvu za 
teorijo in kulturo hendikepa. Naπa 
dræava, ki je leta 2008 podpisala 
Konvencijo o pravicah invalidov, 
bi s sprejetjem zakona o oseb-
ni asistenci naredila pomemben 
korak k uresniËevanju pravice 
hendikepiranih ≈do dostojanstva, 
enakega obravnavanja, samo-
stojnega æivljenja in sodelovanja 
v druæbi«. Tega si æeli tudi dijak 
Jure, ki zakljuËuje srednjeπolsko 
izobraæevanje in bi rad πtudiral 
ter zaæivel samostojno æivljenje; 
brez osebne asistence pa zaradi 
svojega hendikepa te svoje æelje 
ne bo mogel uresniËiti. 

Varuhinja je prizadevanja di-
jakov centra CIRIUS Kamnik za 
uresniËitev njihovih pravic do 
neodvisnega æivljenja podprla in 
obljubila, da si bo v skladu s svo-
jimi pristojnostmi prizadevala za 
njihovo uresniËitev. 

Obisk varuhinje Ëlovekovih pra-
vic dr. Zdenke »ebaπek Travnik je 
potekal v prijetnem in delovnem 
vzduπju. Dijaki so dobili spodbudo 
za nadaljnje aktivno angaæiranje 
v prizadevanjih za svoje   pra-
vice ter veËjo vlogo v druæbeni 
skupnosti. 

Rok Kralj, Jasna JaniÊ

UËenci O© Frana Albrehta 
Kamnik so s filmom Ogrevanje v 
okviru raËunalniπkega tekmovanja 
ACM, ki ga s partnerji organizi-
rajo na Inπtitutu Joæef Stefan, v 
kategoriji tekmovanje v izobra-
æevalnih video posnetkih dosegli 
drugo mesto.

Lovro GrËar, Tadej Medved in 
Aleksander Sever, uËenci Osnov-
ne πole Frana Albrehta Kamnik, 
so pod vodstvom mentoric Tama-
re BraËiË in Danice Mati Djuraki 

Z OGREVANJEM DO BOLJ©IH ©PORTNIH 
REZULTATOV IN MANJ PO©KODB

pripravili kratek film o pomemb-
nosti ogrevanja pred πportno 
aktivnostjo. Film je bil narejen 
z namenom, da bi pri uËencih 
πole izboljπali mnenje o pomenu 
ogrevanja, ne samo pred urami 
πportne vzgoje, ampak pred vsa-
ko πportno aktivnostjo.

V prvem delu filma uËenci pri-
kaæejo, kako ogrevanje vpliva na 
boljπo izvedbo πportne aktivnosti, 
torej z dobrim ogrevanjem do-
seæemo boljπe πportne rezultate, 

hkrati pa ogrevanje zmanjπa moæ-
nost poπkodb. V drugem delu so 
uËenci k sodelovanju povabili ne-
kaj nekdanjih uËencev naπe πole, 
ki so v intervjuju predstavili svoje 
izkuπnje z ogrevanjem (oziroma 
≈neogrevanjem«). Nekdanji uËenec 
πole Domen Kotnik je povedal, 
da si je na atletskem πportnem 
dnevu poπkodoval miπico na nogi. 
Do poπkodbe je priπlo zaradi 
tega, ker se pred tekom ni do-
bro ogrel. Nekdanja uËenka πole 
Tjaπa RepiË pa je povedala, da se 
pred plesnim nastopom na valeti 
ni ogrela. Ko je med nastopom 
naredila ≈πpago«, si je moËno na-
trgala miπico. 

Prvotni namen filma je bil 
okrepiti pozitiven odnos do ogre-
vanja pred πportno aktivnostjo 
in s tem okrepiti skrb za zdrav-
je. Film so si uËenci πole lahko 
ogledali v okviru dneva zdravja. 
Vsem uËiteljem, ki si boste sku-
paj z uËenci ogledali naπ film, 
(bliænjica do posnetka: http://  
videolectures.net/rtk2012_osfrana 
albrehta_ogrevanje/) priporoËamo, 
da z njimi izvedete test gibljivosti 
pred in po ogrevanju. Tako bodo 
tudi uËenci sami lahko obËutili 

razliko, kako ogrevanje resniËno 
pripravi telo k laæji izvedbi testa 
in s tem k boljπim konËnim re-
zultatom. 

Ko je bil film dokonËan, pa 
sta mentorici prejeli informacijo 
o tekmovanju, ki ga je razpisal 
Inπtitut Joæef Stefan v Ljubljani. 
Film sta prijavili na Tekmovanje 
izobraæevalnih posnetkov 2012 in 
sledilo je prvo preseneËenje. Film 
je bil uvrπËen v oæji izbor. Na 
πolo je priπlo uradno povabilo na 
konËno prireditev, ki je potekala 
v soboto, 24. marca, na Inπtitutu 
Joæef Stefan v Ljubljani. Tam so 
uËenci in mentorici doæiveli πe 
eno preseneËenje, saj so izvedeli, 
da so dosegli 2. mesto. PreseneËe-
nje je bilo toliko veËje, ker film, 
kot reËeno, res ni bil pripravljen 
za tekmovanje. ©e enkrat Ëestita-
mo uËencem in mentoricama za 
uspeh. 

»e zakljuËimo v slogu naπih 
uËencev, avtorjev filma, je njiho-
vo sporoËilo naslednje: Ogrevajte 
se in bodite sreËni! 

Tamara BraËiË  
in Tadeja »esen ©ink

O© Frana Albrehta Kamnik

Na letoπnjem sejmu Altermed je marca v Celju sodelovalo 76 sloven-
skih vrtcev, osnovnih in srednjih πol, vkljuËenih v program Ekoπola. Svojo 
ustvarjalnost so predstavili na stojnicah in prikazali raznovrstne naËine 
priprave zdrave hrane po receptih babic. Najbolj izvirni so 11. aprila na 
posebni slovesnosti v Mengπu za svoje predstavitvene stojnice prejeli pri-
znanje in nagrado. 

EKOPREHRANA IN ZDRAV ÆIVLJENJSKI 
SLOG V VRTCIH IN ©OLAH

Slovenski ekoπolarji so na tri-
dnevnem sejmu Altermed pred-
stavili pisano paleto dejavnosti 

priprave zdrave hrane po recep-
tih slovenskih babic. S pomoËjo 
mentorjev so pokazali, da lahko 
sami pripravijo okusen obrok, ki 
je zdrav in hkrati poceni, ne da 
bi uporabili mikrovalovno peËico 
ali hitro pripravljeno hrano.

Z namenom, da bi Ëim bolj 
spodbujali zdravo prehranjevanje 
v slovenskih ekovrtcih in ekoπo-
lah, so v programu Ekoπola naj-
boljπe stojnice in predstavitve πe 
posebej izpostavili in nagradili. 
Kakovost in vsebina predstavi-
tev se namreË iz leta v leto iz-
boljπuje, saj je veliko sodelujoËih 
ustanov prejelo vseh 25 moænih 
toËk. Med vrtci so bili najbolj 
uspeπni: Vrtec Antona Medveda 
Kamnik, Vrtec Rogaπka Slati-
na, Vrtec Manka Golarja, Vrtec 
Mengeπ in Vrtec Postojna. Med 
osnovnimi πolami so vse toËke 
dosegle O© Angela Besednjaka, 
O© Dobrepolje, O© Dobrovo in 
PO© Kojsko, O© Lava, O© Lesi-
Ëno, O© Miπka Kranjca, O© Pu-
conci in O© Sveti Jurij Rogaπovci. 
Med srednjimi πolami je najviπje 
πtevilo toËk prejel Dijaπki dom 
Ivana Cankarja Ljubljana. 

Strokovna komisija je predsta-
vitve ocenjevala na osnovi krite-
rijev: aktualna in izvirna vsebina 
razstavnega prostora, jedrnata vse-
binska sporoËilnost in privlaËnost 
razstavljenih vsebin, preglednost 
razstavljenih vsebin, informativno 
in promocijsko gradivo ter ko-
munikacija razstavljavcev z obis-
kovalci. ≈Ugotovili smo, da znajo 
otroci, uËenci in njihovi mentorji 
izvrstno posredovati sporoËilo o 
povezovanju Ëloveka in narave v 
nedeljivo celoto s pomoËjo tipiË-
nih jedi, sadja, Ëajev in mleËnih 
izdelkov iz svojega kraja. Tako 
so iz pozabe iztrgali recepte, ki 
so pomembno oblikovali vsakdan 
naπih prednikov. S tem so poka-
zali spoπtljiv in pomemben odnos 
do naπe tradicije prehranjevanja,« 
je poudaril Dane KataliniË, vod-
ja projekta Altermed v programu 
Ekoπola. 

Æupan ObËine Mengeπ Franc Je-
riË je ob podelitvi izpostavil, da 
je Vrtec Mengeπ na slikovit naËin 
predstavili zdrav odnos do narave, 
okolja in druæbe æe drugo leto 
zapored. Æupan ObËine Kamnik 
Marjan ©arec pa je povedal, da 
je ponosen na otroke, mentorje 
in celotno osebje v Vrtcu Anto-
na Medveda, ker jedi pripravljajo 
iz zelenjave in zeliπË z lastnega 
vrta. 

Lovro, Alex in Tadej so se z mentoricama veselili prejetih priznanj za 
film o pomembnosti ogrevanja pred πportno aktivnostjo.

V vrtcu Antona Medveda Kamnik so ponosni na priznanje v sklopu 
programa Ekoπola, ki so si ga prisluæili z raznovrstnimi naËini priprave 
zdrave hrane po receptih babic. Jedi pripravljajo iz zelenjave in zeliπË 
z lastnega vrta.

Dijakinji ©olskega centra Rudolfa Maistra Kamnik v mesecu maju odha-
jata na æe 21. sreËanje mladih raziskovalcev v Istanbul. Tokratno sreËanje 
mladih z raziskovalno nalogo s podroËja kemije, fizike ali biologije bo 
potekalo od 7. do 10. maja na πoli MEF v Istanbulu. Poleg turπkih raz-
iskovalcev se bo za nagrade potegovalo 26 ekip iz dræav Evrope in Azije 
(Abhazija, Albanija, Avstrija, Azarbajdæan, Belorusija, Bosna in Herce-
govina, Bolgarija, Ciper, »eπka, Francija, Hrvaπka, Indija, Italija, Kosovo, 
Madæarska, Makedonija, Moldavija, NemËija, Romunija, Rusija, Slovenija, 
Slovaπka, Srbija, ©vedska, Tatarstan in Tajska).

Slovenijo bodo ponovno zastopali dijaki ©olskega centra Rudolfa Mai-
stra, ravnatelj in direktor ©olskega centra Rudolfa Maistra Kamnik mag. 
©emso MujanoviË ter ravnateljica Vrtca Antona Medveda Renata Hojs, 
ki bosta obenem zastopala obËino Kamnik in na sreËanju predstavila raz-
iskovalno dejavnost na ©olskem centru Rudolfa Maistra Kamnik ter nara-
voslovne dejavnosti v Vrtcu Antona Medveda. Oba zavoda se ponaπata 
z dolgoletno tradicijo uvajanja in izvajanja naravoslovja za najmlajπe in 
raziskovalne dejavnosti pri srednjeπolcih.

Dijakinji Mateja Antolin in Lara Jerman sta pod mentorstvom prof. 
kemije Renate Capuder Mermal pripravili nalogo z naslovom Vpliv do-
datkov na lastnosti keramike. 

Celotni ekipi æelimo uspeπno predstavitev, raziskovalkama pa Ëim boljπo 
uvrstitev.

Besedilo in foto: Renata Capuder Mermal, ©CRM Kamnik

21. sreËanje mladih raziskovalcev v Istanbulu

Slovenijo zastopa 
kamniπka ekipa

Zadnjo marËevsko soboto je bila O© Toma Brejca polna gasilske 
mladine, ki se je pomerila na 11. regijskem kvizu. Na tekmovanju je 
v treh starostnih kategorijah skupaj nastopilo 49 triËlanskih ekip, ki 
so se borile za uvrstitev na dræavno tekmovanje. Na tekmovanju je 
nastopilo tudi 6 ekip iz Gasilske zveze Kamnik, ki so dosegle solidne 
rezultate.

Po uspeπno izvedenem obËinskem gasilskem kvizu gasilske mladine 
iz Gasilskih zvez (GZ) Kamnik in Komenda so kamniπki gasilci tokrat 
organizirali regijski kviz regije Ljubljana III, kamor se uvrπËata tudi 
GZ Kamnik in Komenda. Nastopile so πe ekipe iz GZ Litija, Mengeπ, 
©martno pri Litiji, Domæale, Lukovica in MoravËe, ki so pridobile pra-
vico nastopa na regijskem kvizu na podlagi doseæenih rezultatov na 
obËinski ravni.

Ekipe, razdeljene v tri starostne kategorije (pionirji, mladinci in 
pripravniki), so morale pokazati svoje znanje v πtirih teoretiËnih ozi-
roma pisnih razliËicah preverjanja znanja ter v dveh praktiËnih. Pri 

praktiËnem preizkusu so se ekipe pomerile v vezanju vozlov ter spo-
znavanju gasilskega orodja.

Na tekmovanju je nastopilo tudi 6 kamniπkih ekip v konkurenci 
pionirjev in mladincev, medtem ko med pripravniki nismo imeli 
svojih predstavnikov. Pri pionirjih je med 17 ekipami 9. mesto do-
segla ekipa Tunjice 1 pred ekipo Tunjice 2, Nevlje pa so dosegle 
13. mesto.

V kategoriji mladincev je tekmovalo 19 ekip, mladi kamniπki gasilci 
pa so dosegli sledeËe rezultate: PGD Zgornji Tuhinj 10. mesto, PGD 
Tunjice 1 11. mesto in PGD Tunjice 2 16. mesto. 

Na dræavno tekmovanje so se uvrstile ekipe: PGD Polπnik in PGD 
Loka pri Mengπu (pionirji), PGD Æeje — Sv. Trojica in PGD Loka pri 
Mengπu (mladinci) in PGD Loka pri Mengπu in PGD Prevoje 1 (gasilci 
pripravniki), ki so v posamezni kategoriji dosegle 1. oziroma 2. mesto, 
kar je bila norma za uvrstitev na tekmovanje na dræavnem nivoju.

Ob koncu se je vodja tekmovanja Slavko Jalovec (PGD RibËe — GZ 
Litija) zahvalil vsem prizadevnim kamniπkim gasilcem pod vodstvom 
predsednika Mladinske komisije GZ Kamnik Lada Osolnika (PGD Gozd) 
za odliËno organizacijo kviza in ravnateljici O© Toma Brejca Mojci Rode 
©krjanc, ki je dovolila uporabiti πolsko stavbo za izvedbo kviza.

Luka Schnabl

11. regijski kviz 
gasilske mladine 

zdravega in sonaravnega æivljenja, 
ki jih izvajajo po ustanovah. Pred-
stavili so razliËne vrste in naËine 
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Torkova tekaπka druæenja 
Pod vodstvom Lada Kvedra in Toneta Klemenca πe vedno potekajo 

torkova druæenja. Tudi Ëez zimo smo se redno dobivali in tekli srednjo 12 
km razliËico pravih torkovih rund, ki so dolge 12,3 in 15 km. Dobivamo se 
na parkiriπËu podjetja Zarja ob 18. uri. Runde so primerne za vsakogar, saj 
se tekaËi prilagodijo oziroma najdejo sebi primerno skupino. PovpreËno 
pride nekje od 10 do 12 tekaËev in tekaËic. Proga je zelo razgibana, teËe 
se po gozdnih poteh, asfaltu in makadamu ter ima kar nekaj vzponov. 
ZaËetniki lahko izberejo krajπo traso, ki pa je preteæno ravninska.

Kratka proga: iz parkiriπËa Zarja ob Kamniπki Bistrici, mimo graditeljeve 
jame-GodiË-Stranje-Stahovica-Æupanje njive, kjer nas Ëaka vzpon na Kre-
garjevo, nad BistriËico zavijemo desno ter se spustimo v BistriËico, nato 
levo po asfaltni cesti nazaj v Stahovico-Stranje-GodiË in nad graditeljevo 
jamo skozi Zduπo v Mekinje do parkiriπËa Zarja. Dolæina proge 12,3 km in 
ima en klanec-Kregarjevo.

Daljπa proga: do Kregarjevega oziroma odcepa nad BistriËico poteka 
po isti trasi kot kratka proga. Na odcepu zavijemo levo v klanec na prevoj 
Roja, nato sledi kratek spust in ponovno nekaj klanca ter daljπi spust do 
ceste na Sidraæ in vasi Laniπe, kjer se spet dvignemo do vasi Stolnik. Na 
koncu vasi zavijemo desno po makadamu do Borutane, kjer se spustimo 
do velikega jeza, ga preËkamo, mimo Mihovega bajerja, skozi Mekinje in 
do parkiriπËa Zarje. Dolæina proge je 15 km in ima πtiri vzpone.

LADO in TONE

Finale dræavnega prvenstva 
v kickboxingu postregel  
z izjemnimi borbami

V Breæicah je potekal finale dræavnega prvenstva v kickboxingu 
(WAKO), in sicer v disciplinah light contact, kick light in K-1 rules. V 
organizaciji domaËega kluba TBK Breæice pod vodstvom trenerja Roæleta 
Jazbinπka, ki je tudi trener slovenske reprezentance za K-1 rules, in v so-
delovanju Kickboxing zveze Slovenije pod vodstvom predsednika prof. 
Vladimirja Sitarja smo videli izjemno predstavo po organizacijski plati 
in tekmovalni plati. 

V K-1 rules smo videli skoraj 30 borb v ringu, od tega nekaj izjemno 
kvalitetnih in na visokem fiziËnem nivoju, saj so morali oddelati 3x2 mi-
nuti in 2-3 borbe. ©koda je le, da imamo v nekaterih kategorijah dva ali 
tri dobre borce, v Ëlanski reprezentanci pa je mesto le za enega. V light 
kontaktu imamo izjemno ekipo, ki jo sestavljajo preteæno tekmovalci 
Tomaæa Barade iz Keter Hwarang Maribora. V kick lightu pa imamo zelo 
raznoliko sestavo, ta disciplina nam je pisana na koæo, saj smo lani na 
SP v Makedoniji bili celo drugi od 32 dræav. Light contact dræavni prvaki 
2012: do 63kg David Alif (Hyong CE), do 69kg Grega Rudolf, do 74kg Nejc 
Gazvoda, do 79kg Vid Kajtna, do 84kg Aleπ ZemljiË (vsi Keter Hwarang 
MB), do 89kg David Æibrat (Power Kick MS), do 94 kg Aleπ Lorber in nad 
94kg Mitja PotoËnik (oba Keter Hwarang MB), do 50kg Nina Goriπek (TKD 
Gepard LJ), do 55kg Sabina Bec (KBV Sun BraslovËe), do 60kg Petra Æeja-
vac (TKD Gepard), do 65kg Sabina AlijagiÊ (KBV TræiË), nad 70kg Nedina 
ToriÊ (TKD Gepard), veterani do 75kg Slavko MajkiÊ (Katana Postojna) in 
nad 75kg Duπan KodriË (Keter Hwarang MB). Kick Light dræavni prvaki 
2012: do 63kg Reo LjutiÊ (TKD Gepard LJ), do 69kg Andrej ©injur (Ke-
ter Hwarang MB), do 74kg Robert Straæiπar (Katana Postojna), do 79kg 
Marjan Bolhar (KBV Domæale), do 84kg Jani Lorber (KBK Center LJ), do 
89kg Dejan Vajs (Keter Hawrang MB), do 94kg Mario KajkiÊ (TKD Ge-
pard LJ) in nad 94kg Mitja PotoËnik (Keter Hwarang MB), do 55kg Staπa 
JovanoviÊ in do 60kg Isabela KovaËiË (obe KBK Center LJ), ter do 65kg 
Nataπa Dobravec (KBK Spirit V. LaπËe). K-1 rules dræavni prvaki 2012: do 
63,5kg Reo LjutiÊ (TKD Gepard LJ), do 67kg Bojan Kujavec (KBV Ptuj), 
do 71kg Alen BrkiÊ (KTB Yaksha Vogrsko), do 75kg Edvin RamdedoviÊ 
(TKD Gepard LJ), do 81kg Aleksandar Stankov in do 86 Alen Blec (oba ©D 
Legija MB), nad 91kg Jasmin BeËiroviÊ (KTB Yaksha Vogrsko) in do 52kg 
Tanja Brulc (TBK Breæice). 

Triatlon velja za enega najbolj garaπkih πportov in zahteva inten-
zivne treninge vseh treh disciplin (plavanja, kolesarjenja in teka) skozi 
vse leto. Pozimi je poudarek na plavanju in teku, veliko se dela na 
tehniki in vajah za moË. VeËina triatloncev pozimi opravi treninge 
kolesa na treneæerju, spinnerju in v kombinaciji s hojo v hrib. 

Ko so se temperature dvignile nekaj stopinj nad niËlo, æe so bili na 
cestah kolesarji in triatlonci. V marcu pa so se na ceste ob spremstvu 
svojih trenerjev previdno podali tudi mladi triatlonci triatlonske πole 
Trisport in se pripravljali na prve tekme, ki so obiËajno duatlonske. 
In prva duatlonska tekma, ki πteje za dræavni pokal, je bila v nedeljo, 
15. aprila, v Ribnici. Hladno, deæevno in vetrovno vreme ni obetalo 
lepe tekme. Organizatorji in starπi so bili zaskrbljeni zaradi mokrega 
cestiπËa in moænosti padcev na kolesu. Vendar pa pri najmlajπih tek-
movalcih strahu ni bilo. Ob vzpodbudi svojih trenerjev so ≈pokali« od 
priËakovanja in zasedli skoraj vsa najboljπa mesta ter tako uspeπno 
priËeli novo triatlonsko sezono.

Najmlajπi so tekmovali v Cici duatlonu (400 m tek ∑ 1 km kolo ∑ 200 m tek): 
cicibanke: 2. Tara MandiË, 3. Vita ©krjanc, 4. Manca Maradin, 5. 

Kim ©porn
cicibani: 2. Nejc Podgorπek, 3. Æiga Podgorπek, 4. Jan Maradin, 8. 

Domen Bojanc, 9. Aljaæ UdoviË, 10. »rt VerbiË, 11. Jaka UdoviË, 12. 
Aljaæ Berlec

ml. deklice: 2. Nejka Spruk, 3. Neæa Mohar Gradiπek, 4. Anja Marolt, 
5. Karin Dobovπek

ml. deËki: 1. Jan ©krjanc, 2. Æiga Berlec, 3. Teo Flis, 4. Marko Pret-
nar, 5. Nejc Flis, 6. Gaπper PauliË 

Za nekaj najmlajπih triatloncev je bila to prva tekma, zato smo jih pov-
praπali o njihovih obËutkih po tekmi.

Anja: ≈Moji obËutki so prijetni. Nisem priËakovala, da bom Ëetrta. Na 
tekmi mi je bilo vse vπeË, le to ne, da je padal deæ. Danes so me vzpodbujali 
mami, oËi, obe sestrici in stric. ©e naprej si æelim tekmovati.«

»rt: ≈ObËutki po tekmi so dobri in veseli. Na tekmi mi je bilo vπeË, ker 
smo bili mokri. Za triatlon me je spodbudila Nataπa Planko. Moj vzornik pa 
je Jan ©krjanc. ©e si æelim tekmovati.«

Gaπper: ≈To je bila moja prva tekma in pred startom sem bil kar malo 
nestrpen. Po tekmi sem bil ful zmatran. Na teku sem bil zelo zmatran, na 
kolesu sem si opomogel. Za triatlon me je navduπila moja druæina, ker smo 
tako lahko vsi skupaj na tekmi. Midva z bratom tekmujeva, mami in oËi pa 
navijata. Moj vzornik je brat Jaka, ki tudi trenira triatlon. Ja tekmoval bom 
πe, skoraj na vsaki tekmi.«

V Super sprint duatlonu (2 km tek ∑ 8 km kolo ∑ 1 km tek) je med 
deËki absolutno z odliËnim rezultatom zmagal Matevæ Planko. Med 
dekleti je bila absolutno najboljπa Tinkara Capuder, ki je zasedla 
Ëetrto mesto. Tudi ostali v kategorijah starejπe deklice/deËki in ka-
detinje/kadeti so bili zelo uspeπni.

st. deklice: 2. Tinkara Capuder, 3. Tjaπa VrtaËiË, 4. Gaja Perko, 5. 
Katarina Humar, 6. Maπa Kuret 

st. deËki: 2. Domen Obreza, 3. Luka Bela KoËar
kadeti: 1. Matevæ Planko, 2. Jaka PauliË, 3. Klemen Bojanc, 4. Mark 

MandiË
Osrednji del tekmovanja je bil Sprint duatlon (5 km tek ∑ 20 km kolo 

∑ 2,5 km tek). Zmagal je RibniËan Bojan Cebin, drugo mesto je za-
sedel KamniËan Andrej Medved (tekmuje za TK Ljubljana). Mateja 
©imic in Maruπa Klemenc sta bili v zakljuËnih pripravah za Evropsko 

Ob zakljuËku zimske sezone smo 
bili letos spet priËa dvoboju dveh 
rekreativnih skupin, ki skozi zimske 
mesece pridno vadita v stranjski te-
lovadnici. 

©D SAPPA, katera osnovna de-
javnost so humanitarni jadralski 
podvigi po Jadranu na eni strani, 

Dræavna kadetska prvakinja Teja MihelËiË iz Komende, 2-kratni dr-
æavni mladinski prvak Andrej Repnik iz Kamnika, 3. mesto Ëlan Aljoπa 
©lebir iz Kamnika, 1. mesto Ëlan Marjan Bolhar iz Domæal.

prvenstvo (20. aprila v izraelskem Eilatu), tako da sta iz TK Trisport 
tekmovala le dva mlajπa mladinca. Jan Lipovπek je v kategoriji zasedel 
4. mesto, Leon Obreza pa 5. mesto.

Trdo delo trenerjev Nataπe Planko, Mance Vrhovnik, Teje Jazbin-
πek, Miha Rojca, Aleπa Suπnika, Roka Vrhovnika in Grege Zoreta in 
mladih triatloncev se je pokazalo v odliËnih rezultatih. Duatlonske 
in triatlonske tekme bodo potekale celo poletje in prepriËani smo, 
da bomo o uspehih naπih tekmovalcev πe veliko pisali. VeË na www.
trisport-klub.si.

ROMANA CAPUDER
Foto: EDO PERKO

ZMAGA MLADEGA MATEVÆA PLANKA  
V SUPER SPRINT DUATLONU RIBNICA

Gaπper iz menjalnega prostora, takoj za njim Tara.

Zmagovalec Super sprint duatlona Matevæ Planko na menjavi.

TRADICIONALNI KO©ARKARSKI DVOBOJ 
MED ©D SAPPA IN TK TRISPORT

na drugi pa rekreativci TRISPOR-
TA, ki poleg plavalnih, kolesarskih 
in tekaπkih spretnosti obvladajo 
tudi spretnosti pod koπarkarskim 
obroËem.

Tekmovanje se je odvijalo nad-
vse zagrizeno do zadnje minute, 
vendar v πportnem duhu. Rezultat 

sicer ni bil odloËilnega pomena, 
saj je πlo v prvi vrsti za druæenje in 
uæivanje v πportni tekmovalnosti 
enako misleËih. Pa vendarle, re-
zultat je le rezultat — zmagala je 
boljπa ekipa (to je bila tista v dresih 
z rdeËimi rokavi). 

Foto: arhiv Sappa / Trisport

Oviratlon je atraktiven in 
eden najbolj prvinskih preiz-
kusov samega sebe in svojih 
sposobnosti. KonËno tudi v 
Sloveniji in Kamniku!

©portno in turistiËno druπtvo Le-
nuh se skupaj z ekipo ©tudentskega 
kluba Kamnik pripravlja na prvi 
slovenski oviratlon. Tek na razda-
lji, dolgi od 8 do 10 kilometrov z 
vmesnim premagovanjem najraz-
liËnejπih privlaËnih in zanimivih 
ovir, toboganov, bazenov z vodo, 
blatnih predelov in drugih ovir, bo 
16. junija 2012 na Pokljuki. Ovi-
ratlonci bodo tudi z medsebojno 
pomoËjo preizkusili svojo vzdræ-
ljivost, moË, agilnost, psihiËno 
trdnost in sposobnost za timsko 
delo. Oviratlon je torej za vsakega 

Prvi slovenski oviratlonci ∑ tudi KamniËani
udeleæenca osebni izziv, spopad z 
lastnimi strahovi in premagovanje 
svojih meja. Poleg osebne zmage 
in zadovoljstva na cilju pa bo vsak 
oviratlonec s svojo udeleæbo prispe-
val πe za dober namen. Del sred-
stev, zbranih s prijavo, bo namreË 
namenjen Univerzitetnemu reha-
bilitacijskemu inπtitutu Republike 
Slovenije ∑ SoËa za nakup plezalne 
stene za gibalno ovirane otroke.

Domovina oviratlona je v 
Zdruæenih dræavah Amerike in 
Veliki Britaniji, kjer se pojavlja 
pod razliËnimi imeni, a s skup-
nim konceptom premagovanja 
ovir (t. i. ≈obstacle challenge«). 
Gre za atraktivno obliko πport-
nega udejstvovanja, oblikovano 
na primeru usposabljanj special-
nih enot v svetu, ki æe vrsto let 
privablja πtevilne udeleæence obeh 
spolov, razliËnih starosti in tele-

snih sposobnosti oz. zmogljivosti. 
In tako bo 16. junija letos takπen 
edinstveni πportni dogodek, ki bo 
na novo zaËrtal slovenski prostor 
vzdræljivostnih πportov, konËno 
organiziran tudi v Sloveniji.

Oviratlonci bodo morali na 8 
do 10 kilometrov dolgi progi pre-
magati razliËne ovire: nekatere bo 
treba preplezati, skozi druge se 
splaziti, pri tretjih bo treba imeti 
πe kanËek poguma. »eprav so ovi-
re narejene po vzoru preizkusa 
in treninga pripadnikov modernih 
specialnih enot po svetu, jih lahko 

premaga prav vsak, ki je dovolj 
vztrajen, motiviran in sposoben 
delovanja v timu. Udeleæenci ne 
bodo bili bitke s Ëasom, ampak 
s samim sabo. Namen oviratlo-
na torej ni tekmovanje, boj za 
rezultat, temveË zmaga nad sa-
mim sabo. Organizatorji æelijo s 
takπnim konceptom prireditve, ki 
daje velik poudarek medsebojni 

pomoËi in so-
lidarnosti, ude-
leæence spod-
buditi, da tudi 
sicer v æivljenju 
ne bi spregleda-
li vrednot, kot 
so sodelovanje, 

nesebiËna pomoË, prijateljstvo in 
skupinski duh, saj je na ta naËin 
premagovanje vsakodnevnih ovir 
veliko laæje. In zato je pomemben 
del oviratlona tudi dobrodelnost. 
Druπtvo sodeluje z Univerzitet-
nim rehabilitacijskim inπtitutom 
Republike Slovenije ∑ SoËa, ka-
teremu bo od vsake prijavnine 
namenilo 1 evro za nakup ple-
zalne stene v glavni telovadnici. 
Tako otroci kot odrasli namreË 
pri plezanju krepijo moË miπic, 
spretnost gibanja, pozornost, na-
Ërtovanje, voljo in odloËnost, kar 

pomembno prispeva k uspeπni 
rehabilitaciji. Preizkuπanje svojih 
zmoænosti na napravah, ki jih 
uporabljajo zdravi, pa je πe do-
daten motiv za pozitivno narav-
nanost v procesu rehabilitacije.

Na prvi slovenski oviratlon se 
je æe mogoËe prijaviti na spletni 
strani www.oviratlon.si, prijava 
pa bo moæna tudi na dan do-
godka. Da je oviratlon na pravi 
poti, da postane edinstven πportni 

dogodek pri nas, dokazuje tudi 
njegova priljubljenost pri ljudeh, 
ki so ga doslej videli le po TV 
ali internetu. V Kamniku pote-
kajo skupinske priprave na prvi 
slovenski oviratlon, o katerih veË 
izveste na www.lenuh.si, na za-
puπËeni in æalostni trim stezi, ta-
isti navduπenci pa bodo poskusili 
oviratlon sredi avgusta pripeljati 
tudi v Kamnik! Takrat se nam 
morda pridruæijo tudi znani in 
uspeπni slovenski πportniki ∑ pod-
porniki oviratlona, ki jih bomo 
videli tudi na Pokljuki. Skupaj z 
≈lenuhi iz Kamnika« bodo ovire 
premagovali veslaË Luka ©pik, 
judoist Saπo Jereb in WFC borec 
in raper Denis Chorchyp PorËiË, 
smuËarski skakalec Robert Kra-
njec in rokometaπice rokometnega 
kluba Krim! 

Tavelik lenuh
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Lokostrelski klub Kamnik je v 
nedeljo, 22. aprila, na nogomet-
nem stadionu v Mekinjah prviË 
gostil 148 lokostrelk in lokostrel-
cev iz 6 dræav na tekmi za sred-
njeevropski pokal. Tekmovalci so 
se prijavili v vse starostne kate-
gorije v dveh slogih in sicer z 
ukrivljenim (olimpijskim) lokom 
in sestavljenim lokom. Izredno 
zahtevna organizacija 
tako velike tekme je 
zahtevala dvomeseËne 
priprave celotne klub-
ske ekipe, ki se je na 
sami tekmi izkazala 
kot izjemno homoge-
na in izpeljala tekmo 
kljub slabim vremen-
skim pogojem.

Na tekmo so po-
leg slovenskih tek-
movalcev pripotovali 
tekmovalci iz Italije, 
Madæarske, Hrvaπke, 
Avstrije in Srbije, ki 
so bili nad tekmo in 
Kamnikom naravnost 
navduπeni. Obljubili 
so, da se bodo nasled-
nje leto na tovrstno 
tekmo vrnili v πe ve-
Ëjem πtevilu.

Tekmovanje je odprl æupan 
ObËine Kamnik Marjan ©arec, ki 
je pozdravil vse navzoËe. Tek-
movalci so priËeli z ogrevalnimi 
krogi, pozneje pa se je tekma 
zaËela s kvalifikacijami na dve 
enaki razdalji, ki se razlikujeta 
glede na starostno skupino. Vre-
me je bilo naravnost idealno za 
doseganje boljπih rezultatov, kar 
je zopet dokazal v zadnjih letih 
najboljπi kamniπki lokostrelec 
©TRAJHAR KLEMEN, ki je na 
nedeljski tekmi za krog presegel 
13 let star Ëlanski dræavni rekord 
in sicer 658 krogov, prav tako je 
z istim rezultatom izboljπal 10 let 
star mladinski dræavni rekord za 
9 krogov, presegel pa je tudi 20 let 
star mladinski dræavni rekord na 
razdalji 70 m s 333 krogi. Tekma 

LOKOSTRELSKI KLUB KAMNIK GOSTIL 
148 LOKOSTRELCEV IZ 6 DRÆAV NA 
TEKMI ZA SREDNJEEVROPSKI POKAL

je πtela tudi za πtudentsko dræav-
no prvenstvo in s tem rezulta-
tom je Klemen postal πtudentski 
dræavni prvak.

Kamniπki lokostrelci so pred-
stavljali najπtevilËnejπo zasedbo 
na tekmi in dosegli naslednje 
rezultate z ukrivljenim lokom 
(najveËje πtevilo krogov je 720) 
v kvalifikacijah:

Mlajπi, razdalja 30 m: 3. mesto 
HORJAK DOMEN (581 k.), 7. 
mesto: VENE EVA (509 k.)

DeËki, razdalja 40 m: 2.mesto: 
TONIN GA©PER (607 k.), 3. me-
sto: RAVNIKAR ÆIGA (607 k.), 
9. mesto: WEINGERL JAKOB 
(556 k.), 12. mesto: TONIN MA-
TIC ( 406 k.)

Kadeti, razdalja 60 m: 2. me-
sto MAJDI» ANDREJ (640 k.), 
3. mesto: ©TRAJHAR GA©PER 
(637 k.) , 7. mesto: GJURIN 
LUKA (605 k.), 11. mesto: LI-
POV©EK ÆIGA (548 k.), 11. me-
sto: KOSMA» JURE (542 k.), 16. 
mesto: ARNEÆ LUKA (433 k.)

Kadetinje, razdalja 60 m: 5. 
mesto: RAJH MA©A (456 k.)

Mladinci, razdalja 70 m: 1.me-
sto ©TRAJHAR KLEMEN (658 
k.), 4. mesto: RAJH GREGOR 

(625 k.), 9. mesto: HABJAN DEN 
(599 k.)

Mladinke, razdalja 70 m: 5.me-
sto: FIDER©EK MAJA (551 k.)

»lani, razdalja 70m: 24. mesto: 
ANDREJKA BORIS (495 k.)

»lanice, razdalja 70m: 5. mesto: 
ANDREJKA MATEJA (593 k.)

Tekma se je kljub moËnemu 
deæevju nadaljevala z dvoboji 

od kadetov do Ëlanov. Tek-
movalcem, ki so vajeni raznih 
vremenskih preseneËenj, so 
kljub temu od mraza in deæja 
dreveneli prsti na rokah in po-
samezni streli niso bili veË tako 
natanËni. Vseeno so pogumno 
vztrajali do konca, Ëeprav so 
bili premoËeni do koæe.

Po konËanih dvobojih so 
KamniËani prejeli dve medalji in 
sicer med mladinci za 2. mesto 
RAJH GREGOR in za 3. mesto 
©TRAJHAR KLEMEN.

Vsem kamniπkim lokostrelkam 
in lokostrelcem Ëestitamo za do-
seæene rezultate, vsem ostalim 
Ëlanom kluba in starπem, ki so 
v tako velikim πtevilu sodelovali 
pri organizaciji tekme, pa se za-
hvaljujemo za pomoË.

LKK

Kot ponavadi nas tudi v zakljuËku letoπnje sezone navduπujejo mlade 
Calcitove ekipe. Minuli konec tedna sta nas razveselil ekipi v mali odbojki. 
Tako deËki kot deklice so bili uspeπni na polfinalnih turnirjih in se uvrstili 
v veliki finale. Deklice, ki branijo lanskoletni naslov dræavnih prvakinj, so 
v BraslovËah po dveh zanesljivih zmagah proti Prevaljam in domaËinkam 
osvojile prvo mesto. V polfinalu finalnega turnirja jih Ëaka ekipa Neptuna 
iz Kanala. Precej teæje delo so imeli deËki, ki so v prvi tekmi polfinala pre-
magali ©empeter, nato pa v borbi za prvo mesto izgubili proti Brezovici. 
V boju za drugo mesto so po hudem boju premagali domaËine iz HoË. V 
polfinalu se bodo pomerili z ekipo Ach zmajËki.

Calcit Volleyball nadaljuje  
s finalnimi nastopi

Kadeti na koncu osmi
Visoko uvrstitev so si v kamni-

πkem klubu obetali tudi od kadet-
ske ekipe, ki je æe v ligaπkem delu 
zapravila moænost za uvrstitev na 
Finalni turnir in tako v Stranjah 
igrala za peto mesto. Na æalost 
pa je Calcitovcem na domaËem 
turnirju sreËa obrnila hrbet, saj 
so izgubili praktiËno æe dobljeni 
tekmi proti HoËam in Fuæinarju. 
Dræavni prvak je postala ekipa 
Maribora.

Kadetinje so na turnirju za tri-
najsto mesto dvakrat izgubile z 

Mini odbojkarice v polfinalu
Najmlajπa kamniπka ekipa v 

kategoriji mini deklic se bo v za-
Ëetku maja merila na polfinalnem 
turnirju proti Ankaranu, ©oπtanju 
in Vitalu. »e se bodo uvrstile na 
prvi dve mesti, bomo lahko za 
njih navijali v velikem finalu, ker 
pa zagotovo ne bomo videli mini 
odbojkarjev, lanskoletnih branilcev 
naslova, ki se bodo borili za konË-
no deveto mesto.

Luka Slabe ni veË trener 
Calcit Volleyballa

Calcitove vrste pa je po izjem-
no uspeπni sezoni zapustil trener 
Luka Slabe, ki je dobil mamljivo 
ponudbo iz ACH Volleya, ki je ni 
mogel zavrniti. Tako je vodstvo 
Calcit Volleyballa pred teæko na-
logo poiskati novega trenerja, ki 
bo nadaljeval z uspeπnim delom 
in rezultati KamniËanov. 

Prav tako potekajo pogovori 
z igralkami in igralci. V Calcit 
Volleyballu si æelijo zadræati vse 
glavne igralce in igralke, ki so nas 
letos razveseljevali z odliËnimi 
predstavami na tekmovanjih.

Cico1. 

Vaterpolisti Kamnika v drugem delu πe nismo okusili slasti zmage, po-
razna igra proti dræavnim prvakom iz Kopra ni vlivala optimizma, moteËa 
je zlasti neborbenost. KamniËani so v tem delu izgubili vse πtiri tekme, 
proti AVK Triglav se je stanje æe malo popravilo, toda πe ni bilo na nivoju, 
ki smo ga bili vajeni na koncu prvega dela. Proti AVK Olimpija so fantje 
æe pokazali zobe, toda ena Ëetrtina dobre igre je premalo za zmago. 

Minulo soboto, 21. aprila, smo igrali proti Braniku v Mariboru. Vse je 
kazalo na zmago KamniËanov, ki so πe 3 minute do konca vodili s 7:4, a 
se je zgodil neverjeten preobrat. MariborËani so v zadnjih minutah dali 
4 gole zaradi neodgovorne igre nekaterih kamniπkih vaterpolistov, ki so 
sicer imeli na klopi le dve rezervi in so bili na koncu moËno utrujeni. Na 
tekmi je odliËno branil Gaπper Æurbi. Kljub porazu ekipa πe vedno cilja 
na konËnico, saj se z neposrednimi tekmeci sreËa na domaËem terenu.

Vaterpolisti nismo aktivni samo v tekmovalnem πportu, saj imamo 
preko poletja kup dejavnosti za mlade in tudi malo starejπe. Za otroke 
od 6 let naprej bodo zanimivi tabori, ki jih bomo organizirali skupaj s 
©D Podgorje na njihovem igriπËu, starejπi se nam bodo lahko pridruæili 
na plavanju in igranju vaterpola.

Veselimo se æe poletnih poËitnic, saj smo lani zelo uæivali. Bili smo 
zelo aktivni in poËeli smo veliko novih stvari. Odπli smo na kmetijo, kjer 
smo jahali konje in bolje spoznali æivljenje na kmetiji. Bili smo tudi na 
ribolovu, kjer smo si prilovili kosilo. Odpravili smo se na Veliko planino, 
streljali z loki, rolali, igrali odbojko, kolesarili in πe mnogo drugega. Po 
dogodivπËinah pa smo si privoπËili oddih na bazenu. Veliko novega smo 
se nauËili in sklenili nova prijateljstva. 

Vaterpolisti bomo preko poletja posebno pozornost posveËali novim 
Ëlanom v najmlajπih skupinah, saj smo ravno na tem podroËju med aktiv-
nejπimi klubi v Sloveniji, naπa vaterpolo πola pa je dala æe kar nekaj Ëlanov 
reprezentanc, pred kratkim se je iz Dubrovnika vrnil Martin MiheliË, ki 
je odliËno branil na moËnem turnirju v konkurenci 20 ekip iz vsega sveta. 
Prvega maja gresta z reprezentanco kadetov v Ukrajino Robin PantiË in 
Martin Stele.  Dih

Vaterpolisti πe vedno  
brez zmage v drugem delu

CALCIT 
BASKETBALL 
ZAKLJU»ILI 
SEZONO

KamniËani so se v zadnji 
tekmi sezone spopadli s koπar-
karji iz Vranskega in izgubili 
z rezultatom 86:81 ter zasedli 
konËno 7. mesto na prvenstveni 
lestvici. 

Z minulo sezono smo lahko 
kar zadovoljni. ©e posebej do-
bro so KamniËani igrali na za-
Ëetku sezone in zmagali kar na 
sedmih od devetih tekem. V na-
daljevanju pa je priπlo do padca 
v igri, nekaj neljubih poπkodb 
in poslediËno do zamenjave na 
trenerski klopi, ki je prinesla veË 
priloænosti igranja mlajπim do-
maËim igralcem, ki so to dobro 
izkoristili. Tako lahko v prihod-
nji sezoni priËakujemo πe boljπe 
predstave naπih koπarkarjev.

©e vedno pa kamniπke barve 
dobro zastopajo mlajπe katego-
rije. Pionirji U-12 so zabeleæili 
prvo zmago proti ekipi iz Gro-
supljega. Prav tako nastopajo 
tudi pionirji U-14 v prvi dræav-
ni ligi, zaenkrat pa πe Ëakamo 
na prvo zmago v najelitnejπem 
tekmovanju v tem starostnem 
obdobju. 

Ob zakljuËku Ëlanske sezone 
je bila odigrana tudi vsakolet-
na tekma med Ëlansko in vete-
ransko ekipo. Kljub temu, da 
rezultat ni bil pomemben, smo 
fantje dali vse od sebe. Seveda 
so veteranom dokaj hitro poπle 
moËi in Ëlanska ekipa je suve-
reno zmagala. Vendar pa se 
≈ta stari« ne predajamo, priËeli 
smo æe s pripravami in v prihod-
nji sezoni napovedujemo πe trπi 
boj za zmago.

V teku so æe priprave na 
koπarkarski maraton, ki se bo 
odvijal v mesecu juniju. VeË o 
tem pa v prihodnjih πtevilkah 
Kamniπkega obËana. 

Robert Prosen

V sklopu Kamniπke pikado lige je potekalo tudi 
tekmovanje posameznikov. To so tako imenovani 
Rang turnirji. ZakljuËni turnir je bil odigran v so-
boto, 14. aprila, v Baru Bac.

Turnirji so se odvijali 2x meseËno, tekmovali so 
v disciplini 301 Master’s out, kar pomeni zakljuËiti 
igro z dvojno oziroma trojno πtevilko. Turnirji so 
bili od zaËetka do konca zelo zanimivi in potekali 
so kar hudi boji za zakljuËni Rang turnir ≈Top 10«, 
na katerem se vse doseæene toËke πtejejo dvojno. 
No, pa dilem o zmagovalcu letos res ni bilo veliko, 
Marko Grkman ∑ Felo je res igral na vseh desetih 
turnirjih konstantno dobro ter suvereno in za-
sluæeno osvojil turnir. Bitko za 2. mesto je dobil 
lanskoletni zmagovalec Dani Breænjak, 3. mesto pa 
Mitja Hren. 

Naj dodamo, da se je letoπnjih Rang turnirjev 
udeleæilo okrog 90 pikaderjev.

LESTVICA ≈TOP 10« KAMNI©KE 
PIKADO LIGE
1./ Grkman Marko ∑ Felo ∑ (Peter Pan) 941 toËk
2./ Breænjak Dani ∑ (Cona B) 683 toËk
3./ Hren Mitja ∑ (Bar Bac) 646 toËk
4./ Conjar Joæe ∑ (Bar Bac) 601 toËk
5./ Koπir Dejan ∑ (Cona B) 547 toËk
6./ Lipovπek Janko ∑ (Bar Bac) 491 toËk
7./ Vajs Boπtjan ∑ (Bar Bac) 392 toËk
8./ Stele Darko ∑ (Peter Pan) 387 toËk 
9./ Lipovπek Marko ∑ (Bar Bac) 352 toËk
10./ Prelog Klemen ∑ (Peter Pan) 347 toËk

KAMNI©KA PIKADO LIGA  
IN NJENIH ≈TOP 10«

Tudi v zakljuËku letoπnje sezone nas navduπujejo mlade Calcitove ekipe. Minuli konec tedna sta nas razveselili  
ekipi v mali odbojki. Tako deËki kot deklice so bili uspeπni na polfinalnih turnirjih in se uvrstili v veliki finale.

Brestanico in premagale Formis 
ter na koncu osvojile petnajsto 
mesto.

Starejπe deklice πe v boju  
za finale

Ekipa starejπih deklic se bo po 
drugem mestu v ligaπkem tekmo-
vanju v zaËetku maja pomerila na 
polfinalnem turnirju, kjer morajo 
osvojiti prvo ali drugo mesto, Ëe se 
æelijo uvrstiti v veliki finale.

Starejπi deËki so osvojili tretje 
mesto v skupini in se bodo tako 
borili za peto mesto v dræavi.

Tekmovali so tudi najmlajπi (v modrih kamniπkih majicah Domen Horjak in Eva 
Vene).
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Svet za preventivo in vzgojo v cestnem prometu ObËine Kamnik je 
v sodelovanju z Z©AM Kamnik v prostorih DU Kamnik priredil 
delavnico ≈Osveæitev znanja o prometu za upokojence«, ki sta jo vodila 
predsednik SPV Franc Pivk in ustanoviteljica in izvajalka programa 
≈Brez strahu za volanom« Marjetka Kramæar. Delavnica je bila name-
njena vsem udeleæencem v prometu, predvsem pa voznikom osebnih 
vozil, ki se sooËajo s kakrπnimikoli strahovi, ki jim onemogoËajo 
samostojno udeleæbo v prometu. Okoli dvajset udeleæencev delavnice 

OSVEÆENO ZNANJE O PROMETU
se je v dobri uri in pol seznanilo z nekaterimi problematiËnimi 
aspekti sodobnega prometa ter z ustreznim ravnanjem in ukrepi, ki 
jim bodo v prihodnje v pomoË pri Ëim bolj varni udeleæbi v prometu. 
Imeli so tudi priloænost preizkusiti svoje poznavanje cestnopromet-
nih predpisov z reπevanjem krajπega testa. Po zakljuËku delavnice 
je predsednik kamniπkega druπtva Z©AM in SPV ObËine Kamnik 
Franc Pivk prisotne udeleæence obdaril z darilnimi vreËkami za veËjo 
varnost v prometu.

»e hoËemo ali ne, se moramo sprijazniti z dejstvom, da se evropsko in 
slovensko prebivalstvo stara. Po podatkih StatistiËnega urada RS je bilo 
konec leta 2005 v Sloveniji 15,5% prebivalcev starih 65 let in veË, medtem 
ko jih je bilo med svetovnim prebivalstvom 7,4%. Razmerje med mladimi 
pod 15 let in starejπimi nad 65 let je v Sloveniji æe negativno — 14,2% 
mladih in 15,5% starejπih.

V Zdravstvenem domu Kamnik smo ob letoπnjem Svetovnem dnevu 
zdravja k skrbi za zdravo starost poskuπali spodbuditi s stojnico v avli I. 
nadstropja. Skrb za dobro zdravje skozi vsa æivljenjska obdobja pomaga 
starejπim obdræati polno in produktivno æivljenje. Staranje prizadene vsa-
kega izmed nas. Zdrave navade v otroπtvu, odraπËanju in odraslosti bistve-
no vplivajo na zdravo starost. Dovolj velik vnos kalcija in dovolj gibanja 
do 20. leta je edina uËinkovita preventiva osteoporoze v starosti. Vsaj 30 
minut zmerno aktivne vadbe dnevno zmanjπuje ogroæenost za bolezni 
srca in oæilja in poveËu-
je telesno zmogljivost. 
©tudije so pokazale 
pomen redne telesne 
dejavnosti ter zmerne 
do intenzivne vadbe 
pri zmanjπanju telesne 
teæe.

Aktivno staranje po-
meni, da smo tudi na 
starost zdravi in druæ-
beno dejavni, da nam 
je delo v zadoπËenje, 
svoje izkuπnje pa lah-
ko delimo z mlajπimi. 
Pogosto se spregleda 
velik prispevek, ki ga 
druæbi dajejo starejπi, 
ko negujejo in skrbijo 
za starπe ali zakonca 
oziroma pazijo na vnu-
ke. Enako pomembno je 
delo, ki ga opravijo kot 
prostovoljci. Po izjavah 
anketiranih posamezni-
kov med 65. in 85. letom starosti jim delo in zmoænost, da samostojno 
opravljajo razliËna dela, daje obËutek, da se aktivno starajo. Prav tako jim 
ta obËutek daje Ëlanstvo v razliËnih druπtvih in skrb za urejen videz.

Aktivno staranje pomeni tudi moænost, da starejπi kar najdlje sami ure-
jajo svoje æivljenje. Æe z majhnimi posegi in spremembami v okolju lahko 
olajπamo æivljenje ljudem, ki jih muËijo bolezni in invalidnost.

V skrbi za aktivno in bolj zdravo starost v okviru programa CINDI v 
ZD Kamnik deluje Zdravstveno vzgojni center (ZVC), ki ljudi seznanja z 
dejavniki tveganja, jih uËi zdravega æivljenjskega sloga, izvaja delavnice 
zdrave prehrane, hujπanja in odvajanja od kajenja. Æelimo, da bi naπi 
varovanci razumeli, da napotitev v ZVC ni kaprica izbranega zdravnika in 
poseganje v varovanËevo osebnostno celovitost, ampak skrb za njegovo 
aktivno in bolj zdravo starost.

Milena Cerar, dipl.m.s.
ZD dr. Julija Polca Kamnik

Ob 7. aprilu - Svetovnem dnevu zdravja

ZA AKTIVNO IN BOLJ 
ZDRAVO STAROST

Nabiranje zdravilnih rastlin postaja vse bolj po-
pularno. Njihova uËinkovitost na zdravje in upo-
rabnost v kulinariËne namene je izjemna.

O spomladanskih zeliπËih nam je minulo nedelj-
sko popoldne pripovedovala Angela Jagodic. Z na-
biranjem zeliπË se ukvarja ljubiteljsko; kadarkoli 
gre v gozd ali na travnik nabere nekaj zdravilnih 

ZeliπËarsko popoldne z Angelo Jagodic

Dan odprtih vrat Svetovalne 
pisarne za starejπe v soboto, 21. 
aprila, je bil oblikovan s pomoËjo 
vseh generacij. Zbranim nam je 
bilo skupno zavedanje o pomenu 
prostovoljstva, usmeritev v pomoË 
socialno πibkim skupinam prebi-
valcev in æelja prikazati aktivno-
sti, namenjene pomoËi starejπim v 
obËini Kamnik.

Dogajanje se je zaËelo 
ob 8. uri s predstavitvijo 
inovativnega projekta Raz-
voj obËinskega modela za 
reπevanje potreb starej πih v 
obËini Kamnik, ki ga raz-
vija Zavod Oreli. Udeleæen-
ci so se informirali o vseh 
delujoËih novostih (infor-
macijska toËka za ostarele 
na spletu, naroËilo prosto-
voljca preko spleta, oddaja 
mnenja preko spleta), pred-
vsem pa o Svetovalni pisar-
ni za starej πe. Ogledali so 
si majhne, a lepo urejene 
prostore ob kamniπki træni-
ci. Ker je bila glavna tema 
Dneva za spremembe preganja-
nje osamljenosti, smo poskrbeli, 
da se ni nihËe dolgoËasil. 

Æe dopoldne nas je obiskala 
predstavnica Oddelka za druæbe-
ne dejavnosti na ObËini Kamnik 
Katja Vegel, popoldne pa di-
rektor obËinske uprave ObËine 
Kamnik Ivan Kenda. Veseli smo 
bili tudi obiska predsednika Druπ-
tva upokojencev Kamnik Vinka 
Polaka.

Dan odprtih vrat Svetovalne pisarne za starejπe 
v Kamniku ∑ skupaj smo pregnali osamljenost

Delavnice, ki so potekale Ëez 
dan, so vkljuËevale vse genera-
cije, prav tako so jih vodili pri-
padniki vseh generacij, katerim 
skupno je udejstvovanje na po-
droËju prostovoljnega dela. Med-
generacijsko sreËevanje in pro-
mocija prostovoljnega dela sta 
na ta dan v Kamniku doæivela 
praznik. Veliko posameznikov se 

je odloËilo postati prostovoljec 
ali prostovoljka - ko so ob pred-
stavitvah videli, da je prostovolj-
no delo v domaËi obËini πe kako 
potrebno. 

Osnovnoπolki Monika in Ru-
bina sta vodili tri ustvarjalne 
πivalne delavnice, Denis je igral 
na harmoniko, πtudentka Nina je 
vodila ustvarjalno likovno delav-
nico, Urπka je pripravila zanimi-
ve druæabne igre, ©pela pa je s 

predavanjem Kako osamljenost 
vpliva na zdravje opozorila tudi 
na zdravstveni vidik prepreËe-
vanja osamljenosti. Gospa Æivka 
je spekla odliËno potratno po-
tico in sirov burek. Skupina treh 
mlajπih upokojenk je pripravila 
energiËen nastop z dvema har-
monikama in ≈rajπplo«, instru-
mentom, ki spominja na strgal-

nik, po njem se vleËe z lesenim 
dræalom (kuhalnico). 

Predstavile so se posamez-
ne skupine za samopomoË in 
prostovoljno delo, ki se sreËu-
jejo v razliËnih krajih v kam-
niπki obËini v okviru razliËnih 
organizacij. Za obiskovalce smo 
pripravili skromno pogostitev 
(kavo, sok, piπkote), za katero 
so ves dan skrbele prostovoljke. 
©e posebej sta bili prizadevni, 

prijazni in neumorni osnovno-
πolki Monika in Rubina. V eki-
pi, ki je skrbela, da je ves dan 
in vse teklo po razporedu, so 
bili: Roman, Dragica, Alenka, 
Andreja in Martina.

Skupaj spreminjamo druæbo na 
bolje in jo bogatimo z zaupanjem 
v pomoË soljudi.

Zavod Oreli

rastlin, veliko pa o tem tudi prebere. V Budnarjevi 
domaËiji je o zeliπËih pripovedovala æe veËkrat, 
vendar smo se zaradi njene simpatiËnosti in znanja 
ponovno povabili.

Tudi tokrat nam je prinesla nekaj zdravilnih 
rastlin, ki jih trenutno lahko naberemo, in pripo-
vedovala o njihovi uporabnosti. OsredotoËila se je 

predvsem na trobentice in Ëemaæ. 
Obiskovalci so ji z veseljem pri-
sluhnili in si naredili zabeleæke. 
Na koncu smo iz spomladanskih 
rastlin skuhali Ëaj, poskusili vino iz 
trobentic, Ëemaæevo æganje ter tro-
bentice v jabolËnem kisu in medu. 

Verjamemo, da so obiskovalci 
odnesli veliko zanimivih in upo-
rabnih informacij in naj na koncu 
zapiπemo πe zanimiv verz, ki ga je 
zapisal Richard Wilfort: ≈Zdravilne 
rastline naj spet dobijo v Ëlovekovem 
domu tisto mesto, ki jim pripada, naj 
vsem ljudem ohranijo in povrnejo 
dobro poËutje.«

Alenka Hribar



Prosim Ëe mi kdo 
lahko podari rabljeno 
starejπo harmoniko, 
frajtonarico.
Telefon: 051-236-302

Vsako Ëloveπko æivljenje je dar,
Ëetudi je kratko in krhko.
Vsako æivljenje je dar,
ki bo za vedno æivelo v naπih srcih.
                          Elmar Simma

V æalosti sporoËamo, da se je mnogo prezgodaj 
za vedno ustavilo srce sodelavki in udeleæenki 

izobraæevanja odraslih

BRIGITI ELMAZOVI∆
Ohranili jo bomo v najlepπem spominu.

Sodelavci in profesorji 
©olskega centra Rudolfa Maistra Kamnik

April 2012

Rada si imela ljudi, ki so æiveli okrog tebe. 
Rada si imela veselje in tako si postajala 
         tudi sama vesela. 
Gojila si prijateljstva in se tako bogatila ...
                    (Phil Bosmans)

ZAHVALA

V dopolnjenem 90. letu je tiho 
zaspala naπa mama

ANICA »IMÆAR
roj. ©midovnik, iz Tunjiπke Mlake

Iskrena hvala sorodnikom, prijateljem in sosedom za izraæena 
soæalja, darovano cvetje, sveËe in maπe. Zahvaljujemo se 
æupnikoma g. Joæetu in g. ©tefanu, pevcem Tunjiπkega okteta 
in domaËemu cerkvenemu zboru, KS Tunjice in gasilcem za 
lepo opravljen obred ter vsem za mnoæiËno spremstvo na 

poti k veËnemu poËitku.

Vsi njeni

Tunjice, april 2012

Ni smrt tisto, kar nas loËi
in æivljenje ni kar druæi nas,
so vezi moËnejπe,
brez pomena zanje so razdalje, kraj in Ëas.

ZAHVALA

V 82. letu je tiho odπel k poËitku 
naπ dragi ata

FRANC VAVPETI» 
Iskrena hvala vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in 
znancem za izreËena soæalja, podarjeno cvetje in sveËe ter 

darove za svete maπe.

Za vso skrb in pomoË v Ëasu dolgotrajnega zdravljenja 
posebna zahvala dr. Logarju, sestri Tatjani, patronaæni 
sestri Romani in vsem, ki ste mu kakorkoli pomagali in ga 

pospremili k njegovemu zadnjemu poËitku.

Æena Marjanka z druæino

April 2012

Zdaj ne trpiπ veË, draga mama,
poËivaπ tam, kjer ni skrbi,
naπ dom je prazen in turoben,
odkar te veË med nami ni.

ZAHVALA
V 80. letu se je od nas poslovila 

naπa draga mama

ANA ÆELEZNIKAR
roj. Podjed iz Tunjic

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom in sosedom za vso 
pomoË, prijateljem, znancem, sodelavcem za izreËena soæalja, 

darovane sveËe, cvetje in svete maπe.
Hvala dr. DolenËevi in patronaæni sestri Jani za zdravstveno 
oskrbo, æupniku Razingerju za lepo opravljen pogrebni obred, 

tunjiπkim pevcem ter Anæetu za besede slovesa.
Hvala vsem, ki ste naπo mamo v tako velikem πtevilu 

pospremili k veËnemu poËitku.

Vsi njeni

April 2012

Tistega, ki ga neskonËno rad imaπ
nikoli ne umre, 
le nekje tam daleË, daleË je...

ZAHVALA
V tihem pomladnem jutru se je v 

81. letu od nas poslovila draga æena, 
mama, stara mama, sestra, teta in 

taπËa

FRANCKA ZORE
roj. Hace, s Kovinarske 10/c v Kamniku

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, 
prijateljem in znancem za izreËena soæalja, darovano 
cvetje in sveËe ter spremstvo na njeni zadnji poti. Hvala 
gospodu æupniku, praporπËakom, trobentaËu in kvartetu 

Grm za ganljivo zapete pesmi. 
Hvala tudi dr. Jermanovi za dolgoletno nesebiËno pomoË.

ÆalujoËi: moæ Franko, hËi Nada, sinova Janez in Frenk 
z druæinami ter ostali sorodniki

Kamnik, april 2012

Nisi se izgubil kot zven v tihoto,
nisi odπel v niË in pozabo;
po tebi merim stvarem pomen
in tvojo pesem skuπam peti za tabo.
                                   (T. PavËek)

ZAHVALA
V 99. letu se je 4. 4. 2012 izteklo 
æivljenje naπega ata, starega ata, 

pradedka, brata, strica, tasta in svaka

JANEZA ©KRJANCA
Hvala vsem, ki ste naπega ata imeli radi in ga spoπtovali. Æelimo 
se zahvaliti sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem za 
ustna in pisna soæalja, podarjeno cvetje, sveËe in darove za 

svete maπe.
Hvala kolektivom Zarja Elektronika, O© Marije Vere, VDC 
INCE Mengeπ, Frizerskemu salonu Plut Milica in sosedom iz 

ÆupanËiËeve 6 in 6a.
Iskrena hvala osebni zdravnici dr. Marti Jerman in sestri 
Mateji, ki sta mu bili vedno pripravljeni pomagati, osebju 
Doma sv. Katarine iz Mengπa za skrb in nego v zadnjih 
dneh njegovega æivljenja, gospodu æupniku Tonetu Dularju in 

pevcem kvarteta Grm.
Hvaleæni smo vsem, ki ste ga pospremili na zadnjo pot in vsem 
dobrim ljudem, ki ste naπemu atu omogoËili prijazno æivljenje 

do pozne starosti.
ÆalujoËi: sinova Jani in Marjan, hËerki Olga s sinom Danijem 

in Milka z druæino, brat Jaka z druæino
April 2012

Kot sonce æivljenja sijal,
za vse ljubezen razdal.
Odslej boπ kot zvezda svetleËa,
naj ti v nebesih dana bo sreËa.

ZAHVALA 
V 79. letu se je od nas poslovil naπ 

dragi moæ, ati, stari ata in tast

STANISLAV TROBEV©EK
Zabrπki ata

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijateljem, 
znancem, pastirjem in paπni skupnosti Velika planina ter 
Komunalnemu podjetju Kamnik za izreËena soæalja, darovano 

cvetje, sveËe in svete maπe.
Hvala gospodu æupniku za lepo opravljen obred in pevcem 

Tunjiπkega okteta.
Iskrena hvala vsem, ki ste naπega ata v tako velikem πtevilu 

pospremili k veËnemu poËitku.

ÆalujoËi: vsi njegovi

April 2012

Ko zadnjikrat peli mi bodo zvonovi,
bom sreËal tebe, zaËetek æivljenja.
Zvonovi zvonijo, domov si æelimo,
kjer je mir in kjer je Gospod.
                     (France GaËnik)

ZAHVALA

V 68. letu æivljenja nas je mnogo 
prezgodaj zapustil naπ dragi moæ, ati 

in stari ata

JANEZ UR©I»
iz Æupanjih njiv

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, 
prijateljem in znancem za izreËena soæalja, darovano cvetje, 
sveËe in svete maπe. Zahvala g. æupniku Antonu Prijatelju za 
lepo opravljen pogrebni obred, pevcem zbora France GaËnik 
za ganljivo petje, harmonikarju Tomaæu za zaigrano melodijo, 

govorniku Bojanu in LD Stahovica.
Hvala vsem, ki ste ga v tako velikem πtevilu pospremili na 

njegovi zadnji poti.

ÆalujoËi: Vsi njegovi

April 2012

POGREBNIK d.o.o.
Pogrebne storitve, Dvorje 13, 4207 Cerklje

TEL.: 04/25-21-424, GSM: 041/624-685, www.pogrebnik.com

• PREVOZI S KRAJA SMRTI (na dom, v mrliško 
vežico, na upepelitev - po Sloveniji in tujini)

• PRODAJA POGREBNE OPREME
• SPREJEM NAROČIL IN DOSTAVA CVETJA 
• NAROČILA PEVCEV IN TROBENTE 
• POVEČAVA FOTOGRAFIJE POKOJNEGA
• FOTOGRAFIRANJE IN SNEMANJE 

POGREBA 
• OBJAVA OSMRTNIC V JAVNIH MEDIJIH
• IZKOPI ŽARNIH IN KLASIČNIH JAM 
• UREJANJE POKOPALIŠČ IN GROBOV
• VZDRŽEVANJE POSLOVILNIH VEŽIC
• PREKOPI 
• NAGROBNI SPOMENIKI, KLESANJE IN 

ZLATENJE ČRK 
• OZVOČENJE PRI POGREBU, NOSAČI 
• UREDITEV DOKUMENTACIJE (matični, ZZZS)

Ta teden potekajo Sloven-
ski dnevi knjige, v MatiËni 
knjiænici Kamnik pa kar ves 
mesec. Pri izposojevalnem 
pultu si lahko ogledate mini 
antikvariat, vse knjige je moæ-
no kupiti po simboliËni ceni 1 
evro. Vsak prispevek gre za 
nakup knjiæniËnega gradiva. S 
tem pripomorete k boljπi po-
nudbi in opravite dobro delo, 
saj veste: ≈Za vsakega bral-
ca se najde knjiga ali bolje za 

Pomladni knjiæni antikvariat 
v MatiËni knjiænici Kamnik

Vpiπite πtevilke v prazna polja tako, da bodo v vsaki vrstici in vsakem 
stolpcu, ter v vsakem od devetih kvadratov vse πtevilke od 1 do 9.

Za bister um - SUDOKU

6 8
1 2

8 4 6 5
5 7 4 2

9 3 7
6

4 1
2 8 3 9

3 4

vsako knjigo se najde bralec.« 
Antikvariat lahko obiπËete do 
28. aprila vsak delavnik od 9. 
do 19. ure, ob sobotah od 8. do 
13. ure.

% 01/83 91 311,  
041/662 450

Vaš Ëasopis æe 50 let
Tudi na www.kamnik.si

) sasa.mejac@siol.net
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Povabljeni na

DAN NORDIJSKE HOJE 
z biatloncema

Klemnom Bauerjem
in Andrejo Mali

12. maja ob 9. uri
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odprto od 10. do 22. ure, torek zaprto

Naše goste pričakujemo v novih, prijetnih prostorih s plesiščem in kotičkom 
za igro najmlajših. Ob že tradicionalno dobri domači hrani je tudi ob živi glasbi 
zagotovljena izvrstna zabava in dobro počutje do 120 ljudi. Zaželjene rezervacije.
����������������������������������������������������������������������-
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Ženinu in nevesti, ki s svati praznujeta in prvo poročno noč preživita pri nas, podarimo razvajanje v savni in džakuziju 
in prvi zakonski zajtrk. Gostišče ima tudi sodobne, a prijetno domače urejene nadstandardne sobe in wellness studio s 
finsko savno, masažno kadjo, masažno prho in kotičkom za počitek.

 prodajalna
in razstavni salon
Dol pri Ljubljani

V čem se pa vaš dom počuti najbolje?  
1001 ideja v enem Studiu    

�� brezplačna tehnična pomoč,
�� brezplačno svetovanje arhitekta,
�� NE SPREGLEJTE:  brezplačno predavanje o prednostih, ki jih zagotavlja kakovostno načrtovana in izvedena fasada
         9. maja 2012 ob 17. uri v JUB Design Studiu.

Delovni čas: pon-pet: 7.00 - 19.00, sob: 7.00 -13.00 
Brezplačni telefon: 080 15 56 - vsak delovnik 8 - 18h

Povpraševanje na: info@jub.si

oglas_JDS_185 x 130 mm_kamniski obcan.indd   1 16.4.2012   13:25:23

Družba IMP d.d. iz Ljubljane je v zadnji fazi gradnje Medgeneracijskega centra Bistrica v 
Domžalah, saj bo v mesecu maju predvidoma pridobljeno uporabno dovoljenje. To je objekt, 
v katerem bo poleg 82 oskrbovanih stanovanj na 16.150 kvadratnih metrov površine še  
69 sob institucionalnega varstva, dnevni varstveni center, center za družbene dejavnosti, lokali 
z različnimi tržnimi dejavnostmi in 116 parkirnih mest v kletni etaži.
Objekt je v celoti projektiran kot energetsko varčna stavba, z maksimalnim izkoristkom obnovljivih 
virov energije. Toplotna izolacija ovoja hiše iz kamene volne v debelini 16 cm nudi poleg zadostne 
toplotne zaščite v zimskem času tudi zaščito pred vročim poletnim soncem. Stavbno pohištvo je 
največji vir toplotnih izgub, zato so v objekt vgrajena okna in balkonska vrata iz tipskih PVC profilov s 
troslojno zasteklitvijo na severni strani in dvoslojno zasteklitvijo na južni strani. Poleg tega so vsa okna 
in balkonska vrata na južni strani opremljena z zunanjimi senčili na elektromotorni pogon, s katerimi 
bodo stanovalci lahko poleti preprečili pregrevanje prostorov. Med stanovanji je poskrbljeno tudi 
za ustrezno zvočno zaščito. Oskrbovana stanovanja so od 2. do 6. nadstropja, od tega jih je polovica 
obrnjena z balkonom na sever, druga polovica pa z ložo na jug. 
Za ogrevanje, hlajenje in prezračevanje se bo kot primarni vir energije uporabljala podtalnica, kot 
rezervni vir pa zemeljski plin. Vse porabnike toplote bodo napajale toplotne črpalke na odprti 
sistem voda-voda. Oskrbovana stanovanja bodo ogrevana s talnim gretjem, večina ostalih prostorov 
v objektu pa tudi s talnim gretjem, delno pa z nizkotemperaturnimi ventilatorskimi konvektorji. 
Dobra toplotna zaščita objekta in sodobna ogrevalna naprava nista dovolj, če potrebe po toploti ne 
moremo prilagoditi trenutnim potrebam v prostorih, kjer prebivamo. Zato bo v vsakem stanovanju 
sobni termostat, s katerim bo uporabnik skrbel za dobro počutje in gospodarno rabo energije. Poraba 
energije za ogrevanje za posamezno stanovanje bo merjena s kalorimetrom, ki bo vgrajen v razdelilni 
omarici na hodniku. Priprava tople sanitarne vode bo ravno tako vezana na toplotno črpalko in vsako 
stanovanje bo imelo svoj merilnik porabe. Vsi merilniki za vodo, elektriko (stanovanje in shramba) in 
ogrevanje bodo nameščeni v omaricah na hodniku pred stanovanjem, kar pomeni, da bo uporabnik 
stanovanja plačeval stroške po dejanski porabi. 

Vsako oskrbovano stanovanje bo prezračevano z napravo za prezračevanje z vračanjem (rekuperacijo) energije z visoko stopnjo izkoristka 
odpadne toplote. To pomeni, da s toplim zavrženim zrakom grejemo sveži hladen zrak. Poleti bo zrak v prezračevalnih napravah dodatno 
ohlajen in razvlažen, pozimi pa dodatno ogret. Sistem deluje tako, da se zrak dovaja v »čiste« prostore, kot so spalnice in dnevna soba,  odvaja 
pa se iz »umazanih«, kot je kopalnica. Zrak se ves čas giblje iz »čistih« proti »umazanim« prostorom. Z zračenjem skozi okna porabimo 
pozimi za gretje ali poleti za hlajenje svežega zraka veliko toplotne energije. Oken pozimi in poleti tako ni več potrebno odpirati. 
Pri odločanju o gradnji MGC Bistrica je investitor zasledoval tri ključne cilje: sodoben program centra z bogato vsebino, energetsko 
učinkovitost z uporabo obnovljivih virov energije in nizke obratovalne stroške. S svojimi strokovnjaki je investitor pripravil tudi 
informativni izračun mesečnih stroškov za tipično enoinpolsobno ter dvosobno stanovanje. V oceno obratovalnih stroškov so zajeti vsi 
stroški, ki bodo bremenili uporabnika stanovanja (upravljanje, čiščenje, receptor, hišnik, elektrika, voda, ogrevanje, odvoz smeti, zavarovanje, 
pregledi naprav in aparatov,…) in so ocenjeni na cca. 78,00 evrov za manjše stanovanje s 30  kvadratnimi metri uporabne površine in cca. 
120,00 evrov za dvosobno stanovanje z 48 kvadratnimi metri uporabne površine.

Oskrbovana stanovanja investitor ponuja na trgu in sicer 
so cene stanovanj od 89.480,00 EUR do 198.240,00 EUR z 
DDV-jem na enoto. Celotni cenik in vse ostale informacije 
lahko najdete na www.mgc-bistrica.si. 

Po predhodni najavi je možen tudi ogled stanovanj. 
Za vse dodatne informacije je na voljo predstavnica 
investitorja IMP, d.d., Vanja Lovšin, 031 684 849, 
vanja.lovsin@imp.si.
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STEKLARSTVO IRMI
�����������������

* izdelava termopan stekla
* brušenje stekla in ogledal
*��������������������������
*����������������������������������
* okvirjanje slik

tel.: 01/722 70 89, 041/956 537,
041/676 198

faks:  01/722 89 98
e-mail: steklarstvo.irmi@siol.net

ALU in PVC 

okna in vrata

www.irmi.si

Homec, Vaška pot 38a, Radomlje
tel.: 0599 58 914, GSM: 070 550 590,

e-mail: veterina.noe@siol.net
http://www.veterina-noe.net

� ambulanta
����������������������������������������
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% 01/83 91 311,  
041/662 450Vaš Ëasopis æe 50 let

Tudi na www.kamnik.si) sasa.mejac@siol.net
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